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Kráčeli jsme po moravských stopách Františka Perny



Milí sousedé,
končí nám pomalu 
rok, na který bu-
dou někteří vzpo-
mínat s  nadšením, 
nemálo z  nás by 
na něj ale možná 
rádo úplně zapo-
mnělo. Ať už se za 
sebe ohlížíte s nad-
šením, nebo smut-

kem, máme před sebou nových dvanáct 
měsíců. A záleží jen na nás, s jakou vervou 
do nich vstoupíme. Nakolik v sobě najde-
me energii a chuť udělat si život pro sebe, 
svou rodinu, své přátele či vesnici příjem-
ný a  pohodový. Anebo budeme jen na-
slouchat chmurným předpovědím a  bát 
se za každým rohem nějakého spiknutí?

Mluvím o  tom proto, že všichni stále 
více posuzujeme, které informace oko-
lo nás jsou pravdivé, a  které zavádějí-
cí, nebo rovnou lživé. Vězte, že „staré 
dobré“ rčení Na každém šprochu pravdy 
trochu už v dnešní době neplatí. Velmi 
mnoho zpráv a  informací dnes rovnou 
vzniká s tím, aby nás obelhaly. Aby nás 
ovlivňovaly a často i zastrašovaly. Je stá-
le náročnější se v  informacích vyznat 

V souvislosti se zvýšenou ochranou osob-
ních údajů (GDPR) již nyní není možné 
některé konkrétnější údaje v  souvislosti 
s  usneseními zastupitelstva obce Telnice 
zveřejňovat. Děkujeme za pochopení. 

Zastupitelstvo obce Telnice  
schvaluje:
••  memorandum o  vzájemné spolupráci 

s TJ Sokol Telnice (IČ: 18565786) o bu-
doucím provozu zděné obecní spor-
tovní haly v areálu Sokola Telnice v pří-
padě, že bude tento projekt realizován,

••  dodatek ke smlouvě o  dílo se společ-
ností RENARDS, a. s. (IČ: 08737215) ve 
věci podání žádosti o  dotaci na spor-
tovní halu v rámci výzvy Regiony 2021 
u Národní sportovní agentury,

••  výběr dodavatele na plnění veřejné 
zakázky malého rozsahu „Místo pro se-
tkávání telnických sousedů“ – účastníka 
výběrového řízení, společnost Hřiště 8D 
s. r. o (IČ: 04436857) a kupní smlouvy,

••  dodatek č. 1  smlouvy o  dílo ze dne  
1. července 2021 se společností Insta-
lotherm-Veselka, s. r. o. (IČ: 26912538),

a  zjistit, kdo to s  námi myslí upřímně, 
a kdo nám ve skrytu lže. Mnohem spíše 
dnes v této oblasti platí Důvěřuj, ale pro-
věřuj. Člověk skutečně musí více než dří-
ve dobře zvážit, komu svěří svoji důvě-
ru. A to už třeba jen tehdy, když usedá 
do křesla u televize, na židli před svým 
počítačem nebo když prstem odemyká 
obrazovku svého chytrého telefonu.

Chtěl bych nám všem v  příštím roce 
popřát, abychom se dokázali dobře roz-
hodovat a správně rozlišovat, co je pro 
nás dobré a  co je skutečně pravdivé. 
A  také abychom si ještě více než dříve 
uvědomovali, že nás pravda bohužel 
někdy i  zabolí. Je totiž lákavé si zvyk-
nout na to, co popisuje ruský dramatik 
Anton Pavlovič Čechov: „Nové lži se po-
slouchají lépe než staré pravdy.“ 

P. S. Letos nenabízím osamělým lidem 
naší vesnice svou vánoční návštěvu. 
Omlouvám se, ale chci se letos o Váno-
cích věnovat více své rodině. Pokud by 
však kdokoliv ocenil vánoční návštěvu, 
rád vám zprostředkuji někoho velmi 
příjemného. Děkuji za pochopení a pře-
ji všem radostné Vánoce. Radost s námi, 
radost okolo nás, radost v nás!

František Kroutil, váš starosta
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••  smlouvu o  poskytnutí dotace z  roz-
počtu Jihomoravského kraje č. JMK 
072203/21/OKH s Jihomoravským kra- 
jem (IČ: 70888337) na akci „Řešení do-
sloužilého stavu topení v  mateřské 
škole Telnice“ ve výši 250 000 Kč,

••  smlouvu o  dílo PK/202110/Tel se 
společností Paměť krajiny, s. r. o. (IČ: 
29306922) ve věci realizace projek-
tu Úprava volné krajiny v  k. ú. Telnice 
v ceně 247 268,10 Kč vč. DPH,

••  pronájem obecního pozemku p. č. 839/1 
v k. ú. Telnice u Brna o výměře 367 m2 
pro účely zahradničení za roční ná-
jemné ve výši 294 korun a  související 
smlouvu o nájmu obecního pozemku,

••  licenční smlouvu o  veřejném pro-
vozování VP_2021_106888 s  úhra-
dou 433,90 Kč bez DPH za Čaj o  páté  
(DH Telničanka) v roce 2019,

••  dodatek č. 1  ke smlouvě o  spolupráci 
s obcí Blatnička (IČ: 00488518) ve věci 
společného nákupu energií,

••  úhradu nákladů v souvislosti s realizací 
výměny garážových vrat a  související 
rekonstrukci fasády budovy hasičky,

 VÝBĚR Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA 
OBCE OD ZÁŘÍ DO LISTOPADU 2021
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••  kupní smlouvu na prodej nevyuži-

telného točitého schodiště z  budovy  
hasičky za cenu 25 000 Kč,

••  kupní smlouvu č. 6485759 se spo-
lečností SCONTO Nábytek s. r. o.  
(IČ: 25723944) na pořízení 2 ks kuchyň-
ských linek pro MŠ Telnice v  celkové 
ceně 11 998 Kč vč. DPH; instalaci a do-
pravu zajistí pracovní četa,

••  zrušení usnesení o  výměně dvou 
menších oken v budově ZŠ Telnice vč. 
zrušení smlouvy o  dílo se společností 
Okna Macek a. s. (IČ: 26906724),

••  nákup dvou myček AEG FFB53610ZW 
pro MŠ Telnice za celkovou cenu  
25 060 Kč vč. dopravy od společnosti 
Elektrometal servis s. r. o. (IČ: 45807477),

••  podání úřední žádosti o  pokácení 
solitérního stromu morušovníku bílé-
ho na obecním pozemku p. č. 647/1  
v k. ú. Telnice u Brna a vysazení téhož 
stromu v blízkosti stávajícího stromu,

••  návrh Vladimíra Blaženky na předběž-
ný rozpočet opravy vodního kola ve 
Zlatém potoce; současně schvaluje 
úkol Vladimíru Blaženkovi zajistit reali-
zaci tohoto záměru,

••  smlouvu o  smlouvě budoucí o  zří-
zení věcného břemene s  EG.D., a. s.  
(IČ: 28085400) č. HO-001030068923/001-
-MOPR, HO-001030067930/002-PUTT 
a 1040014480/067,

••  smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení 
služebnosti se společností CETIN a. s. 
(IČ: 04084063), 

••  přijetí finančního daru ve výši 1 000 ko- 
run od Františka Kroutila na realizaci 
stavby Sportovní hala Telnice a přísluš-
nou darovací smlouvu,

••  dodatek č. 2 o právu provést stavbu na 
cizím pozemku s Tělocvičnou jednotou 
Sokol Telnice (IČ: 18565786) – případ-
ná stavba Sportovní haly Telnice,

••  smlouvu o  budoucí nájemní smlouvě 
s TJ Sokol Telnice (IČ: 18565786) na bu-
doucí předmět nájmu – Sportovní halu 
Telnice, 

••  podání žádosti o dotaci pro projekt s ná-
zvem „Sportovní hala Telnice“ v  rámci 
dotačního programu Regiony 2021, 

••  návrh příkazní smlouvy Steska, Kavřík, 
advokátní kancelář, s. r. o. (IČ: 03045315) 
ve věci veřejné zakázky na Sportovní 
halu Telnice,

••  návrh zadávací dokumentace pro ve-
řejnou zakázku Sportovní hala Telnice,

••  návrh rámcové smlouvy o  jednodu-
chém vypořádávání autorských práv 
s SMS-služby s. r. o. (IČ: 06784771); sou-
časně schvaluje objednávku balíčku 
8  malých akcí a  licenci na místní roz-
hlas na rok 2021,

••  návrh dodatku č. 1 ke smlouvě o nájmu 
pozemku, kterým se prodlužuje nájem-
ní doba do 18. 10. 2031 a stanovují nové 
odpovědné osoby za pronajímatele s TJ 
Sokol Telnice (IČ: 18565786) – ve věci 
stávající přetlakové sportovní haly,

••  prodej nevyužívaného konvektomatu 
Fagor VPE-061 Základní škole a  Mateř-
ské škole Ořechov, okres Brno-venkov, 
příspěvková organizace (IČ: 49458949) 
za cenu 28 960 Kč vč. DPH, která byla sta-
novena na základě znaleckého posudku  
č. 14-2/2021, a příslušnou kupní smlouvu,

••  nabídku společnosti Geocart CZ a. s. 
(IČ: 25567179) na zpracování Studie 
proveditelnosti krajinářských úprav 
v k. ú. Telnice u Brna v ceně 40 000 Kč 
bez DPH v  rámci snahy o  naplňování 
krajinářských záměrů vyplývajících 
z platného územního plánu Telnice,

••  aktualizovanou nabídku Vodárenské 
akciové společnosti, a. s. (IČ: 49455842) 
na přípravu projektové dokumentace 
pro splaškovou a  dešťovou kanaliza-
ci v  uličce Masarykovo náměstí (jižní 
část) v ceně 78 000 Kč bez DPH,

••  nabídku Vysokého učení technické-
ho v  Brně (IČ: 00216305) na přípravu 
projektové dokumentace pro opravu 
místní komunikace Masarykovo nám. 
– ulička (jižní část) za cenu 118 580 Kč 
bez DPH,

••  poskytnutí finančního daru ve výši 
50 000 Kč Mateřské škole v  Moravské 
Nové Vsi, okres Břeclav, příspěvkové 
organizaci (IČ: 75020351) a příslušnou 
darovací smlouvu,

••  smlouvu o  zřízení věcného břemene  
č.: HO-014330037788/013 s EG.D., a. s. 
(IČ: 28085400),

••  Obecně závaznou vyhlášku obce Telni-
ce č. 1/2021, o stanovení obecního sys-
tému odpadového hospodářství,

••  Obecně závaznou vyhlášku obce Telnice 
č. 2/2021, o místním poplatku za obecní 
systém odpadového hospodářství,

••  sazebník úhrad za poskytování infor-
mací podle zákona č. 106/1999 Sb., 
o  svobodném přístupu k  informacím, 
ve znění pozdějších předpisů pro rok 
2022,

••  poskytnutí dotace typu B  z obecního 
rozpočtu ve výši 5  000 Kč na realiza-
ci akce Pietní akt u  pomníků Kopjafa 
a  související veřejnoprávní smlouvu 
o  poskytnutí dotace z  rozpočtu obce 
Telnice,

••  Výroční zprávu ZŠ a MŠ  Telnice za škol-
ní rok 2020/2021 bez výhrad,

••  rozpočet Základní školy a  Mateřské 
školy Telnice, příspěvkové organizace 
pro rok 2022,

••  střednědobý výhled rozpočtu Základní 
školy a Mateřské školy Telnice, příspěv-
kové organizace pro roky 2022–2025.

••  nabídku Ing. Marka Ondrašíka (IČ: 
87750112) na zpracování projektu 
rozšíření Telnického hřbitova za cenu  
40 000 Kč bez DPH (není plátce DPH),

••  nabídku Ing. Marka Ondrašíka (IČ: 
87750112) na zpracování studie pro-
veditelnosti Půdní vestavby budovy 
ZŠ Telnice za cenu 40 000 Kč bez DPH 
(není plátce DPH),

••  nabídku společnosti DOSIP Servis s. r. o.  
(IČ: 27720713) na projekční, inženýrské 
činnosti a realizaci 1ks radaru se zobra-
zováním RZ vozidla za cenu 161 300 Kč 
bez DPH,

••  nabídku Ing. Marka Ondrašíka (IČ: 
87750112) na aktualizaci projek-
tu Domu důstojného stáří za cenu  
250 000 Kč bez DPH (není plátce DPH),

••  nabídku společnosti PETRPROJEKT 
s. r. o. (IČ: 08001839) na projektovou 
dokumentaci přístupové komunika-
ce k  Domu důstojného stáří za cenu  
65 000 Kč bez DPH,

••  nabídku Vysokého učení technické-
ho v Brně (IČ: 00216305) na projekto-
vou dokumentaci úpravy plochy nad 
příkopem ulice Palackého za cenu  
181 258 Kč bez DPH,

••  nabídku Vysokého učení technického 
v  Brně (IČ: 00216305) na projektovou 
dokumentaci opravy ulice U  rybníka 
za cenu 146 410 Kč bez DPH,

••  výrobu 800 ks obecních stolních ka-
lendářů pro rok 2022 u  společnosti 
PROTIS, s. r. o. (IČ: 46902961) za cenu 
28 992 Kč bez DPH; každá telnická do-
mácnost obdrží bezplatně 1 ks tohoto 
kalendáře, prodejní cena kalendáře se 
stanovuje na 100 Kč vč. DPH/ks,

••  dodatek č. 1  k  závěrkovému listu  
č. EL-20201009-1949-10 se společností  
CENTROPOL ENERGY, a.s. (IČ: 25458302),

••  členství obce Telnice ve Sdružení míst-
ních samospráv ČR,

••  poskytnutí finančního daru ve výši  
20 000 Kč z rozpočtu obce Telnice pro 
rok 2022 Domovu pro seniory Sokolni-
ce (IČ: 00209392),

••  prodej obecního pozemku p. č. 1415/3 
v k. ú. Telnice u Brna o výměře 28 m2, 
který vznikne oddělením od pozemku 
p. č. 1415/1 v  k. ú. Telnice u  Brna dle 
geometrického plánu č. 1158-19/2021  
za cenu 21 000 Kč,

••  navýšení nájemného v  obecních za-
hrádkách na cenu 0,80 Kč/m2 u stáva-
jících nájemních smluv, a  to formou 
dodatků k  jednotlivým smlouvám 
s nájemci s účinností od 1. 1. 2022,
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••  dodatek č. 1  k dohodě o  vytvoření 

pracovních příležitostí v  rámci veřej-
ně prospěšných prací a  poskytnutí 
příspěvku č. BOA-V-25/2021 ze dne  
23. 4. 2021 s  Úřadem práce České re-
publiky (IČ: 72496991) – prodloužení 
do 31. 12. 2021,

••  dodatek č. 8  ke smlouvě o  zajiště-
ní služeb pro Českou poštu, s. p.,  
č. 2017/14329 (IČ: 47114983) – rozšíření 
o službu Balíkovna – odesílání zásilek,

••  žádost Nadace Partnerství o  úhra-
du podílu nákladů na údržbě vinař-
ských cyklostezek v  katastrálním úze-
mí Telnice u  Brna ve výši 2  895 Kč vč.  
DPH,

••  prodej nepotřebné kovové nádrže na 
zalévání za cenu 11 132 Kč bez DPH 
(nákupní cena) a  příslušnou kupní 
smlouvu,

••  pořízení nového reproduktoru MIPRO 
MA-303SB Sestava 1 za cenu 19 390 Kč 
vč. DPH na e-shopu společnosti Music-
Data s. r. o. (IČ: 26227142) – současný 
přenosný reproduktor dosloužil,

••  nabídku společnosti Paměť krajiny  
s. r. o. (IČ: 29306922) na posouzení 
vzrostlých stromů v  Telnici za cenu 
9 000 Kč + 60 Kč/strom bez DPH,

••  přijetí finančního daru ve výši 3 500 Kč  
od společnosti VHS Břeclav, s. r. o. 
(IČ: 42324149) a  příslušnou darovací 
smlouvu,

••  přijetí finančního daru ve výši 5 000 Kč 
od Nadace Charty 77 (IČ: 00417 904) 
a příslušnou darovací smlouvu.

Zastupitelstvo obce Telnice  
bere na vědomí:
••  poskytnutí dotace ve výši 216 525,20 Kč 

Ministerstvem životního prostředí ČR 
na akci Úprava volné krajiny v k. ú. Tel-
nice,

••  poskytnutí kompenzačního příspěv- 
ku ze státního rozpočtu ve výši  
246 592,43 Kč,

••  informaci o  záměru v  budoucnu zlik-
vidovat železnou konstrukci v  parku 
u rybníka,

••  poděkování pracovnic školní kuchy-
ně za provedené investice a  opra-

vy vybavení kuchyňského provozu  
v MŠ Telnice,

••  přijetí jednorázového nenávratného 
příspěvku jednotlivým obcím kraje 
podle zákona č. 95/2021 Sb. a vyhlášky 
č. 313/2021 Sb. ve výši 13 536,14 Kč ze 
státního rozpočtu,

••  výsledky dosavadní deratizace obce 
a souhlasí s tím, aby i v příštím roce po-
kračovala s četností 2x ročně. 

Zastupitelstvo obce souhlasí: 
••  s dokumentací pro územní řízení 

projektu OPS Telnice společnosti 
Vivo Connection s. r. o.; současně 
vyzývá investora, aby doplnil ve své 
dokumentaci informace o  vedení 
v  ulicích, které v  této dokumentaci 
chybějí.

Zastupitelstvo obce Telnice  
neschvaluje: 
••  žádost na odkup obecního pozemku  

p. č. 1539 v k. ú. Telnice u Brna, a to ani 
případně jeho části.

František Kroutil, starosta obce

Oznamujeme vám výsledky voleb do 
Poslanecké sněmovny Parlamentu Čes-
ké republiky, které se konaly ve dnech 
8.–9. října 2021:
Volební okrsek: 

Telnice (okr. Brno-venkov)

 VÝSLEDKY VOLEB DO POSLANECKÉ SNĚMOVNY PČR V TELNICI

Výsledky jednotlivých volebních stran:

Pořadí  Název volební strany  Počet hlasů  Podíl hlasů
1.  SPOLU – ODS, KDU-ČSL, TOP 09 349 36,97 %
2.  ANO 2011 180 19,06 %
3.  PIRÁTI a STAROSTOVÉ 125 13,24 %
4.  PŘÍSAHA Roberta Šlachty 78 8,26 %
5.  Svoboda a přímá demokracie (SPD) 75 7,94 %
6.  Česká strana sociálně demokratická 53 5,61 %
7.  Komunistická strana Čech a Moravy 27 2,86 %
8.  Trikolora, Svobodní, Soukromníci 20 2,11 %
9.  VOLNÝ blok 15 1,58 %

10.  Strana zelených 7 0,74 %
11.  Moravané 6 0,63 %
12.  Švýcarská demokracie 3 0,31 %
 13. 

 
 Aliance pro budoucnost 2 0,21 %
 Hnutí Prameny 2 0,21 %

14.
 

 Koruna Česká (monarchistická strana) 1 0,10 %
 Moravské zemské hnutí 1 0,10 %

15.
 
 
 
 

 ALIANCE NÁRODNÍCH SIL 0 0,00 %
 Levice 0 0,00 %
 SENIOŘI 21 0 0,00 %
 Urza.cz: Nechceme vaše hlasy 0 0,00 %
 Otevřeme ČR normálnímu životu 0 0,00 %

Podrobné informace o  výsledcích 
těchto voleb získáte na internetových 
stránkách Českého statistického úřa-
du www.volby.cz.

Dále tradičně zveřejňujeme jména 
kandidátů, kteří v  naší vesnici získali 
nejvíce preferenčních hlasů (uvádíme 
15 nejúspěšnějších):
 1. Petr Fiala (SPOLU) – 95 pref. hlasů 
 2.  Miroslav Zborovský (SPOLU) –  

68 pref. hlasů
 3. Jiří Horák (SPOLU) – 63 pref. hlasů 
 4.  Vlastimil Válek (SPOLU) – 48 pref. hlasů
 5.  Antonín Tesařík (SPOLU) –  

41 pref. hlasů
 6. Marek Sovka (SPOLU) – 29 pref. hlasů 
 7. Marie Jílková (SPOLU) – 26 pref. hlasů 
 8.– 9. Alena Schillerová (ANO) –  

24 pref. hlasů
 8.– 9. Jana Bačíková (SPOLU) –  

24 pref. hlasů
10.  Martin Hájek (PIR.STAN) –  

20 pref. hlasů
11. –12. Robert Šlachta (Přísaha) –  

 19 pref.  hlasů
11. –12. Jana Krutáková (PIR.STAN) –  

 19 pref. hlasů
13. Pavel Blažek (SPOLU) – 17 pref. hlasů 
14. –15. Martin Valihrach (SPOLU) –  

 14 pref. hlasů
14. –15. Josef Flek (PIR.STAN) –  

 14 pref. hlasů
 František Kroutil, starosta obce

Počet vydaných úředních  
obálek:    949 ks 
Počet platných hlasů:    944 ks 
Počet neplatných hlasů:       5 ks 
Počet oprávněných voličů:  1 262 
Volební účast:     75,20 %
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CO NÁS ČEKÁ V ROCE 2022

PLATBY POPLATKŮ ZA ODPAD A ZA PSY V ROCE 2022

Rok 2022 bude jistě plný zajímavých 
událostí. Budeme vyhlížet, jak se bude 
dařit nové vládě a  také sněmovní re-
prezentaci naplňovat program různých 
změn. A také jak se vypořádá s někte-
rými pesimistickými výhledy ohledně 
dalšího vývoje v  naší společnosti. Ně-
kteří budou s  nadějemi vyhlížet další 
pokračování různých mezinárodních 
agend, třeba snahy o šetrnější využívá-
ní životního prostředí okolo nás. Otáz-
kou zůstává, jak to bude v příštím roce 
vypadat s cenami energií, které někte-
ré z nás v závěru letošního roku pěkně 
potrápily. 

Někteří s velkým očekáváním ani ne-
dýchají, když slyší o tom, že v roce 2022 
známá americká firma Tesla „uvede 
v život“ nového humanoidního robota 
(173 cm, 57 kg) jménem Optimus. Ano, 
umělá inteligence je už i  dnes běžně 
všude okolo nás a  velmi často ji ani 
není pořádně vidět. Je jen na lidech, 
k čemu všemu ji v pustí, možná i v tom-
to ohledu bude rok 2022 důležitý. 

Mám-li hovořit o  Telnici, mohu jen 
konstatovat, že budeme reagovat na 
situaci, ve které se naše vesnice, ale 
i celý stát nachází. Inflace se z různých 
důvodů v  druhé polovině letošního 
roku probudila a přináší s sebou někte-
ré jevy, na které musíme odpovědět. 
Tím nejcitelnějším je jistě růst cenové 
hladiny u  položek denní spotřeby, ale 
také u  položek investičního charakte-
ru. Rostou ceny stavebních materiálů, 
strojů, ale třeba i  služeb. Obci může 
inflace paradoxně pomoci v  navýšení 
rozpočtových (daňových) příjmů, to 
však jistě bude vyváženo vyššími vý-
daji. Pro příští rok tedy neplánujeme 
žádné větší investiční akce s  jedinou 
výjimkou. V případě, že by se podařilo 
získat dotaci na sportovní halu, bude-

me seriózně zvažovat další kroky a hle-
dat především možnost financování, 
abychom dodrželi postup, na kterém 
jsme se v  rámci zastupitelstva obce 
dohodli – tedy směřování k  vyhláše-
ní místního referenda. Pokud nedo-
jde ke schválení naší žádosti o  dotaci 
u  Národní sportovní agentury, tato 
investice v roce 2022 reálně nepřipadá  
v úvahu. 

Z  výše uvedených důvodů jsme se 
tedy rozhodli podpořit spíše financo-
vání projektů, které jsou pro naši vesni-
ci prospěšné a mohou být realizovány 
například v příštích letech. S ohledem 
na aktuální situaci jsme objednali pří-
pravné projekční a  inženýrské práce 
ještě v závěru roku 2021, abychom se 
při jejich naceňování vyhnuli očekáva-
nému zdražování v  roce 2022. Jinými 
slovy, tyto projekty jsou již objednané, 
začínáme na nich pracovat, anebo již 
na nich nějaký čas pracujeme:
–  Dům důstojného stáří (ve stávající 

poloze odpovídající platnému územ-
nímu plánu),

–  Cyklostezka do Nádražní čtvrti (čeká 
nás pozemkové vypořádání),

–  Oprava místní komunikace U rybníka 
(na levém břehu Zlatého potoka),

–  Vybudování/rekonstrukce splaškové 
a dešťové kanalizace v uličce na Ma-
sarykově náměstí (jižní část),

–  Oprava místní komunikace Masary-
kovo náměstí (jižní část),

–  Radarové zařízení v  ulici U  rybníka 
(na hlavní silnici u parku),

–  Rozšíření telnického hřbitova (v re-
zervě dle platného územního plánu),

–  Příprava projektu prospěšného život-
nímu prostředí (dle platného územ-
ního plánu a  dle parametrů, které 
určí ochota soukromých vlastníků 
pozemků),

–  Odstavná plocha v  ulici Palackého 
(na hlavní ulici, podél chodníku),

–  Půdní vestavba v budově ZŠ Telnice 
a  její budoucí využití pro sborovnu 
a učebnu,

–  Regulační plán lokality Podsazeničky.
Příprava některých projekčních zá-

měrů si může vyžádat  investice do 
pozemků. I  s  touto rezervou obecní 
rozpočet roku 2022 počítá. Je zřej-
mé, že k tomu, abychom tyto záměry 
dokázali kvalitně připravit, budeme 
často potřebovat spolupráci se sou-
sedy – vlastníky dotčených nemo-
vitostí. V  minulosti nebylo bohužel 
neobvyklé, že se různí občané k obec-
ně prospěšným projektům stavěli 
s  odporem, někdy dokonce velmi 
ostře a  bojovně. Nelze si naivně my-
slet, že se tomu tentokrát dokážeme 
vyhnout. Důležitý je tak i  postoj ve-
řejnosti, který může dobré nápady 
podpořit a  pomoci je v  rámci platné 
legislativy prosadit. Děkujeme všem, 
kteří nám v těchto agendách jakkoliv  
pomohou. 

Kromě těchto investičních plánů 
se budeme snažit v  naší vesnici pod-
porovat život. Jistě jste si všimli, kolik 
dlouhodobých, ale i  nových aktivit 
jsme pro veřejnost v posledních letech 
realizovali a  podporovali. Nechceme 
v  tom ustávat ani ve chvílích, kdy se 
před námi střídají predikce různého 
omezování. Budeme se snažit hledat 
zajímavá řešení, jak naplnit požado-
vaná hygienická opatření a  současně 
neutlumit život naší vesnice. Proto vě-
řím, že i  v  roce 2022 bude platit naše 
letité motto Telnice – místo, kde se dob-
ře žije. Díky všem, kteří to vidí podobně 
a mají zájem o to, aby se nám tu spolu  
dobře žilo.

 František Kroutil, starosta obce

V návaznosti na novelu zákona o míst-
ních poplatcích zastupitelstvo obce 
Telnice na svém 32. zasedání schválilo 
Obecně závaznou vyhlášku č. 02/2021, 
o místním poplatku za obecní systém od-
padového hospodářství (dále poplatek 
za odpad), kterou byla stanovena sazba 
poplatku 500 Kč za osobu a kalendářní 
rok. Poplatek na rok 2022 je bez rozdílu 
splatný jednorázově, a to nejpozději do 
31. března 2022. Poplatníkem je nejen 
fyzická osoba, která je přihlášena v naší 

obci, ale i vlastník nemovité věci zahrnu-
jící byt, rodinný dům nebo stavbu pro ro-
dinnou rekreaci, ve které není přihlášena 
žádná fyzická osoba a která je umístěna 
na území obce. Výše uvedená vyhláška 
řeší i osvobození od poplatku, např. dětí 
narozených v  příslušném kalendářním 
roce; osob, které písemně doloží skuteč-
nost, že žijí v sociálních zařízeních typu 
domov pro seniory či domov pro posti-
žené děti mimo k. ú. Telnice u Brna; nebo 
osob, které jsou omezeny na osobní 

svobodě. Poplatníci mají podle zákona 
o místních poplatcích a daňového řádu 
povinnost ohlásit obecnímu úřadu vznik 
své poplatkové povinnosti včetně např. 
daňového identifikátoru, což je rodné 
číslo; jakékoliv změny údajů již dříve 
nahlášených a  dále při uplatnění osvo-
bození doložit nárok na osvobození, a to 
nejpozději do 15 dnů ode dne, kdy sku-
tečnosti nastaly. V případě, že toto osvo-
bození v termínu není prokázáno, nelze 
jej později uplatnit! 
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ZVÝŠENÍ POPLATKU ZA POPELNICE
Uplynulo několik let, kdy jsme zacho-

vávali výši poplatku za popelnice na 
hodnotě 400 Kč na osobu. Při analýze 
hospodaření za rok 2020 (tj. posled-
ního známého celého ročního obdo-
bí) nám vyšlo, že při započítání všech 
výnosů a  nákladů spojených s  odpa-
dovým hospodářstvím doplatila obec 
do tohoto systému částku 188  098,49 
Kč (při výnosech 1,1 mil. korun). Tento 
„doplatek“ obce je sice poněkud vyšší 
(14,5 % ze všech nákladů), přesto jej šlo 
akceptovat. To proto, že v  této sumě 

máme zahrnuty i skutečné náklady na 
provozní (stavební) aktivity samotné 
obce (především suť). 

Jak se ovšem vyvíjí inflace, asi všich-
ni dobře víme. Pro příští rok očekává-
me další růst nákladů i  v  odpadovém 
hospodářství, a  tak jsme byli nuceni 
přistoupit k  paušálnímu navýšení roč-
ního poplatku za domovní odpad na 
hodnotu 500 Kč na osobu. V této sumě 
nadále zůstává zahrnuto i to, jak dobře 
telničtí občané třídí odpad. Z prezenta-
ce jihomoravské pobočky společnosti 

EKOKOM na přiložených grafech je to 
jasně zřejmé (na Jižní Moravě je do to-
hoto systému zapojeno 670 z 673 obcí). 
A  právě díky tomu si můžeme dovolit 
držet takto nízkou cenu poplatku. V dal-
ších obcích našeho regionu je dnes ob-
vyklá spíše částka 600 Kč a více. 

Z  přiložených grafů je také patrné, 
že se blížíme k  hranici třídění, kterou 
máme dosáhnout v roce 2025. Nejsme 
sice ještě „v cíli“, ale jak sami vidíte, pa-
tříme k  těm, kteří jsou v  míře třídění 
nejdále. Právě to, jakým způsobem bu-

Platba poplatku za psa zůstává stej-
ná. Vše se řídí platnou Obecně závaz-
nou vyhlášku obce Telnice č. 01/2019, 
o  místním poplatku ze psů, kterou 
zastupitelstvo obce stanovilo základ-
ní sazbu poplatku za prvního psa  
200 Kč, za druhého a dalšího psa té-
hož držitele 300 Kč. Druhým okruhem 
poplatníků jsou osoby-držitelé starší 
65 let (není zohledňováno, zda se jed-
ná o osobu, která je poživatelem inva-
lidního, starobního, vdovského nebo 
vdoveckého důchodu) a u těch je sta-
novena sazba poplatku za prvního psa 
50 Kč a za druhého a každého další-
ho psa 100 Kč. Poplatek je splatný do  
31. března příslušného kalendářní-
ho roku. Ohlašovací povinnost a  veš-

keré skutečnosti pro stanovení výše 
poplatku musí poplatník prokázat 
– vznik, změnu, zánik poplatkové po-
vinnosti včetně uplatnění osvoboze-
ní uvedené ve vyhlášce. Platí totéž, 
co u  poplatku za komunální odpad: 
V případě, že toto osvobození v termí-
nu není prokázáno, nelze jej později  
uplatnit! 

Celé znění vyhlášek č. 02/2021, o míst-
ním poplatku za obecní systém od-
padového hospodářství, a  č. 01/2019, 
o  místním poplatku ze psů, je k  dis-
pozici na webových stránkách obce  
www.telnice.cz v  záložce Obecní úřad 
– Dokumenty obce – Vyhlášky. Další 
informace jsou v záložce Obecní úřad – 
Místní poplatky.

Úhrady poplatků můžete provádět:
1) Bezhotovostně: 

číslo účtu: 5821641/0100
variabilní symbol: číslo popisné
 zpráva pro příjemce: druh poplatku, 
částky a  jména, za které je poplatek 
odváděn

2)  V hotovosti na Poště Partner v budově 
obecního úřadu v Telnici v úřední dny 
(Po, St, Čt 8–18) od pondělí 7. úno-
ra 2022. Do té doby nebude možné 
z technických důvodů poplatky na po-
kladně přijímat. Děkujeme za pocho-
pení a respektování této skutečnosti.
V případě nejasností můžete volat do 

kanceláře obecního úřadu Telnice na 
tel. č. 544 224 410.

 Marcela Drápalová, úřednice

Míra třídění (povinné cíle)
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Vývoj produkce SKO – obce (kg/ob/rok)

Výtěžnost tříděného sběru bez kovů

Výtěžnost papíru – obce (kg/ob/rok)

deme třídit (a jaké množství směsného 
komunálního odpadu tedy budeme 
produkovat), rozhodne v  budoucnu 
o výši poplatku za popelnice. Neboť ty 

obce, které nedosáhnou na legislativou 
stanovené hodnoty, budou mít vyšší 
náklady spojené s likvidací svých směs-
ných komunálních odpadů, což se pak 

přenese do poplatků pro jednotlivé ob-
čany. U nás si zatím vedeme dobře, tak 
věřím, že v  tomto trendu budeme dál 
pokračovat.
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Výtěžnost plastu – obce (kg/ob/rok)

Výtěžnost kovu – obce (kg/ob/rok)

Výtěžnost skla – obce (kg/ob/rok)

Takže na jednu stranu je to zpráva 
nemilá. V  příštím roce zaplatíme o  sto 
korun na osobu více. Avšak na druhou 
stranu je třeba dodat, že díky vám všem 

se poplatek doposud nevyšplhal ještě 
výše. A pokud budeme i nadále pokra-
čovat v  třídění odpadu a  šetrném za-
cházení s materiály i výrobky, které lze 

znovu použít, ušetříme na tom všichni, 
nejen osobně, ale i  společně. Děkuji 
vám všem za spolupráci!

 František Kroutil, starosta obce
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ÚMYSLNÉ POŠKOZOVÁNÍ STROMŮ

V poslední době bylo odhaleno dvojí 
úmyslné poškození stromů v  majetku 
obce Telnice. V  prvním případě se jed-
ná o starý morušovník před zahrádkami 
u rybníka, kterému někdo pilou nařezal 
kůru, díky čemuž začal strom výraz-
ně chřadnout. Na základě posouzení 
odborníka se zastupitelstvo obce roz-
hodlo strom v zimním období pokácet. 
Bohužel. Náhradní výsadba současnou 
hodnotu tohoto stromu jen tak nevrátí. 

Druhý případ se odehrál nedávno. 
V  obecní zahrádce u  bývalého mlýn-

ského náhonu byl nalezen jasan s  na-
vrtanými děrami v kmeni, kterými byla 
do stromu nalévána zřejmě nějaká che-
mická látka, která mu škodila. Vzrostlý 
strom se s  tímto úmyslným zásahem 
popasoval o  něco lépe než moruše. 
Takže na základě doporučení odborní-
ka rozhodlo zastupitelstvo o zachování 
tohoto stromu, přičemž v  zimním ob-
dobí dojde k provedení bezpečnostních 
řezů, aby se stromu odlehčilo a  mohl 
dál žít a plnit svou funkci. K prošetření 
situace byl tento případ předán obecní 

komisi životního prostředí, která pod 
vedením Františka Zavadila doporučí 
další postup. 

V obou případech může obec sáhnout 
i  k  trestnímu oznámení na neznámého 
pachatele, který se svým jednáním do-
pustil trestného činu poškození cizí věci. 
Vzhledem k tomu, že např. hodnota uve-
deného jasanu se pohybuje na hranici 
necelých 150 000 korun, nejedná se zda-
leka o  levnou záležitost a  pachatel tak 
riskuje i trest odnětí svobody. 

Poškozování něčeho či někoho, kdo 
se nemůže adekvátně bránit, to je nejen 
sobecké, ale i  zbabělé. Ubližování stro-
mům nebo třeba zvířatům lze považovat 
za výraz lidské zvrácenosti. Jak se takoví 
lidé mohou chovat ke svému okolí, k  ji-
ným lidem? V případě, že jste takového 
jednání byli svědky, oznamte to prosím 
na obecním úřadě, případně policii. 

V  průběhu zimních měsíců proběh-
ne v  naší obci plošná kontrola stavu 
vzrostlých stromů, doufám, že se neob-
jeví další podobné případy. Co to o naší 
společnosti vypovídá?

 František Kroutil, starosta obce

ČINNOST OKRSKOVÉ VOLEBNÍ 
KOMISE TELNICE 

Ve dnech 8.–9. října 2021 se v  naší 
zemi uskutečnily volby do Poslanecké 
sněmovny Parlamentu ČR. Při této pří-
ležitosti byla pro volební okrsek Telni-
ce starostou obce sestavena okrsková 
volební komise, která se poprvé sešla 
15. září 2021. Při tomto setkání členové 
složili slib a  vylosovali si níže uvedené 
funkce:
Předsedkyně komise:

 Jaroslava Hrazdírová  
     (nominována koalicí Spolu)

Místopředsedkyně komise:
 Bc. Gabriela Medková 
    (donominována starostou obce)

Další členové komise:
 Petr Kováč  
    (nominován hnutím Přísaha)
 Mgr. Alena Doležalová  
    (donominována starostou obce)
 Ing. Jiří Dudák  
    (donominován starostou obce)
 František Kroutil ml.  
    (donominován starostou obce)
Dorota Vybíralová 
    (donominována starostou obce)

Matěj Vybíral 
    (donominován starostou obce)

Zapisovatelka komise:
Marcela Drápalová 
    (jmenována starostou obce)

Nabídka zapojit se do práce okrsko-
vé volební komise byla zveřejněna na 
obecním webu a  na Facebooku, lidé 
se mohli přihlásit i  na základě výzvy 
v  obecním rozhlase. Starosta obce pak 
donominovával jednotlivé členy v pořa-
dí, v  jakém o členství v komisi projevili 
zájem. 

PODÁNÍ DRUHÉ ŽÁDOSTI 
O DOTACI NA SPORTOVNÍ HALU

V  průběhu letošního léta proběhla 
v  Národní sportovní agentuře (NSA) 
výměna vedení. Po něm následoval 
neočekávaný krok: zrušení dotačního 
programu, ve kterém byla mimo jiné re-
gistrována i naše první žádost o dotaci 
na Sportovní halu Telnice. Nový dotač-
ní program byl za měsíc vypsán znovu, 
avšak s  podstatně jinými podmínkami 
(v případě obcí bylo např. nutné za-
jistit případného provozovatele z  řad 
sportovních organizací). Po intenzivní 
měsíční práci na přípravě nové žádosti 
ji obec koncem září 2021 ve spolupráci 
s  dotační agenturou RENARDS podala 
u NSA znovu. Od té doby vyhlížíme vý-
sledky. Díky výše uvedenému zrušení 
prvního dotační programu bylo bohu-

ZPRÁVY Z OBECNÍHO ÚŘADU
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žel prakticky nutné zrušit i původní ve-
řejnou zakázku na dodavatele sportovní 
haly, kterou jsme měli výsledkově ote-
vřenou již od června – byli jsme připra-
veni v případě získání dotace okamžitě 
začít připravovat místní referendum. 
Z důvodu časového prodlení NSA, které 
svým rozhodnutím o zrušení a vypsání 
nového dotačního programu způsobilo 
nepředvídatelné komplikace, jsme tedy 
vypsali novou veřejnou zakázku. Lhůta 
pro podávání nabídek byla stanovena 
na 22. listopadu 2021, tedy po uzávěrce 
tohoto vydání zpravodaje. O dalším vý-
voji vás budeme informovat.

ŠKOLSKÁ RADA SE SEŠLA 
V NOVÉM SLOŽENÍ 

Dne 31. srpna 2021 se v  novém slo-
žení poprvé sešla Školská rada ZŠ a MŠ 
Telnice. Kromě schválení jednacího 
řádu, změn školního řádu a  dalšího 
měla na programu také volbu předsedy 
rady. Předsedkyní se po jednomyslném 
hlasování stala Veronika Slezáková. Bla-
hopřejeme ke zvolení a  těšíme se na 
spolupráci. Členy školské rady jsou vždy 
po dvou zástupci: zřizovatele školy (za-
stupitelé Jan Vybíral a František Kroutil), 
zaměstnanců školy (Veronika Slezáková 
a  Hana Umlášková) a  rodičů (Barbora 
Žáková a Pavel Ondráček).

OBEC TELNICE ZÍSKALA TRVALÝ 
CERTIFIKÁT AFFC 

V rámci Auditu Family Friendly Co-
mmunity byla mezi 15 certifikovaný-

mi obcemi oceněna i  Telnice. Trvalý 
certifikát si na slavnostním vyhlášení 
v brněnském centru VIDA! vyzvedli 26. 
října 2021 místostarosta Jan Dudák 
a telnická koordinátorka projektu a za-
stupitelka Pavla Chovancová. Máme 
velkou radost, že naše vesnice patří 
k  těm, kteří se mohou hrdě nazývat 
Obec přátelská rodině! Více informací 
o slavnostním programu naleznete na 
www.affc.cz. 

PRACOVNÍ ČETA  
PŘI PODZIMNÍCH PRACÍCH 

Obecní pracovní četa pracovala na 
podzim především na údržbě veřej-
ného prostranství a  zeleně. Šlo hlavně 

obce (25 sakur, 19 thují, 12 lip, 7 catalp, 
5  jeřábů, 3  javory, 1  ambroň a  tulipá-
novník), a s prvňáčky také ovocné stro-
my kolem cesty na Otmarov. Natírala 
rozbitou zastávku autobusu. Upravova-
la okolí sakrálních památek. Ošetřovala 
stromy v parku v Nádražní čtvrti. Dezin-
fikovala ptačí budky a krmítka. Opravo-
vala a  udržovala obecní strojový park, 
sportovní a  dětská hřiště (vč. instalace 
nové pružinové houpačky). Provozova-
la sběrná místa, především obecní dvůr, 
ale také hřbitov. Je toho tradičně mno-
ho. Děkujeme jim za spolupráci a ocho-
tu. V  závěru roku pracovala obecní 
pracovní četa v  tomto složení: Vojtěch 
Frýbort (pověřen vedením), Bartoloměj 
Sklenář (kmenový zaměstnanec), Old-
řiška Kozderová (externě), s  podporou 
Úřadu práce ČR pak Martina Burková 
a  Jiří Daniel, v  průběhu jara a  léta pak 
ještě Ivo Hostěradský a  na chvíli i  Filip 
Stejskal.

OSLOVENÍ VLASTNÍKŮ PŮDY
V průběhu podzimních měsíců oslo-

vila společnost Geocart vlastníky po-
zemků v  katastrálním území Telnice 
u Brna s dotazem na možnost odpro-
deje (většinou) zemědělských pozem-
ků ve prospěch přípravy záměrů podle 
telnického územního plánu. Jednalo se 
o  záměry přírodního charakteru, tedy 
takové, které by mohly doplnit život-
ní prostředí naší obce o krajinotvorné 
prvky. Výsledky tohoto šetření/průzku-
mu mezi vlastníky půdy byly známy až 
po uzávěrce tohoto vydání zpravodaje. 
V příštím čísle vás tedy o nich budeme 
informovat. Jedno je však již teď jisté: 
bez spolupráce se soukromými  vlast-
níky půdy se v telnické krajině nic ne-
odehraje. Obec samotná je totiž mino-
ritním vlastníkem půdy v  extravilánu, 
pokud nepočítáme pozemky pod pol-
ními cestami (i pod těmi, které nejsou 
momentálně využívané).

POSOUZENÍ VZROSTLÝCH 
STROMŮ V TELNICI

Obec Telnice objednala u  společnos-
ti Paměť krajiny s. r. o. kontrolu vzrost-
lých stromů. Ta se uskuteční v průběhu 
zimních měsíců a jejím výsledkem bude 
stanovení plánu údržby těchto stromů 
pro nejbližší roky s  ohledem na jejich 
zdravotní stav a  také bezpečnost pro-
vozu v blízkém okolí. Do konce období 
vegetačního klidu (31. března 2022) je 
v plánu provést první kolo této navrže-
né údržby.

o úklid listí a různých rostlinných zbyt-
ků a dosekání všech travnatých ploch, 
o  které se staráme. Mimo to se četa 
věnovala i  některým dalším aktivitám: 
připravila Kaštanovou soutěž pro děti 
(díky především Oldřišce Kozderové). 
Připravila a  vede Technický kroužek 
(díky Vojtěchu Frýbortovi), připravila 
nadzemní záhony pro mateřskou ško-
lu. Sázela stromy v ulicích i extravilánu 
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PRODEJ OBECNÍHO POZEMKU  
P. Č. 1415/3 

Pro účely budoucí stavby garáže byl 
prodán obecní pozemek p.  č. 1415/3 
v  k.  ú. Telnice u  Brna o  výměře 28 m2, 
a  to za cenu 21  000 korun (+ úhrada 
všech souvisejících nákladů). Prodejní 
cena byla stanovena znaleckým posud-
kem. Tento pozemek navazuje na stáva-
jící postavené garáže před bývalými vo-
jenskými bytovkami v Nádražní čtvrti.

ÚPRAVA VOLNÉ KRAJINY 
V KATASTRU

V průběhu podzimu provedla společ-
nost Paměť krajiny s. r. o. výsadbu zele-
ně ve dvou lokalitách v polích za Telnicí. 
Projekt byl realizován ve spolupráci se 
Zemědělským družstvem Sokolnice, 
kterému děkujeme za vstřícnost. Cel-
kově bylo vysazeno 480 ks sazenic keřů 
a  provedeny nezbytné úpravy proti 

okusu zvěře. Každý výsadbový blok 
byl obehnán oplocenkou (celkem 600 
metrů). Byly vysazeny tyto druhy keřů: 
růže šípková (60 ks), kalina tušalaj (120 

ks), trnka obecná (60 ks), hloh jednose-
menný (60 ks), ptačí zob obecný (120 ks) 
a vrba jíva (60 ks). Realizace tohoto pro-
jektu vyšla na 247  268,10 Kč, přičemž 
dotace Ministerstva životního prostředí 
ČR činila 216 525,20 Kč, tedy téměř 88 % 
nákladů. Projektová dokumentace stála 
27  500 Kč bez DPH. V  listopadu 2021 
proběhla kontrola provedených opatře-
ní a výsadby ze strany Agentury ochra-
ny přírody ČR, která konstatovala, že 
tato akce proběhla v  souladu s  projek-
tem a dotačními podmínkami. Srdečně 
tedy zveme všechny milovníky krajiny 
do přírody! K  těmto novým výsadbám 
se lidé dostanou po travnatých polních 
cestách mezi poli. 

PŘIJETÍ FINANČNÍHO DARU  
OD NADACE CHARTY 77 

Nadace Charty 77, která vyhlašuje 
soutěž SenSen, v  jejímž rámci telnic-
ký Klub aktivních seniorů (KLAS) získal 
čestné uznání, věnovala obci Telnice 
finanční dar ve výši 5  000 korun. Ten 
bude po dohodě s  KLASem použit na 
úhradu nákladů spojených s mimořád-
ným adventním výletem členek klubu 
do Prahy. Krásný program, který zajis-
tila paní Dara Staňková, obsahuje ná-
vštěvu historické budovy Národního 
divadla, besedu se známou hereckou 
osobností (překvapení) a účast ve Stát-
ní opeře na známé Janáčkově opeře  
Její pastorkyňa. Děkujeme!

KAMENY ZMIZELÝCH V TELNICI
V příštím roce si připomeneme jedno 

smutné výročí. V  dubnu 2022 to bude 
80 let, co do železničního transportu 
směr Terezín nastoupila telnická židov-
ská rodina Moravcových. Ti v  té době 
žili a podnikali v Nádražní čtvrti (v době 
komunismu se pak jejich dům stal sou-
částí areálu ČSAD Telnice). Osud byl 
neúprosný a  ještě v  témže roce (1942) 
Moravcovi opustili tento svět v  Polsku, 
pravděpodobně v blízkosti koncentrač-
ního tábora Sobibor. Na památku této 
smutné události se chystáme přesně 
v  den odsunu, 4. dubna 2022, provést 
odhalení šesti tzv. Kamenů zmizelých. 
Spolu s  paní Amalií Annou Dudovou 
a  jejím bratrem Miroslavem Velinským 
vzpomeneme na její příbuzné – telnické 
občany Bertholda, Evženii, Helu, Růže-
nu, Hanu a  Mojmíra Moravcovy. Právě 
sourozenci Velinští jsou vnuky Bertholda  Výsadba keřů v polích za Telnicí
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a Evženie Moravcových a dětmi Amalie 
Velinské, tedy jediné Moravcovy dcery, 
která nebyla odsunuta a židovskou ge-
nocidu se svým manželem přežila. Přeži-
vší vnučka (paní Dudová) již byla v době 
odsunu dva roky na světě. Kameny zmi-
zelých bude pro naši vesnici vyrábět 
Židovská obec Brno, kterou jsme v této 
věci požádali o spolupráci.

TELNICE PODPOŘÍ ŠKOLKU 
V MORAVSKÉ NOVÉ VSI 

Zastupitelstvo obce Telnice se jedno-
hlasně usneslo, že podpoří mateřskou 
školu v  Moravské Nové Vsi finančním 
darem 50 000 Kč. Na fotografii je vidět, 

jak to ve školce vypadalo po řádění tor-
náda dne 24. června 2021 (když mimo-
chodem právě zasedali telničtí zastupi-
telé). Finanční prostředky budou určeny 
na obnovu vybavení mateřské školy.

VOLNÁ OBECNÍ ZAHRÁDKA 
Z  důvodu ukončení nájemního vzta-

hu k  31. prosinci 2021 si bude možné 
pronajmout volnou obecní zahrádku na 
pozemku parc. č. 1261 o výměře 447 m2 
(roční nájemné: 358 korun). V  případě 
zájmu kontaktujte obecní úřad Telnice 
(tel. 544 224 410). Volná zahrádka se na-
chází v sousedství Zlatého potoka smě-
rem na Sokolnice (přístup polní cestou).

OPĚT MŮŽETE DŮVĚŘOVAT 
KOSTELNÍM ZVONŮM

V úterý 21. září 2021 byla telnickou 
farností provedena v  kostele sv. Jana 
Křtitele úprava systému ovládání zvonů. 
Nový elektronický modul bude auto- 
matizovaně synchronizovat čas podle 
frankfurtského radiového signálu, tak-
že by zvony měly vyzvánět pravidelně 
v předem nastavenou dobu. Každý den 
v týdnu to bude v tyto časy: 6.00, 12.00 
a 18.00, v pátek pak vždy v 15.00. Pokaž- 
dé zvoní velký zvon po dobu 1 minuty. 
Po několika letech, kdy se celý systém 
přirozeně zpožďoval, až rozdíl oproti 
přesnému času činil více než 5  minut, 
se konečně budou moci lidé na zvonění 
opět spolehnout. Stejně tak, jak již dnes 
přesný čas ukazují kostelní hodiny. 

OBNOVA VEDENÍ NN V ULICÍCH 
V DĚDINĚ A U RYBNÍKA

Společnost EG.D. a  její dodavatelé 
provedli v průběhu roku 2021 obnovení 
vedení nízkého napětí v ulicích V dědi-
ně a  U rybníka. Hlavním dodavatelem 
všech prací byla Střední škola elek-
trotechnická a  energetická Sokolnice, 
která při plnění nasmlouvané dodávky 
spolupracovala s dalšími subdodavateli. 
Spolu s tímto projektem bylo nutné pro-
vést i rekonstrukci veřejného osvětlení, 
kterou provedla společnost ENORM a. s.  
Instalovány byly nové sloupy veřejné-
ho osvětlení a  následně i  nová svítidla 
typu LED. Instalace odpovídá normám 
svítivosti stanoveným pro silnici III. třídy 
v intravilánu. Realizace tohoto projektu 
probíhala poměrně dlouhou dobu, jed-
nou z příčin byla také koronavirová situ-
ace, jelikož po jistou dobu nemohli práci 
provádět studenti sokolnické školy kvů-
li hygienickým opatřením omezujícím 
praktickou výuku ve školách. Děkujeme 
všem občanům, kterých se realizace to-
hoto projektu jakkoliv dotýkala, za spo-
lupráci a především trpělivost. V jarních 
měsících máme přislíbenou kontrolu 
stavu chodníků po zimním období.

POŠKOZENÍ AUTOBUSOVÉ 
ZASTÁVKY 

Dne 2. srpna 2021 nacouvalo nikým 
neovládané osobní vozidlo do auto-
busové zastávky u  místního vlakového 
nádraží. Naštěstí se nikomu nic nestalo, 
jednalo se jen o  škodu na majetku. Při 
bouračce došlo k posunutí celé ocelové 
konstrukce, rozbití skla a  také zničení 
odpadkového koše. Jak už tomu v dneš-
ní době bývá, je pořízení nové věci lev-

Školka v Moravské Nové Vsi po tornádu

Volná obecní zahrádka
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Psí výběh na Otmarovské ulici

nější, než oprava té staré. Podařilo se 
ale najít šikovného zámečníka (Davida 
Kirše z Měnína), který zvládl celou kon-
strukci narovnat a  opravit. Nyní jsou 
obě zastávky na nádraží nově natřeny 
(díky pracovní četě). Prakticky už není 
poznat, že se tu před pár měsíci něco 
odehrálo. Úhradu této škody (31 856 Kč) 
na účet obce provedla pojišťovna z po-
vinného ručení vozidla škůdce. Jsme 
rádi, že zastávka opět plnohodnotně 
slouží všem cestujícím. 

ASFALTOVÉ ZÁLIVKY
V  průběhu podzimu byly na místních 

komunikacích v naší vesnici uskutečně-
ny zálivky prasklin pružnou asfaltovou 
emulzí. „Zalévání“ proběhlo ve dvou fá-
zích, přičemž při realizaci byl kladen dů-
raz na efektivitu této opravy. Jinými slo-
vy, tato technologie byla použita pouze 
tam, kde má reálný smysl a  požadova-
nou účinnost. V místech, kde byly silnice 
poškozeny více nebo jiným způsobem, 
se tento způsob opravy z  dlouhodobé-
ho hlediska nevyplatí. Realizaci provedla 
společnost CESTING. Kromě místních ko-
munikací se v Telnici nacházejí také kraj-

ské silnice (II. a  III. třídy), které opravuje 
Správa a údržba silnic JMK. Na praskliny 
např. v  ulici V  dědině byl tento krajský 
správce upozorněn, věříme, že brzy do-
jde k opravě i na krajském majetku.

OPRAVA VODNÍHO KOLA  
NA ZLATÉM POTOCE

Na návrh Vladimíra Blaženky nyní pro-
bíhá rekonstrukce vodního kola na Zla-
tém potoce. Po demontáži a opískování 
kola ho v tuto chvíli mají v rukou zámeč-
níci, kteří provedou kontrolu a  opravu 
funkčnosti a  doplnění chybějících dílů. 
Návrat tohoto kola do potoka k vodní-
kovi a mlýnu se předpokládá v nejbliž-
ších měsících. 

PSÍ VÝBĚH NA OTMAROVSKÉ 
ULICI BYL REKONSTRUOVÁN 

Psí výběh na Otmarovské ulici zažil 
konečně pořádnou rekonstrukci. Posta-
rala se o ni pracovní četa, stolařsky pak 
Vojtěch Frýbort. Děkujeme. Všechny 
rozbité části překážek byly opraveny, 
polámané vyměněny. Věříme, že nám 
tento pěkný stav nějakou dobu vydrží. 
Všichni pejskové jsou srdečně vítáni.

NA KROUŽEK KERAMIKY 
DORAZILY DĚTI S NADŠENÍM 

První setkání s dětmi na kroužku kera-
miky proběhlo v  pondělí 13. září 2021 
ve velké pohodě. Děti přišly po prázd-
ninách s  velkým nadšením vytvořit si 
vlastní umělecký výrobek, naučit se 
něčemu novému, použít svoji fantazii 
a  kreativitu. V  říjnu pak doplnila obec 
Telnice vybavení dílny o hrnčířský kruh. 
To bylo mezi dětmi radosti! V  přípa-
dě, že by se chtěl ještě někdo přidat, 
může se s  námi dohodnout na těchto 
kontaktech: tel. 724 249 535, e-mail:  
irenaf2@seznam.cz. Na další setkání 
v naší keramické dílně v Šatlavě se těší 
paní Irena Flodrová.

TELNIČTÍ HASIČI DRŽELI  
MINUTU TICHA ZA ZEMŘELÉ 
KOLEGY Z KORYČAN 

Telničtí dobrovolní hasiči se připo-
jili k  uctění památky dvou zemřelých 
kolegů z Koryčan, kteří zahynuli při zá-
sahu v  rodinném domě, kde došlo 15. 
září 2021 k  výbuchu plynu a  destrukci 
celé stavby. Hasičský záchranný sbor 
ČR vyzval dobrovolné hasiče, aby po 
celé zemi v  neděli 19. září 2021 v  po-
ledne uctili jejich památku nástupem 
jednotky v  zásahovém oděvu a  vysta-
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vením zásahové techniky se zapnutým 
výstražným světelným zařízením. Čest 
památce zahynulých hasičů!

VYŠKOVŠTÍ HASIČI ODVEZLI 
Z TELNICE KOLA PRO AFRIKU 

Ve středu 8. září 2021 si na obecní dvůr 
přijeli pro staré bicykly profesionální ha-
siči z  Vyškova, kterým při nakládání vy-
pomáhali ještě kolegové ze Židlochovic 
a také naše obecní pracovní četa. Celkem 
se podařilo v Telnici naložit 37 kol, která 
pokračovala do Ostravy, kde je vězňové 

připravena dobrovolníky a  následně 
nafouknuta proudem vzduchu. Stavbu 
odborně řídil Fanda Topinka ze servis-
ní organizace Techtex, fyzickou práci 
odvedli členové házenkářského oddílu 
Sokola Telnice. Děkujeme za spolupráci! 
Nyní je již sportovní hala v plném pro-
vozu. Objednávku pronájmu haly  mů-
žete provést v rezervačním systému na 
www.telnice.cz.

NOVÁ AMBULANCE  
DĚTSKÉ NEUROLOGIE 
V ŽIDLOCHOVICÍCH

Neurologická ambulance na poli-
klinice v  Židlochovicích oznamuje, že 
nově zahájila provoz ambulance dět-
ské neurologie. Dětská neurologie 
ordinuje v  pátky a  objednat se lze te-

lefonicky každý pátek na telefonním 
čísle:  730 415 123  nebo na e-mailu:   
detskaneuzidlochovice@seznam.cz.

DĚTI V MŠ MOHOU PĚSTOVAT 
KVĚTINY A BYLINKY 

Po dohodě s vedením mateřské školy 
byly v říjnu 2021 na zahradě MŠ naší pra-
covní četou instalovány tři velké truhlíky 
s  hlínou. To vše, aby se tři třídy dětí ze 
školky mohly po celý školní rok věnovat 
základům zahradničení a pěstování kvě-
tin či bylin. Už podle prvních reakcí se 
děti na své nové aktivity moc těší.

dobrovolně opraví a  připraví na odvoz 
do Gambie. Děkujeme všem za spoluprá-
ci. Více informací o tomto projektu nalez-
nete na webu www.kolaproafriku.cz.

PŘETLAKOVÁ SPORTOVNÍ HALA 
BYLA OPĚT POSTAVENA 

Přetlaková sportovní hala se 12. září 
2021 opět postavila „na nohy“, resp. byla 

DOBRÉ ZPRÁVY Z PRVNÍHO 
TECHNICKÉHO KROUŽKU  
PRO DĚTI 

Dne 6. října 2021 se konalo první 
setkání Technického kroužku. V  první 
skupině bylo přihlášeno celkem pět 
dětí (jeden klučina onemocněl, takže 
přišly čtyři děti). Spolupráce mladých 
techniků s  vedoucím kroužku Vojtou 
Frýbortem a  jeho velezkušeným asis-
tentem Janem Blaženkou probíhala na 
jedničku. Máme z toho radost. Protože 
byl zájem dětí, a  to nejen kluků, sku-
tečně veliký, připravili jsme ještě dva 
další termíny, takže celkově do krouž-
ku chodí 18 dětí (v úterý, ve středu a ve 
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čtvrtek).  Snad se nám touto aktivitou 
podaří mezi členy mladé generace 
zasít semínka zájmu o techniku a o ře-
mesla vůbec. Držte nám, a především 
našim dětem palce!

BYL ZAHÁJEN KURZ KRESLENÍ 
PRO ŠKOLÁKY

V klubovně Šatlavy byl 30. září 2021 
zahájen Kurz kreslení pro školáky, kte-
rého se i v letošním roce ve spoluprá-
ci s obcí Telnice ujala šikovná telnická 
rodačka paní Renata Stříbrná. Bližší 
informace o  kurzu i  případných mož-
nostech zapojení do něj získáte na tel. 
čísle: 724 804 078. Přejeme ze srdce, ať 
se tomuto uměleckému kroužku daří 
a v letošním školním roce nemusí svou 
činnost přerušovat, jako tomu bylo 
v tom minulém.

OBECNÍ FACEBOOKOVÉ 
STRÁNKY 

Máme za sebou další rok fungování 
facebookových stránek Obec Telnice 
– Morava. Od minulých Vánoc se po-
čet sledujících a fanoušků této stránky 
zvedl na dvojnásobek, dnes se pohy-
buje okolo 600 osob. Kromě těchto 
oficiální stránek naší obce je hojně na-
vštěvovaná také stránka Telnice u Brna 
alias Telničáci sobě, kterou spravuje 
paní Markéta Kyzlinková. Na této sku-
pinové stránce již překročil počet čle-
nů 1 000 osob. Kromě facebookového 
profilu provozuje obec i  své webové 
stránky www.telnice.cz, kde prezen-
tuje s  ohledem na pravidla v  elektro-
nickém prostoru více fotografií a  re-
portáží ze života naší vesnice. Správou 

webových i  facebookových stránek je 
aktuálně pověřena paní Ivana Mifková. 
K návštěvě těchto elektronických mé-
dií jste všichni srdečně zváni.

TERMÍN TELNICKÝCH HODŮ 
V ROCE 2022

S předstihem oznamujeme termín tel-
nických hodů v příštím roce. Bude to ví-
kend 18.–20. června 2022. Tak se spolu 
dohodli pan farář, obec, Sokol a hlavní 
stárci příštích hodů Zdeněk Konečný 
a Johana Demková. Těšíme se!

OBECNÍ STOLNÍ KALENDÁŘ 
I v  letošním roce se zastupitelstvo 

obce rozhodlo věnovat každé místní 
domácnosti jako vánoční dar jeden kus 
obecního stolního kalendáře. Kromě 
toho bude kalendář v  prodeji na tel-
nické poště a  obecním úřadě za cenu  
100 Kč vč. DPH. Nabídka je platná do 

vyprodání zásob. Přípravu kalendáře 
měla letos na starosti paní Ivana Mif-
ková ve spolupráci se starostou obce, 
aktuální fotografie pořídila především 
Barbora Žáková, krásný titulní obrázek 
nakreslila tradičně Martina Hostěrad-
ská. Tématem kalendáře je porovná-
ní starých a  aktuálních fotografií naší 
vesnice, tedy Telnice – včera a dnes. Už 
samotný titulní obrázek si s  tématem 
kalendáře hezky pohrává. Grafické prá-
ce a sazbu měl na starosti pan Miloslav 
Vymazal. Všem děkujeme za skvělou  
spolupráci.

VÁNOČNÍ POHLEDNICE 
Letošní vánoční pohlednici připra-

vila opět telnická výtvarnice Martina  
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Počítačový kurz pro seniory

Hostěradská. V  prodeji je na telnické 
poště a obecním úřadě za cenu 5 korun 
vč. DPH.

POČÍTAČOVÝ KURZ  
PRO SENIORY ZAHÁJEN 

V pátek 5. listopadu 2021 byl na obec-
ním úřadě ve spolupráci s  organizací 
Spokojený senior – KLAS zahájen dvou-
turnusový Počítačový kurz pro seniory. 
Celkem 14 účastníků se tak do poloviny 
prosince každý pátek seznamovalo s mo-
derními technologiemi. Za finanční pod-
poru děkujeme Jihomoravskému kraji.

ADVENTNÍ SETKÁNÍ  
SENIORŮ

Už podruhé se nám nepodařilo 
uspořádat předvánoční (adventní) 
setkání seniorů 70+ (v neděli 13. pro-
since 2021), které má v  Telnici svou 
tradici. Je to velká škoda, ale špatný 
epidemický vývoj covidu na konci lis-
topadu vedl zastupitele k  tomu, že 
raději doporučili přesunout toto se-
tkání na klidnější časy. Snad se tak 
stane hned v  první polovině příštího 
roku. Děkujeme všem, kteří se těšili,  
za pochopení.

PROVOZ OBECNÍHO ÚŘADU 
A POŠTY V ZÁVĚRU ROKU

Posledními úředním dnem obecního 
úřadu Telnice bude pondělí 20. prosin-
ce, kdy bude pro veřejnost otevřeno od 
8 do 18 hodin. V následujících dnech si 
budou zaměstnanci úřadu čerpat do-
volenou na zotavenou. Prvním úředním 
dnem v  roce 2022 pak bude pondělí 
3. ledna 2022, kdy bude pro veřejnost 
tradičně otevřeno od 8  do 18 hodin. 
Sběrné místo obecního dvora bude ote-
vřeno ve středu 22. a 29. prosince 2021 
v běžnou otevírací dobu od 15 do 17 ho- 
din. Naopak na státní svátky – v  sobo-
tu 25. prosince 2021 a  1. ledna 2022 – 
bude obecní dvůr uzavřen. První den, 
kdy bude možné v  novém roce přijít 
s  různými druhy odpadu do obecního 
dvora, bude středa 8. ledna 2022 v tra-
diční otevírací dobu od 15 do 17 hodin. 
Telnická pošta bude v závěru roku ote-
vřena podle běžných zvyklostí (Po, St, Čt 
8–18; Út, Pá 8–12 hod.). Na státní svátek 
v  pátek 24. prosince 2021 bude samo-
zřejmě uzavřená, na Silvestra – v pátek  
31. prosince 2021 – pak bude mít ote-
vřeno v běžnou dobu 8–12 hod. Děku-
jeme za pochopení.

PODZIMNÍ TELNICE 
Krásný podzimní snímek naší vesnice, 

jak pomalu usíná v  zářijovém západu 
slunce, pořídil Lukáš Kubíček. (Viz foto 
dole.) Děkujeme!

 František Kroutil, starosta obce
 Jan Dudák, místostarosta obce
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VÝZNAMNÁ ŽIVOTNÍ JUBILEA TELNICKÝCH OBČANŮ
V zářří 2021 oslavili významné narozeniny: Eva Kalinayo-
vá, Helena Hrdliččková, Václav Dufek, Jarmila Vymaza-
lová, Blanka Křřivánková, Věěra Křřížová, Miluše Bartáko-
vá a Jiřří Kubíčček.

V řříjnu 2021 si svá jubilea přřipomněěli: František Jahoda, 
Zdeněěk Dvořřák, Antonín Dobšák, Renata Klíččová, Zdeněěk 
Škrobáčček, Stanislava Böhmová a Anna Langerová.

V listopadu 2021 oslavili významné narozeniny: Marie  
Vachalová, Miluše Hostěěradská, Elemír Kamenický,  
Drahomíra Vykouřřilová a Vladimír Král.

Srdečně blahopřejeme!  Obec Telnice

AKTUALIZACE SENIORSKÉ OBÁLKY

RŮST CEN ENERGIÍ V ROCE 2022

Sociální komise obce Telnice se svojí 
činností snaží přispět k většímu komfor-
tu a  zajištění bezpečí pro seniory nad  
70 let. V průběhu měsíce září členky ko-
mise oslovovaly přímo v  domácnostech 
všechny telnické občany spadající do 
výše zmíněné věkové skupiny s  nabíd-
kou aktualizace, doplnění či vyplnění Se-
niorské obálky. Jedná se už o druhé kolo 
nabídky tohoto projektu. První proběhlo 
v roce 2018.

Co je seniorská obálka? Jedná se o tis-
kopis, který může napomoci v situacích, 
kdy se osoba dostane do tísně, ohrožení 
zdraví nebo života. Do tiskopisu se vypl-
ní základní údaje o  nemocech, o  lécích, 
které jsou užívány, alergiích a  doplní se 
kontakt na nejbližší příbuzné. Tato obál-
ka poslouží ve chvíli, kdy bude senior 

potřebovat rychlou pomoc ze strany 
zdravotníků, ale také policistů, hasičů či 
strážníků. Obálku po vyplnění umístí na 

viditelném místě, vnitřní straně vchodo-
vých dveří nebo na lednici.

Nyní obec Telnice nakoupila v  dosta-
tečném množství všechno, co projekt 
nabízí, včetně obálek s  magnetem pro 

upevnění. Někteří už Seniorskou obálku 
doma mají a vědí, o co se jedná. I přesto 
těmto občanům nabízíme pomoc s  její 
aktualizací. Jako novinku představujeme 
kartu/průkazku ICE mini. Je to vlastně 
cestovní varianta Seniorské obálky o veli-
kosti čtenářského průkazu. Vzhledem ke 
skladnosti je pak snadno uložena třeba 
v peněžence a senior ji tak může mít stále 
při sobě. Více informací o projektu nalez-
nete na www.seniorskapolitika.cz/46-se-
niorska-obalka.html.

Pokud by o  tuto seniorskou obálku 
měl zájem i  někdo mladší 70 let, může 
se ozvat obecním úřadu a  rádi mu ji 
také bezplatně poskytneme (telefon:  
544 224 410). Ať Seniorská obálka dobře 
slouží!  Ivana Mifková,  
 sociální komise obce Telnice

Zatímco v  letošním roce obdržela 
obec na vratkách ze zaplacených záloh 
v případě elektřiny a plynu desítky tisíc 
korun, v roce příštím už nás tak nákla-
dově úspěšné období nečeká. Musíme 

se připravit na dopady tvrdé reality. 
V případě elektrické energie je růst cen 
téměř trojnásobný, v případě plynu pak 
bezmála čtyřnásobný. Nové ceny pro 
rok 2022 vyplynuly z  aktuálních cen, 

za které bylo tyto komodity možné na-
koupit na Českomoravské komoditní  
burze Kladno. Společný nákup energií 
každoročně spolu realizují obce a pří-
spěvkové organizace jižní Moravy.  FK

ELEKTRICKÁ ENERGIE 
(v roce 2022 bude dodavatelem společnost EPET) 

Nízké  napětí
2020 2021 2022 2020 2021 2022

Nízký tarif v Kč/MWh Vysoký tarif v Kč/MWh
C01-03d - - - 1510 1342 3801
C25-26d 1270 1130 3199 1527 1357 3847
C35d 1416 1258 3567 1502 1335 3780
C45-C46d 1441 1282 3630 1527 1357 3847
C55-C56d - 1297 3675 - 1335 3780
C62d - - - 1288 1145 3241
C57d - - 3455 1288 1145 3539

PLYN 
(v roce 2022 bude dodavatelem společnost  
Pražská plynárenská)

Charakter 
odběru

2020 2021 2022

Dosažená cena v Kč/MWh
Maloodběr  
do 630 MWh  
na jedno OM

525 420 1547

Velkoodběr  
nad 630 MWh  
na jedno OM

504 407 1600



  POMOC PRO OBČANY V SOUVISLOSTI  
S NAVÝŠENÍM CEN ENERGIÍ

  „MILOSTIVÉ LÉTO“ MŮŽE POMOCI LIDEM  
Z DLUHOVÝCH PASTÍ 
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DEZINFORMACE A LŽI JAKO FENOMÉN DNEŠKA

Nejdůležitější informací je, že lidé, 
kteří se ocitli ve vážné mimořádné udá-
losti v  důsledku nečekaného navýšení 
cen energie a jejího vyúčtování, mohou 
požádat o mimořádnou okamžitou po-
moc Úřad práce ČR, krajskou pobočku  
v  Brně, kontaktní pracoviště Brno-ven-
kov, Křenová 111/25, Brno (týká se obča-
nů, kteří mají svou nemovitost v tomto 
obvodu), tel.: 950 105 580 (vedoucí odd. 
HN), dále pak kl. 585, 587, 588, 589, 595.

Úřad práce ČR zhodnotí situaci hmot-
né nouze u každého případu individu-

álně, dle zákona č. 111/2006 Sb., o po-
moci v  hmotné nouzi, ve znění poz-
dějších předpisů. Všem osobám, které 
se na ÚP ČR obrátí, protože potřebují 
pomoc z důvodu navýšení cen energií, 
budou předány informace:
–  o dávkách na bydlení (příspěvek 

na bydlení, doplatek na bydlení)  
a o základních podmínkách pro jejich  
nárok,

–  o mimořádné okamžité pomoci (dále 
jen MOP) z důvodu vážné mimořád-
né události, kterou lze poskytnout 

v  souvislosti s  vyúčtováním energií 
a o jejích podmínkách nároku,

–  o nutnosti přejít z  režimu dodava-
tele poslední instance (DPI) k  běž-
nému dodavateli a  další související  
informace.
ÚP ČR je jako správní orgán povinen 

přijmout veškeré podané žádosti a je na 
jeho uvážení na základě předchozí ko-
munikace s  klientem, zda bude dávka 
přiznána, či žádost vyhodnocena jinak.

Soňa Střechovská, 
vedoucí sociálního odboru

Pokud někoho tento můj článek po-
dráždí a nebude chtít jej vůbec číst, ne-
divím se mu. Není jednoduché se totiž 
dívat pravdě do očí a sám s tím také jako 
každý jiný obyčejný člověk musím bojo-
vat. Přesto bych chtěl navázat na úvodní 
slovo tohoto zpravodaje a upozornit na 
to, co okolo nás stále více vyrůstá jako 
nový „průmysl“: dezinformace a lež.

Volně dostupný internet a  sociální 
média výrazně přispěla k  tomu, že se 
člověk nestačí divit, čemu všemu lidé 
dokáží věřit. Mnohdy stačí, když nám 
zaručenou pravdu tvrdí člověk s  vyso-
koškolským titulem, ještě lépe doktor 
jakékoliv specializace. Rychlost šíření 

zpráv se zcela jistě „pravdivým“ obsa-
hem tak často přímo úměrně roste se 
schopností senzačně zaujmout publi-
kum. 

Hodně se hovoří o tom, že jsou obětí 
různých řetězových e-mailů lidé starší-
ho věku. Není ale vůbec nic neobvyklé-
ho vidět i  mnohem mladší ročníky, jak 
bezhlavě předávají informace, za které 
by se měl jejich autor, ale i ten, který je 
přeposlal dále, spíše stydět.

Přitom by mnohdy stačilo, aby si 
člověk namísto bezmyšlenkového „pa-
pouškování“ raději přijaté informace 
ověřoval z více zdrojů. Aby si třeba ten 
bezbřehý internet prošel raději z  více 

stran. Aby se na názor zeptal někoho 
důvěryhodného. Aby se zaměřil na 
zdroje, za kterými stojí skutečné auto-
rity, ne jen neznámé „osobnosti“. Aby 
si také lidé dobře zapamatovali každé 
zklamání, například z médií, která už ně-
kdy tvrdila něco, co nebyla pravda, a ani 
se za to nikdy neomluvila.

Ostražitost vůči dezinformacím je vel-
kou výzvou současnosti a  především 
budoucnosti. Pokud to bude možné, 
rád bych, abychom se tomuto tématu 
věnovali i  u nás v  Telnici. Všichni totiž 
musíme začít doma, sami u sebe, aby se 
svět okolo nás začal měnit. Nemá smy-
sl jen nadávat na ty, kteří námi účelně 

Je to obrovská šance pro mnoho lidí 
v  dluhových pastech. Lidé, kterým se 
podařilo spadnout do exekucí kvůli dlu-
hům u  státních institucí, mají jedineč-
nou šanci se z  toho vymanit v  termínu 
od 28. října do 28. ledna 2022 a  znovu 
začít normální život. Pokud v této lhůtě 
dlužník zaplatí celou jistinu dluhu tedy 
původní dluh a  908 korun exekutoro-
vi za zastavení exekuce, čeká ho nový 
životní restart. Úroky, penále a  další 
příslušenství stát odpouští, exekuce se 
zastaví. Týkat se to bude těch, co mají 
dluh u  veřejnoprávních institucí, třeba 
u  zdravotních pojišťoven, nemocnic, 
u dopravního podniku nebo třeba za ná-
jem u obce. Milostivé léto by tak reálně 
mohlo pomoci až čtvrt milionu dlužní-
ků. S ohledem na více než čtyři miliony 
exekucí a bezmála 750 tisíc lidí v exekuci 
je toto reálná šance, jak se s částí nahro-

maděných exekucí vypořádat. A součas-
ně ctít princip, že dluh se musí uhradit.

Jsem rád, že se nám tento návrh po-
dařilo prosadit. Jako autor připomínám: 
šance na odpuštění úroků u dluhů vůči 
státu – milostivé léto – bude pouze do 
28. ledna 2022. Osobně jsem přesvěd-
čen, že toto tříměsíční období může být 
výhodné pro obě strany. Jak pro dluž-
níky, kteří mají reálný zájem na tom své 
dluhy splatit a  exekuce se zbavit, ale 
velkým problémem je pro ně často prá-
vě příslušenství, které mnohdy činí až 
několikanásobek původního dluhu. Pro 
města a obce a další věřitele navíc vzni-
ká šance na to, že bude původní dluh 
splacen a dostanou zpět své dlužné pe-
níze, což by se u řady dlužníků za stan-
dardní situace nikdy nestalo. Jedná se 
tak opravdu o  pomocnou ruku jak pro 
věřitele, tak pro zodpovědné dlužníky.

Vás, kteří čtete tyto řádky, chci nalé-
havě poprosit. Pokud znáte ve svém 
okolí kohokoli, koho by se tato podaná 
ruka státu mohla týkat a  pomoci mu, 
tak mu o  tom řekněte. Nasměrujte ho 
do některé pomáhající instituce, jako 
jsou Charity, občanské poradny, Člověk 
v  tísni apod. Rychlou pomoc vám po-
skytne např. Help linka Člověka v  tísni  
770  600  800, přesný postup najdete  
i v aplikaci nedluzistatu.cz/milostive-leto/.  
Pokud tuto šanci nevyužijí, nepůjde se 
jí zpětně domáhat. A první aktivita musí 
být na straně dlužníka! Milostivé léto se 
nebude v  blízké budoucnosti opako-
vat. Díky za vaši pomoc s osvětou. Je to 
opravdu důležité. Považuji to za jednu 
z výrazně pozitivních věcí, které se nám 
podařilo ve sněmovně v  končícím ob-
dobí prosadit.

Marek Výborný, poslanec PS PČR
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TELNICKÉ DĚTI POSBÍRALY TŘI ČTVRTĚ TUNY KAŠTANŮ
Na počátku byl nápad, se kterým 

přišla telnická milovnice přírody  
Oldřiška Kozderová, a také vzpomínky 
na dětská léta, kdy se kaštany sbíraly 
ve velkém. A  pak taky to, že při pod-
zimním úklidu Telnice zůstává spousta 
kaštanů nevyužita. Vyhlásili jsme tedy 
soutěž pro děti zvanou Kaštanová. Že 
děti v průběhu října přinesou tři čtvr-
tě tuny (!), přesněji 748 kg, to oprav-
du nikdo nečekal. Sbíralo 23 dětí, ale 
i  jejich (pra)rodiče a  možná i  souro-
zenci. Všem patří náš velký obdiv! 
Kaštany teď zamíří do Hostýnských 
vrchů a  budou použity pro krmení 
lesní zvěře. Každý zapojený účast-
ník z  řad dětí jako poděkování získal 
alespoň malou odměnu. Speciální  
radost jsme pak způsobili těmto sbě-
račům kaštanů: nejvíce jich na obecní 
dvůr přinesli Sofie Šímová (112 kg), 
Adélka Dubová (90 kg) a Robin a Mar-

tin Polakovovi (80 kg). Jménem les-
ních zvířat všem dětem i rodinám dě-
kujeme! Poděkování patří také obecní 

pracovní četě za spolupráci na uspo-
řádání a průběhu této soutěže.

FK

manipulují. Marná sláva, oni se budou 
ve svých metodách jen zlepšovat. Lži 
budou stále lákavější, sladší, voňavější, 
více uvěřitelné. Je to hra s našimi emo-
cemi, s  naším rozumem, s  chemií na-
šeho těla. S naší svobodou. Nezapomí-
nejme na to, prosím. Pokud se naučíme 
věřit lžím, o svou osobní svobodu brzy 
přijdeme. A víte proč? Protože jí nejsme 
hodni. Nezasloužíme si ji, pokud se ne-
naučíme rozeznávat pravdu od lži.

Dovolte mi na závěr pár zajímavých ci-
tátů na téma lež. A zkuste si v nich za slo-
vo lež dosadit jiný výraz: dezinformace.

Žijeme ve zvláštních časech, kdy mla-
dí i staří jsou vzděláváni ve lži a ten, který 
se odváží říkat pravdu, je nazýván šílen-
cem či bláznem. (Platón, řecký filosof)

Stokrát opakovaná lež se stává prav-
dou. (Joseph Goebbels, nacistický poli-
tik a ministr propagandy)

Pravda jest obyčejně jednoduchá 
a  krátká, lež a  nesmysl bývají barvitěj-
ší, ba fantastičtější. Proto slabé hlavě 
vyhovuje spíše lež než pravda. (Josef  
Thomayer český lékař a spisovatel)

Strach lže a  ty mu věříš. (Friedrich  
Nietzsche, německý filosof a básník)

Hniloba sžírá trávu, rez železo a  lež 
duši. (Anton Pavlovič Čechov, ruský dra-
matik)

Nevěřte všemu, co se vám k  věření 
předkládá: Zkoumejte vše a přesvědčuj-
te se o všem sami! (Jan Ámos Komenský, 
pedagog a spisovatel)

Obrovské masy lidí mnohem snáze 
uvěří velké lži než malé. (Adolf Hitler, ně-
mecký politik a válečný zločinec)

Neexistuje nevinná lež. (Albert Camus, 
francouzský spisovatel a filosof)

Království lhářství není tam, kde 
se lže, ale kde se lhářství akceptuje.  

(Karel Čapek, český spisovatel, novinář 
a dramatik)

Když nás obelhali jednou, mohou nás 
obelhat i  podruhé. (Alexandr Isajevič 
Solženicyn, ruský spisovatel a disident)

Polopravda je často obrovská lež.  
(Benjamin Franklin, americký státník 
a přírodovědec)

Lež je velmi smutná náhražka za prav-
du, je však jediná, kterou se dodnes po-
dařilo najít. (Elbert Hubbard, americký 
spisovatel a filosof)

Minulost byla vymazána, vymazání 
bylo zapomenuto, lež se stala pravdou. 
(George Orwell, kniha 1984)

Jistěže ve světě nakonec zvítězí prav-
da, ale až dokáže to, co dovede lež.  
(Vladimir Semjonovič Vysockij, ruský  
písničkář, herec a básník)

František Kroutil, 
starosta obce
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VÝSLEDKY SBÍRKY KVĚTINOVÝ DEN ZA ROK 2021 V TELNICI

Přinášíme vám výsledky charitativní 
sbírky Ligy proti rakovině Praha (www.
lpr.cz), tzv. Květinového dne v  Telnici 

za rok 2021. Veřejná sbírka proběhla 
(stejně jako vloni) v  náhradním ter-
mínu ve středu 29. září 2021 v  ulicích 

Telnice. Do ulic vyrazili manželé Mifko-
vi,  Martina Burková, Markéta Mifková, 
Barbora Koláčková, Magdalena Lorin-
zová a Václav Kroutil, na poště s prode-
jem kytiček pomáhaly Irena Zehnalová 
a Šárka Machková. Celkově se letos vy-
bralo 27 134 korun a prodalo rovných 
400 kytiček, což je zatím druhý nejlepší 
výsledek v historii těchto telnických sbí-
rek. Děkujeme všem, kteří s  organizací 
této sbírky jakkoliv pomohli, i těm, kteří 
čímkoliv přispěli. Omlouváme se všem, 
které jsme v tento den nezastihli doma, 
opravdu jsme se snažili zvonit či kle-
pat snad na všechny dveře. V  letošním 
roce směřují vybrané finance v  rámci 
25. ročníku Českého dne proti rakovině 
na výzkum léčby nádorových onemoc-
nění  ledvin, močového měchýře a pro-
staty, bližší informace o  letošní sbírce 
naleznete na www.cdpr.cz. FK

OZNÁMENÍ POVODÍ MORAVY

INTERNET V OPTICKÝCH VLÁKNECH V TELNICI

ČTÚ: RUŠENÍ TELEVIZNÍHO SIGNÁLU

Povodí Moravy oznamuje, že bude 
v  období od 26. listopadu 2021 do  
31. března 2022, případně v  násle-
dujícím období vegetačního klidu, 
provádět porostové práce – probír-
ku břehových porostů na toku Říčka  
v  k. ú. Telnice u  Brna. Akce bude pro-
vedena na parcelách v  majetku ČR 
s  právem hospodaření pro Povodí 
Moravy, s. p. Vyznačení akce proběhlo 
v  létě 2021, přičemž odstraněny bu-
dou všechny dřeviny označené tečkou 

červené reflexní barvy. Kontrola poros-
tu byla zahájena na základě podnětu 
místních občanů. Jedná se o  porosty, 
které mohou být svým zdravotním 
stavem nebo umístěním nebezpeč-
né, případně omezují správnou funkci 
vodního toku, a tudíž je nutné je z bez-
pečnostních důvodů odstranit, popř. 
provést ořez. Vzrostlé dřeviny (vrby) 
jsou přestárlé, napadené hnilobou, 
mají často ulomené větve a prosychají. 
Některé dřeviny jsou značně nakloně-

né nad koryto toku a při jejich vývratu 
mohou tvořit překážku průtočnosti. 
Několik stromů rovněž zasahuje do 
průtočného profilu. Práce související 
s probírkou porostu budou prováděny 
co nejšetrněji, aby nevznikla škoda na 
ostatních porostech a pozemcích. Cel-
kově se jedná o pokácení devíti stromů 
a  bezpečnostní ořez osmi dalších. Po 
ukončení prací budou pozemky a ces-
ty uvedeny do původního stavu. Děku-
jeme za pochopení.  FK

Vážení Telničáci,
rád bych vás touto cestou informo-

val o  probíhající výstavbě optické sítě 
v katastru obce Telnice. V letošním roce 
jsme dokončili pokládku optické sítě 
na Masarykově nám. a v ulici V dědině. 
Podařilo se nám projít pod Zlatým po-
tokem na ulici U  mlýna, kde bude pro 
letošní rok výstavba ukončena. Na jaře 

příštího roku se v této části obce bude 
ve výstavbě pokračovat.

Pokládka sítě měla být původně 
(podle plánů z  roku 2019) dokončena 
v  tomto roce. Bohužel jsme v  realizaci 
nabrali značné zpoždění, které bylo za-
příčiněno neovlivnitelnými okolnostmi. 
Tou nejzásadnější byla pandemie covi-
du, která nám zkomplikovala přípravu 

i samotnou výstavbu a zásadně ovlivni-
la chod celé naší společnosti. 

Bohužel nejsme schopni odhadnout 
jakým směrem se budou vyvíjet další 
vládní opatření, ale jsme odhodláni svým 
závazkům dostát a  rozvést optickou síť 
po celé obci v co nejkratší možné době.

Michal Uher,  
obchodní ředitel VIVO CONNECTION

Český telekomunikační úřad ozna-
muje občanům, kteří přijímají televizi 
přes anténu, že v  našem regionu bude 
zahájen provoz základnových stanic 
nových mobilních sítí, což bude zna-
menat pro obyvatele zlepšení kvali-
ty a  dostupnosti mobilních datových  
služeb. 

Nicméně uvedená skutečnost může 
za určitých nepříznivých podmínek způ-
sobit zhoršení kvality příjmu televizního 
signálu přes anténu. Tato nepříjemná si-
tuace může být způsobena tím, že nové 
mobilní rádiové sítě využívají kmitočty, 
které dříve byly určeny k šíření televizní-
ho vysílání a nyní, po přechodu televizní-
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S odkazem na četné dotazy k této pro-
blematice uvádíme oficiální informace, 
které jsme čerpali z  webových stránek 
Úrazové nemocnice v Brně.

1) Ohledání v čase 7.00–17.00
V místě bydliště zesnulého provádí 

ohledání příslušný praktický lékař, po 
dobu jeho nepřítomnosti praktický  
lékař, který ho zastupuje. 

Mimo pracovní dobu praktického  
lékaře, nebo pokud není k  dosažení, 
provádí ohledání koroner.

Při úmrtí doma, kdy zesnulý má 
jiné trvalé bydliště (například ná-
vštěva apod.) provádí ohledání  
koroner. 

Při úmrtí ve veřejných prostorách je 
nutné oznámení policii, ohledání pak 
provádí koroner. 

Při podezření na zaviněné úmrtí (se-
bevražda, cizí zavinění) musí být infor-
mována policie, ohledání pak provede 
buď příslušný praktický lékař, nebo  
koroner. 

2)  Ohledání v čase 17.00–7.00  
+ ve volných dnech 

V  tento čas ohledání provádí vždy 
lékař Lékařské pohotovostní služby 
Úrazové nemocnice Brno, kontakt:  
545 538 538.

V případě pochybností volejte dispe-
čink RZP (155) pro informaci jak postu-
povat. Zde se také dozvíte kontakt na 
koronera.

Ivana Mifková

OHLEDÁNÍ ZEMŘELÝCH PRO OBLAST BRNO-VENKOV

SBÍRKA ANDĚLSKÝ STROM
V České republice se každý rok nachází 30 až 

40 tisíc dětí, které mají jednoho rodiče ve vě-
zení. Tyto děti nic neudělaly, přesto jim i letos 
na Štědrý den bude jejich maminka nebo táta 
u vánočního stromku chybět. Naštěstí existu-
je Mezinárodní vězeňské společenství, které 
se takovým dětem již mnoho let věnuje. Tel-
nická farnost se letos rozhodla zapojit do je-
jich vánočního projektu Andělský strom. Díky 
dárcům, kteří se do sbírky přihlásí, dostanou 
děti svůj vysněný dárek spolu s vlastnoručně 
napsaným dopisem od rodiče. Kdo se chce 
zapojit, zaváže se ke koupi a  odeslání dárku 
za zhruba 500 korun. Jakmile budeme vědět, 
kolik se nás přihlásilo, dostaneme seznam se 
jmény dětí, jejich věk a  tipy na dárek. My už 
pak dárek jen koupíme, vyfotíme, zabalíme 
a  pošleme na správnou adresu. Proč vyfotí-
me? Fotografii dostane rodič dítěte ve vězení, 
aby věděl, jaký dárek jeho dítě dostalo. Někte-
ří rodiče prý až poté opravdu uvěří, že jejich 
dítěti, (cituji) „dítěti kriminálníka“, opravdu ně-
kdo koupil dárek.

Pokud by někdo nemohl osobně dárek ob-
starat, může se domluvit s koordinátorkou far-
nosti pouze na finančním příspěvku a všechno 
ostatní zařídíme za vás.  Dárek udělá radost 
hned dvakrát – jednak určitě dítěti, a podruhé 
i  samotnému rodiči, protože se mu podařilo 
dítěti tuto radost zprostředkovat. Jestli vás ta-
ková myšlenka nadchla jako mě, dejte vědět. 
Společně rozsvítíme radostí oči alespoň pár 
dětem, které mají osud těžší, než si zaslouží.

Hana Kroutilová, tel: 777 55 78 78, 
hana.kroutilova@email.cz,  

FB: Hana Kroutilová

ho vysílání na standard DVB-T2, jsou urče-
ny pro nové mobilní sítě. Abychom mohli 
společně případné technické problémy, 
pokud se vyskytnou, co nejdříve vyřešit, 
seznamte se zde uvedenými informace-
mi. Tak budete moci i  nadále nerušeně 
sledovat televizi přes anténu a  zároveň 
také využívat nové mobilní služby. 

V souladu s platnou legislativou (zákon 
č. 127/2005 Sb., o  elektronických komu-
nikacích a změně některých souvisejících 
zákonů) je v  tomto případě odstranění 
rušení vašeho televizní příjmu povinen 
zajistit provozovatel základnové stanice 
mobilní sítě (mobilní operátor). Nejčas-
tějším, a  také nejefektivnějším řešením 

problému je technický zásah přímo na 
vaší televizní anténě. K tomu, aby tak mo-
bilní operátor musel učinit, je nutné, aby 
Český telekomunikační úřad (dále „ČTÚ“) 
v dané věci rozhodl a tuto povinnost ope-
rátorovi uložil, tudíž ČTÚ se musí o vašem 
problému včas dovědět. Více informací 
naleznete na www.ctu.cz.  Ivana Mifková
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ODŠKODNĚNÍ STERILIZOVANÝCH OSOB

Z POŠTY LZE ODESÍLAT BALÍKY V REŽIMU BALÍKOVNA

POZVÁNKA DO OBECNÍ KNIHOVNY

Vážené čtenářky, vážení čtenáři, 
v  tomto článku se budeme věnovat 

lidem, na kterých se stát dopustil nepří-
pustné křivdy tím, že je učinil neplod-
nými. Proklamovanou motivací státu 
jednat výše uvedeným způsobem byl 
zájem na zdraví populace, avšak v  dů-
sledku nešlo o nic jiného, než o „šlech-
tění lidského rodu“, které se odborně 
nazývá eugenika. Platilo a  platí, že 
ke  sterilizaci může zdravotnické zaří-
zení přistoupit pouze po takzvaném 
informovaném souhlasu osoby. K  uve-
denému však docházelo za oslabujícího 
vlivu nemoci, ovlivnění léky, za streso-
vé situace v  bezprostřední souvislosti 
s  podstoupením lékařského zákroku, 

porodu nebo pod nátlakem orgánů 
státní sociální péče, to je však v rozpo-
ru s právem i dobrými mravy. Neopráv-
něná sterilizace je zásahem do fyzické 
a  psychické integrity člověka, která 
je v  soukromém právu chráněna jako 
součást všeobecných osobnostních 
práv. Soudy definovaly neoprávněnou 
sterilizaci jako neoprávněný, hluboký 
a takřka nenapravitelný zásah do lidské 
osobnosti, který může přivodit nejváž-
nější změny ve vývoji celkové osobnosti 
člověka. Česká republika proto přistou-
pila k  procesu, jehož výsledkem bude 
odškodnění osob, na kterých byla ne-
oprávněná sterilizace provedena. Roz-
hodování o  individuálních žádostech 

o odškodnění bylo svěřeno Úřadu vlády 
České republiky. Podrobnosti jsou upra-
veny v zákoně č. 297/2021 Sb., o poskyt-
nutí jednorázové peněžní částky oso-
bám sterilizovaným v rozporu s právem  
a o změně některých souvisejících záko-
nů. Naše advokátní kancelář se rozhod-
la poskytovat právní pomoc žadatelům 
o uvedené odškodnění, kteří se můžou 
obrátit na níže uvedené kontakty. 

Zdroj: Důvodová zpráva k  zákonu  
č. 297/2021 Sb., o  poskytnutí jednorázo-
vé peněžní částky osobám sterilizovaným 
v  rozporu s  právem a  o změně některých 
souvisejících zákonů.

Hugo Hubený
info@akhubeny.cz, tel. 608 706 372

1. Jak z Balíkovny pošlu někomu balík? 
Poslat něco z jedné Balíkovny do dru-

hé není těžké. Vyplníte data na webu 
a  online i  zaplatíte, vytisknete si štítek 
a odnesete balík na kteroukoliv Balíkov-
nu. Jde to i bez štítku, když na balík na-
píšete podací kód a jméno adresáta, ale 
s tím si poradí jen v Balíkovně na poště. 
2. Kam a jaký balík můžu poslat? 

Takový, který váží méně než 15 kg a jeho 
nejdelší strana je kratší než 50 cm. V opač-
ném případě může být vrácen zpátky. Ba-
lík doručíme do kterékoliv Balíkovny.
3. Musím tisknout a lepit adresní štítek?

Je to ideální, ale pokud nemůžete, na-
pište na balík podací kód spolu s  jmé-
nem a příjmením adresáta. Najdete ho 
v emailu. 

4. Jak můžu v Balíkovně platit? 
Poštovné za odeslání balíku zaplatí-

te dopředu online. Dobírku zaplatíte 
v Balíkovně na poště kartou i hotově. 
V Balíkovně mimo poštu zaplatíte přes 

odkaz v  e-mailu, že je balík připra-
vený k  vyzvednutí, nebo v  hotovosti 
na místě. Dobírku zaplatíte i  ve sle-
dování balíku pod tlačítkem zaplatit  
kartou.
5. Můžu zaplatit poštovné osobně v Balí-
kovně? 

Ne, poštovné jde zaplatit pouze pře-
dem kartou na webu. 

6. Kolik to celé stojí?
Odeslání balíku z  Balíkovny do Balí-

kovny stojí jen 65 korun.
7. Co když si balík nikdo nevyzvedne? 

Pokud jste ho posílali z Balíkovny na 
poště, vrátí se zpátky tam. Balík odesla-
ný z Balíkovny mimo poštu vyzvednete, 
jakmile se vrátí, na nejbližší ukládací 
poště.

Více informací o  této službě nalez-
nete na www.balikovna.cz, případně 
na těchto kontaktech: zákaznická te-
lefonní linka 218 218 218 nebo e-mail:  
pomuzeme@balikovna.cz.

Těšíme se na vaši návštěvu na telnické 
Poště Partner.

Irena Zehnalová, 
vedoucí pošty

Knihovní fond naší obecní knihovny 
neustále roste, a  to nezávisle na covi-
dové situaci. Naši čtenáři se tak mohou 
těšit např. na velmi úspěšný dvoudílný 
román Karin Lednické s názvem Šikmý 
kostel. Pro čtenáře spisovatelky Barba-
ry Erskinové jsme pořídili román Údo-
lí havranů. Od americké spisovatelky 
Mary Ellen Taylor můžeme nabídnout 
dva romantické tituly ze současnosti 
Dům v  zátoce a  Staré sídlo. Fanoušky 
Vlastimila Vondrušky jistě potěší jeho 
nová historická detektivka v hlavní roli 
s  Oldřichem z  Chlumu Královražda na 
Křivoklátě. Další novinkou je mrazivý 
mystery thriller od britské spisovatelky  
C. J. Tudor či román Zrcadlo od oblíbené 
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slovenské autorky Táni Keleové-Vasil-
kové. Nové české detektivky reprezen-
tují knihy Vánoční případ Jitky Ludvíko-
vé a  především Mizení od dvojnásob-
ného držitele ocenění Nejlepší česká 
detektivka Jiřího Březiny. Do knižního 
fondu jsme také pořídili strhující knihu 

od legendy české cestopisné literatu-
ry Miloslava Stingla s  názvem Indiáni 
na válečné stezce. Na základě dlouho-
letého usilovného bádání v  muzeích 
a  archivech i  četných etnologických 
návštěv všech částí Ameriky v ní autor 
přináší fascinující, informacemi nabité 

příběhy skutečných hrdinů indiánských 
válek, povstání a  vzpour, kteří všude 
v  širé Americe vstupovali na válečnou 
stezku, aby bránili svůj lid a svou zem. 
Těším se na vaši návštěvu a přeji všem 
krásné Vánoce.

Lenka Smetanová, obecní knihovnice

Název rodné vesnice Františka Perny.

Příjmení jednoho ze dvou řemeslníků,  
kteří vedou Technický kroužek.
Název dvojice veselých tet, které připravily 
program pro děti při otevírání parku  
v Nádražní čtvrti.
Křestní jméno nové předsedkyně  
školské rady ZŠ a MŠ Telnice.

Příjmení vedoucí telnického keramického 
kroužku.
Název sousední vesnice, kde se vždy koná 
fotbalový turnaj obecních zastupitelstev  
Cezava Cup.

Příjmení místní rodačky a vedoucí  
telnického kurzu kreslení.

Příjmení nadějného telnického bubeníka, 
který vystupoval s Jindřichem Čechem.

Příjmení hlavní stárky příštích hodů.

Název města, kam putovali farníci  
o svátku svatého Václava.

Příjmení včelaře, který dětem představil  
své „řemeslo“ v rámci projektu  
Děti poznávají Telnici.
Název nápoje, který je neodmyslitelnou  
součástí Historického jarmarku a vinobraní.

Příjmení telnického rodáka a trenéra  
házené – družstva starších žáků.

Křestní jméno traktoristy, který seznamoval 
děti se svým povoláním.

Příjmení telnické zastupitelky  
a koordinátorky projektu  
Audit Family Friendly Community.

 VÝHERKYNĚ TAJENKY KŘÍŽOVKY  
ZÁŘIJOVÉHO TELNICKÉHO ZPRAVODAJE

Do uzávěrky doručení tajenky 
z  křížovky zářijového vydání Tel-
nického zpravodaje bylo na obecní 

úřad doručeno celkem devět správ-
ných odpovědí:  DARA STAŇKOVÁ. 
Výherkyní se po losování starostou  

obce stala  paní Alena Hamšíková. 
Gratulujeme.

Marcela Drápalová, úřednice

KŘÍŽOVKA – JAK DOBŘE ZNÁTE TELNICI?

1 E

2 A

3 A

4 A

5 Á

6 V

7 Á

8 N

9 D

10 C

11 A

12 K

13 A

14 L

15 Á

V tajence naleznete název pro „pomocníka v nouzi“.
Vyluštěnou tajenku doručte obecní- 

mu úřadu osobně nebo emailem na ad-
resu: urednice@telnice.cz nejpozději do  
6. ledna 2022.

Šťastný výherce bude vylosován a od- 
měněn zajímavými obecními upomín-
kovými předměty. Všem luštitelům 
doporučujeme, aby si dobře přečetli 

především aktuální vydání Telnického 
zpravodaje, kde je množné všechny 
odpovědi jednoduše dohledat. Hodně 
štěstí v luštění!
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Paní Květoslava Sobotková (*1930) je telnickou rodačkou, která dodnes bydlí 
v rodném domě v ulici Za sokolovnou. Tam se narodila rodičům Františku a Žo-
fii Fialovým. Absolvovala obecnou školu v  Telnici. Ještě se stihla skamarádit 
s jednou z dcer učitele Františka Perny, než se z Telnice odstěhoval, ji samotnou 
však už neučil. Spolu s manželem Vojtěchem (rodákem ze Sokolnic) vychovali 
čtyři děti: Radomíra, Jiřího, Naděždu a Věru. Celý život pracovala jako dámská 
krejčová v brněnském podniku Modeta, po večerech šila i pro místní lidi.

ROZHOVOR S PANÍ KVĚTOSLAVOU SOBOTKOVOU

Květoslava Sobotková se svým nejmladším pravnoučkem Vojtíškem Sobotkou

n Jak si vzpomínáte na své dětství  
v Telnici?

Byly to krásné časy. Kolik jsme si na-
hráli na sokolovně s  balónem, se švi-
hadly, mezi stromy jsme si hráli na 
schovku. A  taky jsme fandili házené, 
co jsme se nakřičeli! (smích) Pan učitel 
Josef Gross nás jezdil na kole kontro-
lovat. Vždycky jsme se před ním utíkali 
schovat „na blatouchy“. Ty rostly tehdy 

u potoka Dunávka (u dnešní rozvodny). 
A kolik jsme teprve na sokolovně zažili 
sokolských slavností a  cvičení! Dokon-
ce i za války chtěli Němci, aby děti byly 
fyzicky dobře připravené, takže jsme 
museli chodit povinně cvičit v  době, 
když se to tu ani nesmělo jmenovat 
„Sokol“. Ačkoliv to cvičení bylo povin-
né, my jsme cvičili rádi. A jaké jsme taky 
měli na sokolovně kino! I když byla vál-

ka, tak jsme tu v neděli promítali české 
i  německé filmy, chodili sem lidé z  ce-
lého okolí. Pamatuju si, že občerstvení 
k  tomu promítání vždycky prodávala 
paní Tichá, maminka Ludvy Tichého, 
chtěla jsem po mamince, aby mi z něho 
něco přinesla. Krásné vzpomínky mám 
také na sokolské i  orelské divadlo. Na 
sokolovně zvlášť ráda vzpomínám na 
loutkové divadlo, které nás děti hodně 
bavilo, ale dokázalo i  pěkně polekat 
(smích). Dokonce i v hospodě u Laštův-
ků (tehdy u Pokorných) bývalo divadlo 
s  hodně velkými loutkami – takové 
představení bylo vždycky pro nás děti 
velká událost. V  dnešním parku u  ryb-
níka zase bývaly atrakce, třeba i takový 
malý „cirkus“. Anebo si vzpomínám, jak 
tam naši hasiči zapálili dřevěnou bou-
du a pak ji hasili. Pamatuju si, že se na 
sokolovně dělal v zimě led na bruslení. 
Hrával se na něm i hokej, hodně jsme si 
bruslení užili. Led byl sice i na rybníku, 
ale kluci nás zaháněli sněhovými koule-
mi. Rozdělovali jsme se totiž na horňáky 
a dolňáky, takže my horňáci jsme k ryb-
níku v  zimě moc nemohli, ale lepší to 
stejně bylo u nás na sokolovně! (smích) 
Po válce se konaly hody s  muzikou na 
sokolovně i  na orlovně, první rok bylo 
jednotné vstupné, spolky spolu nějak 
spolupracovaly. 

n Co si vybavujete ze svých školních let?
Do šesti let si moje maminka mysle-

la, že umřu – pořád jsem byla nemocná 
a samý úraz. Když jsem pak začala cho-
dit do školy, třeba se mi vybavuje exkur-
ze v cihelně v Sokolnicích. Anebo výlet 
na „Pracák“, na Mohylu míru. (smích) Já 
jsem měla nejradši zpívání a kreslení, ale 
třeba i zeměpis, který nás vyučoval pan 
učitel Gross. Půl dne jsme s ním zpívali 
a hodně jsme ve škole kreslili na tabu-
li. Ve čtvrté třídě nám pan učitel Chyba 
připravil na tabuli velký úkol. Popsal celé 
čtyři tabule a nakázal nám, abychom si 
ten úkol hezky přepsali do svých sešitů. 
My jsme mu ale říkali, že jsou přece zít-
ra hody, a tak nám nemůže dát takovou 
velkou domácí úlohu! A on na poslední 
pátou tabuli napsal: „Ve tróbelke! Zétra 
bodó hode, úloha žádná nebode!“ To 
jsme se nasmáli a  měli velkou radost. 
Řekl nám, že samou úlohou bylo už to, 
že jsme to všechno museli opsat, a to že 
stačilo. Ještě, že to všechno bylo v češti-
ně, a ne v němčině. (smích)
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n Jak jste se dostala k  vašemu celoži-
votnímu koníčku a povolání?

Vždycky jsem si ráda hrávala s panen-
kami. A  už od šesti let jsem si je sama 
šila. Po válce měla moje sestra s jednou 
paní společně na Lidické v Brně módní 
salon a vyučovaly nás v šití. Moc mě to 
bavilo, ještě bych někde našla staré vy-
svědčení. Šití mě pak zaměstnávalo až 
do mých osmdesáti let, kdy jsem ještě 
naposledy někomu ušila kabát s  pod-
šívkou. Byla to moje práce, ale i koníček. 
Kromě šití klasických oděvů jsem také 
v  důchodu vyšívala, ještě před třemi 
lety jsem si vyšila ubrus do kuchyně. Ji-
nak jsem šila pro rodinu a pro každého, 
kdo si to u mě objednal. 

n Poměrně brzy vás opustili rodiče, 
v  roce 1951 oba po půl roce náhle ze-
mřeli. V  21 letech jste tedy zůstala na 
celý dům a sad úplně sama…

Bylo to nejtěžší období mého života. 
Měla jsem rodiče moc ráda a chyběli mi. 
Moje starší sestra Marie už v té době by-
dlela v Brně, takže jsem tu na všechno 
zůstala sama. Maminka umřela v květnu 
a tetičky ani neměly čas přijít nás navští-
vit, všichni měli na polích tolik práce. 
Kromě péče o domácnost jsem ještě šila 
a starala se o sad a prase. Tatínek pak ze-
mřel na Vánoce v prosinci. Zůstala jsem 
sama. Aby mi sedláci pomohli během 
roku s oráním a mlácením, musela jsem 
jim chodit vypomáhat. Nejvíc jsem cho-
dila k  Šocinkovi (Josef Jeniš). Po dvou 
letech v  roce 1953 jsem si vzala svého 
manžela a spolu jsme strávili skoro pa-
desát let šťastného života.

n Říkala jste mi, že jste stihla první tři 
děti porodit během tří let. Jak jste pak 
zvládala péči o rodinu a domácnost?

Když počítám i  poslední dceru Věru, 
byla jsem doma celkem šestnáct let. Do 
práce jsem se vrátila až před 40. naroze-
ninami. Jela jsem pak v pravidelném re-
žimu: do práce, domů, navařit, do sadu, 
kopat řepu, popravit prase, uspat děti 
a zase znovu do kolečka. 

n A čím žijete v dnešní době?
Mám ti to říct? Já ti to rovnou zazpívám 

(zpívá legendární swingovou píseň Old-
řicha Nového): „Jen pro ten dnešní den 
stojí za to žít. Jen klid svůj tichý mít, víc po 
ničem netoužit. … Co bylo včera, bude 
zítra zas. Jen dnešek uchopit a pochopit, 
že nejkrásnější den je dnešní den!“ 
Za milý rozhovor plný radosti ze života 
děkuje a  spoustu elánu do dalších let ži-
vota přeje  František Kroutil

Květoslava Sobotková ve své kuchyni s ručně šitou panenkou a výšivkami

Květoslava Sobotková v poválečném období

Rodiče Žofie a František Fialovi
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Jana Huslíková (*1981) žije s  manželem v  Újezdě u  Brna a  věnuje se 
lektorování pohybových cvičení a volnočasových aktivit. Od listopadu 
2021 připravila pro místní děti a mládež taneční kroužek, o kterém si 
teď spolu budeme povídat.

ROZHOVOR S PANÍ JANOU HUSLÍKOVOU 

n Jak dlouho se věnujete lektorování 
pohybových aktivit?

Už od svých 19 let, takže to dělá cel-
kem 21 let. Začínala jsem se cvičením ae-
robiku a tae-bo. Při vysoké škole jsem si 
navíc udělala kurz cvičitele lyžování, kte-
rý jsem uplatnila při vyučování lyžování 
ve Špindlerově Mlýně. Po narození prv-
ního dítěte jsem si našla cestu k józe a po 
absolvování kurzu ji lektoruji až do dneš-
ních dnů. K  tanci a  pohybu jsem měla 
vztah už od dětských let. A konkrétně ta-
neční kroužek jsem vedla v  sousedních 
Sokolnicích a v Újezdě u Brna. Tanec ráda 
zapojím i do svých dalších aktivit.

n Jaké další aktivity máte na mysli?
Věnuji se pořádání příměstských tábo-

rů s taneční a sportovní tématikou, které 
ráda s dětmi sdílím a doslova prožívám. 
Mám totiž velmi kladný vztah k  dětem, 
a to nejen k těm svým vlastním. Děti jsou 

pro mne velkou inspirací. Klasické dětské 
tábory jsem vedla už od svých 17 let.

n Co konkrétního jste si připravila pro 
telnické děti, co si pod tanečním krouž-
kem můžeme představit?

Náš nový taneční kroužek pro děti 
a  mládež začal 24. listopadu 2021 v  tel-
nické sportovní hale. Tančíme takovou 
směs různých moderních stylů. Začíná-
me protažením, rozdýcháním. Po každé 
máme připravenou novou sestavu na 
konkrétní hudbu, tu se ale nejdříve naučí-
me bez hudebního doprovodu. A pak si ji 
zatančíme i s hudbou. Součástí programu 
bývá i nějaká soutěž nebo hra, vše pak za-
končujeme závěrečným protažením.

n Co je vaším hlavním motivem pro 
tyto taneční kroužky?

Chtěla bych, aby děti mohly naplno 
rozvíjet své pohybové nadání a cit pro 

rytmus. Důležité je, aby to děti bavilo 
a  vždycky se těšily na příští společné 
setkání. Když mají děti radost z pohybu, 
dostaví se i radost ze sebe samotných. 
A v tom je moc ráda podporuju. Zvlášť 

v dnešní době to děti hodně potřebují. 
Děti u  nás mohou být skutečně samy 
sebou.

n Jak je možné se do kroužku přihlásit 
a pro koho je určen?

Pokud je dětem a mládeži mezi 6 až 
15 roky, stačí jen přijít. Každou středu 
od 16 do 17 hodin v přetlakové spor-
tovní hale. Všichni jsou vítáni. S sebou 
ať si vezmou vhodnou obuv na tan-
cování a pití. Každá hodina tancování 
vyjde na sto korun a určitě to stojí za 
to! Od nového roku chystám možnost 
předplatného na delší období. Těším 
se na setkání s  každým, kdo se ne-
bojí hýbat a  projevovat radost svým  
pohybem.

Za milý rozhovor děkuje a spoustu nad-
šených tancujících dětí přeje 

 František Kroutil
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA OD ZÁŘÍ AŽ DO LISTOPADU 2021

OKÉNKO Z MATEŘSKÉ ŠKOLY

Všechno je jinak a  slunce svítí si tu 
svou, zpívá ve své písni Eva Henycho-
vá. Ve chvíli, kdy čtete tento článek, je 
dost možná situace nejen v  základní 
škole zcela jiná – doufám, že lepší, než 
v době sepsání tohoto článku. Půjdu-li 
pozpátku, den před svátkem sv. Mar-
tina jsme znovuotevírali 4. třídu, která 
nám skončila v  karanténě, resp. byla 
kvůli covidu uzavřena krajskou hygie-
nickou stanicí. Tolik za listopad. 

V říjnu a září se nic zvláštního ve ško-
le nedělo, přesto v kontextu předchozí-
ho roku označuji tyto měsíce za krásné 
babí léto – učili jsme, nezavřeli nás. Do-
konce se podařilo zrealizovat aktivity 
podporující a rozšiřující obzory našich 
žáků. Pátá třída se hned po zahájení 
školního roku vydala na výukový pobyt 
do Moravského krasu, čtvrťáci zvládli 
do konce října část kurzu dopravní vý-
chovy, třeťáci a prvňáčci pokračovali ve 
výsadbě aleje ovocných stromů smě-
rem na Otmarov. Nejen žáci druhé tří-
dy se v době školní družiny zapojili do 
mimoškolních aktivit, které probíhaly 
od druhého zářijového týdne. 

Každou středu probíhala setká-
ní žáků a  dětí s  různými povoláními 
v  rámci projektu Děti poznávají Tel-
nici. Od začátku října byly v  provozu 
zájmové kroužky. Novinkou mezi nimi 
je technický kroužek, kde se chlapci 
i dívky učí zacházet s různými nástroji 
a materiály (pilka, kladívko, svěrák, dře-
vo, železo a další). Zájem předčil očeká-
vání a  po první schůzce kroužku byly 
přidány další termíny. Aktivity jako Děti 
poznávají Telnici, technický a výtvarný 

kroužek nebo keramika probíhají ve 
spolupráci s obcí Telnice.

Co nás čeká dál? Plány máme, ale 
uvidíme, jak se vyvine situace oko-
lo epidemie. Naší prioritou je učit, 
a  pokud se podaří na konci listopadu 
zrealizovat pletení adventních věn-
ců a  kulturní program při rozsvícení 
vánočního stromu, budeme moc rádi. 
Přeji vám příjemné prožití vánočních  
svátků.

Petr Gabrhel, ředitel školy

Letošní školní rok začal v  poklidné 
atmosféře. Po prázdninách se už větši-
na dětí těšila do školky. Přivítali jsme 19 
nových dětí. Adaptace probíhala v cel-
kem  poklidné atmosféře. Bylo pár slzi-
ček, ale jak paní učitelky, tak i starší děti 
se snažily novým školčátkům co nejvíce 

pomoci. Kromě nových dětí jsme v na-
šem kolektivu přivítali i novou paní uči-
telku Mgr. Barboru Šedrlovou, která při-
šla místo paní učitelky Vlaďky Barcíko-
vé, které moc gratulujeme k miminku. 

Byli jsme rádi, že situace okolo pan-
demie covidu byla v  rámci možností 

dobrá. Jediné opatření, které zůstalo, 
bylo nošení ochrany úst a nosu při po-
bytu ve vnitřních prostorách MŠ. Chtěla 
bych moc poděkovat všem, kteří toto 
opatření dodržují. Vím, že  pro  mnohé 
z  nás je už celá situace kolem covidu 
někdy vyčerpávající, ale o to více si vá-
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žím vaší vstřícné spolupráce. Také jsem 
ráda, že po delší době máme zase v naší 
školce různé kulturní akce. 

Příznivé epidemické situace jsme 
využili hned na začátku školního roku, 
kdy jsme na zahradě MŠ uspořádali po-
znávací akci pro rodiče s  dětmi. Účast 
byla vcelku hojná. Děti měly možnost 
maminkám a  tatínkům ukázat, co se 
ve školce budou všechno moci naučit. 
Paní učitelky připravily takový malý vý-
tah různorodých činností, které si pak 
mohly děti se svými rodiči vyzkoušet. 
Naše šikovné paní kuchařky připravily 
malé pohoštění. Rodiče tak měli mož-
nost ochutnat různé druhy pomazánek, 
které mají děti ve školce na svačinky. 
Akce byla velmi podařená. Hned na 
konci září nás s dětmi čekalo ve školce 
představení loutkového divadla s  po-
hádkou Princezna na hrášku. Dětem se 
pohádka líbila. 

V říjnu nás čekala opravdová paráda, 
a  sice program s prvky muzikoterapie. 
Děti měly možnost si zahrát na bongo 
a  různé netradiční hudební nástro-
je jako např. na tibetskou mísu nebo 
jumbo jet. Každá třída zvlášť absolvo-
vala hodinu tohoto programu a  my-
slím si, že děti byly nadšené. Hned na 
začátku listopadu děti absolvovaly 
environmentální program s  názvem 
Pohádkový les. Děti měly možnost vy-
zkoušet si spoustu věcí a  mnohému 
se přiučit. Bylo to moc pěkně strávené 
dopoledne. S pomocí obce jsme mohli 
také ještě na podzim na školní zahra-
dě zrealizovat projekt vyvýšených zá-
honů pro děti. Moc bych tímto chtěla 
poděkovat za spolupráci. Děti jsou 
z  toho nadšené. Prozatím jsme si spo-

lečně zasadily vřes a  nějaké macešky, 
ale na jaře už se těšíme, že se pokusí-
me vypěstovat třeba i  nějaký hrášek  
a podobně. 

A co nás čeká dál? Do Vánoc toho 
chceme stihnout opravdu hodně! Vy-
dáme se na výlet do Brna do divadla 
Radost na představení Jak pejsek a ko-
čička chystali Vánoce a  možná v  pro-
sinci přijde na návštěvu sv. Mikuláš se 
svými pomocníky. Ale určitě se nejvíce 

těšíme na vánoční posezení s  rodiči 
a snad nám Ježíšek do školky i letos do-
nese nějaký ten dáreček. S tak hodnými 
dětmi, jako máme ve školce my, to vi-
dím velmi nadějně! Doufám, že se nám 
celá situace okolo covidu moc nezkom-
plikuje a že budeme moci všechny tyto 
akce realizovat. Přála bych to nejen na-
šim školčátkům, ale nám všem! 

Veronika Slezáková,  
vedoucí učitelka MŠ Telnice
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AKCE „JSEM LASKAVEC“ V TELNICI

DĚTI POZNÁVAJÍ TELNICI

I v letošním školním roce se naše MŠ 
zapojila do celorepublikového happe-
ningu s  názvem „Jsem laskavec“, který 
každoročně pořádá Nadace Karla Ja-
nečka. V  minulém roce se akce konala 
i  přesto, že byl všude tvrdý lockdown! 
S dětmi a paními učitelkami jsme cho-
dily po Telnici a zpívaly seniorům před 
domem, abychom je rozveselily. Akce 
byla velice úspěšná, a  dokonce jsme 
byly s dětmi i v televizi. 

Letos se již od začátku školního roku 
potýkáme s  nízkými počty dětí na tří-
dách. Jsou časté virózy a  nachlazení, 
ale i  přesto jsme se rozhodly s  dětmi 
do akce zapojit. Jako náš laskavý skutek 
jsme si zvolily pořádný úklid okolí MŠ. 
Děti byly neskutečně šikovné a shrabaly 
spadané listí na zahradě MŠ. Také jsme 
se s  dětmi rozhodly udělat výstavku 
obrázků, které mají lidem udělat radost 
a mají je motivovat k laskavosti. Výstavu 
jsme umístili do místního obchodu a na 
nástěnku u  obecního úřadu. Všem dě-
tem se obrázky velmi povedly. 

Celá tato akce se koná na světový Den 
laskavosti, který vždy připadá na 13. lis-

topad. Je to skvělá příležitost ke konání 
dobrých skutků a myslím si, že je důle-
žité, aby se děti učily být laskavé a tole-
rantní ke svému okolí, ke svým blízkým 
a  kamarádům a  hlavně i  samy k  sobě. 

Super by bylo, kdybychom byli laskaví 
a tolerantní po celý rok, a ne jen jeden 
den v roce.

Veronika Slezáková,  
vedoucí učitelka MŠ Telnice

V letošním školním roce (2021/2022) 
jsme se opět s  radostí pustili do po-
kračování projektu Děti poznávají Tel-
nici, na němž se podílí základní škola 
a obec Telnice.

VČELAŘ 
První poznávací návštěva proběhla 

29. září 2021. Celkem dvanáct dětí ze 
školní družiny společně s  paní vycho-
vatelkou při ní mohlo blíže poznat prá-
ci včelaře a  jeho včeliček. Pan Ladislav 
Kubeša se na děti řádně připravil a mezi 
úly nám všem popsal, jak to v  životě 

včel chodí. Mohli jsme nahlédnout do 
odborných publikací a  spatřit napří-
klad včelí královnu. Povídal nám o jed-
notlivých rolích ve včelím společenství. 
Netušili jsme, že včelka z Telnice doletí 
až tříkilometrovou vzdálenost a pak se 
vrátí zpět. A taky, že letos jeho šikovná 
včelstva nanosila dvě tuny medu. Před 
zraky dětí smotal z  včelího vosku svíč-
ku, kterou pak zapálil. Dětem zářily oči 
a vyslovovaly svá přání. Někdo chtěl být 
včelařem a  jiný si zase přál, aby školní 
jídelna připravovala jen hamburgery. 
Každý účastník dostal propolisový bon-

bón a byla to taková dobrota, že došlo 
i  na nášup. Dotazů, které pan Kubeša 
trpělivě, odborně, ale srozumitelně 
zodpověděl, bylo hojně. Na závěr naše-
ho milého setkání pozval všechny děti, 
aby se u  něj zastavily, kdykoliv půjdou 
kolem a uvidí ho u včel. Velmi děkujeme 
panu Kubešovi za vstřícnost a  ochotu, 
s jakou se nám věnoval. 

STRÁŽNÍK 
Ve středu 13. října 2021 jsme se s dět-

mi setkali se strážníky Městské policie 
Šlapanice. Přijeli za námi dva strážníci 
a jedna strážnice. I přes tuto skutečnost 
byly naše děti se svými dotazy a příbě-
hy během besedy v přesile. Řekli jsme si, 
jak rozpoznat Městskou policii od státní 
Policie ČR a  ve stručnosti si představili 
typy zásahů a problémů, které strážníci 
řeší, mnohdy i na území Telnice. Zopa-
kovali jsme si všechna telefonní čísla 
tísňových linek. Důležité a poučné bylo 
například připomenutí, jak to chodí 
s cyklisty. Že je nutné nosit helmu a do 
deseti let věku jezdit jen v  doprovodu 
rodičů. Také, že po chodníku můžeme 
jet na kole nebo koloběžce, ale jen rych-
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lostí běžné chůze. Viděli jsme zbraně 
a  techniku, kterou strážníci při výkonu 
své práce používají. Děti si mohly vy-
zkoušet vysílačky, potěžkat obušky, na-
sadit neprůstřelnou vestu a pouta. Zjis-
tili jsme, že nám v základní škole vyrůstá 
docela silná budoucí jednotka policistů, 
celkem 10 dětí – většinou děvčat – sní 
o práci policist(k)y… Na rozloučenou si 
účastníci s nadšením prohlédli služební 
vůz. To bylo radosti!

VÝPRAVČÍ 
Dne 20. října 2021 jsme se odpole-

dní příjemnou procházkou, doprová-
zeni hřejivým sluncem, vydali s dětmi 
na návštěvu paní výpravčí na želez-
ničním nádraží Sokolnice-Telnice. Paní 
Popeláková nás ve svém „království“ 
plném různorodé techniky a  zařízení 
očekávala. Na hlavě červenou čepici, 
za zády drážní přístroje, které můžeme 
zahlédnout ve filmech pro pamětní-
ky, před sebou telefony, počítač, kon-
trolky, vysílačku a mikrofon k  hlášení 
na nástupišti. Viděli jsme vypravování 
vlaků v přímém přenosu. To vám bylo 

překvapení, co všechno tato zodpo-
vědná práce obnáší! Pokud by se paní 
výpravčí spletla a  stiskla jiné tlačítko 
nebo zapomněla zavolat do jiné stani-
ce, že vlak z nádraží právě vyjel, mohla 
by tato chyba stát lidské životy. Paní 
Popeláková dětem ukázala, kolik před-
pisů musí drážní zaměstnanec znát 
a také jak komunikuje s ostatními sta-
nicemi, případně s pracovníkem, který 
nám na přejezdu spouští a  vytahuje 
závory. Děti si prohlédly zařízení a do-
tazy kladly jeden za druhým. Společně 
jsme pak viděli, jak výpravčí vypravi-
la osobní vlak na Brno. Všichni jsme 
smekli před náročností tohoto povolá-
ní, poděkovali za vlídné přijetí a vyda-
li se zpět s  pocitem, že toho o Telnici 
víme zase o kus víc.

TRAKTORISTA 
Obří kola, silný zvuk a  síla budící re-

spekt. Traktory. Lákají kluky snad od-
nepaměti a  v  Telnici i  holčičky. Proto 
volba dalšího povolání, o  kterém jsme 
se chtěli dozvědět víc, podla na trakto-
ristu. Kvůli podzimnímu blátu jsme se 
ve středu 3. listopadu 2021 nevydali do 
polí, ale do areálu zemědělského druž-
stva v Telnici. John Deer už na nás čekal 
v celé své kráse. Viděli jsme i další stro-

je. O  tom, že se traktorista jen nevozí, 
nám pověděl své zemědělský technik 
s  mnohaletou praxí, pan Kamil Šustr. 
Ten se svými kolegy v  zimě dělá údrž-
bu a opravu strojů. Práce je tolik, že se 
musí činit, aby do jara vše stihli a mohli 
vyrazit na pole. Že se hrubý vzorek z kol 
traktoru opotřebí za čtyři až pět let nás 
udivilo. A komu vrtalo hlavou, kde čer-
pají zemědělské stroje naftu, mohl vidět 
velkou cisternu, která je umístěna pří-
mo v areálu. Co se stane, když se traktor 
převrátí nebo má poruchu, že se trak-
tory transportují pomocí jeřábu, proto-
že se nesmějí táhnout – to vše pro nás 
byly novinky. V  moderním traktoru je 
i klimatizace, topení a počítač. Dokonce 
autopilot! Ve starších strojích tomu tak 
nebývalo. Mohli jsme nahlédnout pod 

kapotu, a dokonce i na minutku každý 
pobyl přímo v  kabině. Byl to zážitek. 
Děti nechtěly odejít, a tak jsme si slíbili, 
že za traktory vyrazíme do terénu z jara 
příštího roku, abychom je mohli pozo-
rovat při práci. Těšíme se. Za spolupráci 
děkujeme ZD Sokolnice a  především 
skvělému traktoristovi Kamilu Šustrovi. 

AUTOKLEMPÍŘ 
Dne 10. listopadu 2021 jsme se vypra-

vili do autoklempířské dílny pana Kříže, 
který je zároveň vášnivým sběratelem 
historických autobusů. Rodina Křížo-
vých nás vítala s úsměvem a srdečností. 
Vůně kovu a  laku nás provázela celou 
návštěvu. Viděli jsme tři rozpracovaná 
torza autobusů. Křížovi opravují staré 
autobusy z  celé republiky.  Jejich práce 
je ojedinělá snad i  v  celé Evropě. Pan 
Jaroslav Kříž má svých dvacet čtyři au-
tobusů, které jsou jeho potěchou. Po-
kud se autobus dostane do této dílny, 
čeká ho rozebrání, při kterém zůstanou 
jen rámy. Pak nastává klempířská práce, 
shánění, případně výroba náhradních 
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REKONSTRUKČNÍ PRÁCE NA VYBAVENÍ ŠKOLKY

PRVŇÁČCI SI ZASADILI SVŮJ PRVNÍ STROM

dílů. Děti byly překvapené, že se v dílně 
nacházel velký starý šicí stroj. I volant je 
totiž potřeba obšít, aby se skryl chladný 
kov. Kluci i  děvčata si prošli konstrukcí 
autobusu. Poté si mohli zkusit nařezat 
plechy a  poznat, že práce autoklempí-
ře není vůbec lehká. Chce to trpělivost, 
sílu a  lásku k  těmto strojům. Celková 
oprava jednoho autobusu vyžaduje rok 
práce, a  to není málo. Jako zlatý hřeb 
našeho setkání jsme se projeli jedním 
autobusovým veteránem. A  že to byla 
jízda! Všichni se za námi otáčeli, řidiči 
kolemjedoucích aut seděli s  ústy do-
kořán, když jsme si obkroužili kruhový 
objezd. Děti se smály a odnesly si nejen 
velký zážitek a nové vědomosti, ale kaž-
dý i dvě placky s fotografiemi autobusů 
na památku. Děkujeme rodině Křížo-
vých za vlídné přijetí a  čas, který nám 
věnovali.   Ivana Mifková

Ve starší budově mateřské školy  
jsme po dohodě s  vedením školy 
a  školní kuchyně na konci prázdnin 
a  začátkem nového školního roku 
realizovali několik rekonstrukčních 
prací. K  některým z  nich nás doslo-
va donutil jejich dosluhující technic-
ký stav, v  některých případech jsme 
chtěli pomoci ke zkvalitnění vybavení  
školky. 

První na řadu přišly dvě menší ku-
chyňské linky, které slouží pro obsluhu 
dětí přímo v jejich dvou třídách – jejich 
renovace byla ekonomicky neefektiv-
ní, takže jsme raději pořídili nové ku-
chyňské linky, i když to byly jedny z nej-
levnějších na trhu (5  999 korun/ks).  
Svému účelu budou jistě dobře slou-

žit. Obě linky byly nově ještě do-
plněny o  myčky AEG FFB52910ZW  
(za výbornou cenu 12 490 korun/ks). 

Dosloužily také dva bojlery na vodu, 
které bylo třeba vyměnit a  znovu za-
pojit. Opravu si také zasloužila původ-
ní vzduchotechnika, kterou kuchařky 
už nějaký čas ani nezapínaly, jelikož 
vydávala nesnesitelné zvuky. Odbor-
ná oprava vyšla na 18 968 Kč bez DPH 
a po jejím dokončení vzduchotechni-
ka šlape jako nová.

Obecní zastupitelé obdrželi za pro-
vedené opravy a změny upřímné po-
děkování od telnických kuchařek, což 
je všechny jistě potěšilo. Za toto podě-
kování také srdečně děkujeme.

František Kroutil, starosta obce

Je to již dlouhá tradice, že si děti 
v  první třídě zasadí svůj strom. Letos 
jsme se na tuto akci s prvňáčky, jejich 
paní učitelkou a velkými pomocníky – 
žáky třetí třídy – vydali v pátek 22. října 
2021, a  to do vznikající aleje směrem 
k Otmarovu. Prvňáčci si za pomoci star-
šího spolužáka zasadili ovocné stromy. 
Práce šla všem od ruky a za chvíli jsme 
byli na cestě zpět do školy. Velký dík 
za pomoc při sázení patří obci Telnice 
a za zajištění bezpečnosti při celé akci 
Městské policii Šlapanice. 

Hana Umlášková, 
třídní učitelka 3. třídy ZŠ Telnice
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REKONSTRUKCE VYTÁPĚNÍ VE ŠKOLCE

PODZIM V TELNICKÉM SLUNÍČKU

Ačkoliv jsme si dali velmi záležet na 
kvalitě přípravy projektu „Rekonstrukce 
a optimalizace vytápění v MŠ Telnice“, 
přesto jsme při veřejné zakázce museli 
čelit zásadnímu problému: zúčastnily 
se jí čtyři dodavatelé, z nichž však první 
tři z různých důvodů svou účast ve vý-

běrovém řízení zrušili. A tak jsme v jisté 
časové tísni museli doufat, že v pořadí 
čtvrtá firma zakázku vezme a  snad ji 
i  stihne během prázdnin zrealizovat. 
Nakonec se dílo podařilo. K  úspěšné 
realizaci také přispěli zaměstnanci ZŠ 
a MŠ Telnice, stejně tak i obecní pracov-

ní četa a brigádníci. Zakázku realizova-
la firma Instalotherm-Veselka, s. r. o.,  
za celkovou cenu 1 107 670 Kč včetně 
DPH, technický dozor průběžně pro-
váděl Ing. Marek Sklenář a  jménem 
investora na stavbu dohlíželi místosta-
rosta obce Jan Dudák s ředitelem školy 
Petrem Gabrhelem. Termín realizace 
se do konce prázdnin stihl, takže prá-
ce nijak nezasáhly do plného provozu 
školky. Na realizaci tohoto díla přispěla 
finančním darem v hodnotě 500 000 Kč 
společnost ČEPS a dotaci poskytl také 
Jihomoravský kraj, a to ve výši 250 000 
Kč. Oběma institucím za poskytnutou 
podporu děkujeme. Za novou kotelnu 
se dvěma plynovými kondenzačními 
kotli, moderní systém měření a  regu-
lace topného systému, doplnění radiá-
torů a termoregulační hlavice ve starší 
budově školky tak obec ze svého roz-
počtu uhradila (po odečtení všech pří-
spěvků) částku 357 670 Kč. Děkujeme 
všem, kdo realizaci tohoto díla jakkoliv 
pomohli.

František Kroutil, starosta obce

Po roční nedobrovolné pauze opět 
začalo k radosti všech dětí i rodičů pra-
videlné středeční setkání telnických 
maminek a jejich malých sluníček. Kro-
mě říkanek, zpívání, hraní na nástroje 
a  hraní s  padákem a  balónky nechybí 

ani čas na volnou hru pro děti a „po-
kec“ pro maminky. Každé setkání má 
trochu jinou skladbu a  téma, které se 
prolínají do tvoření a průběhu dané ho-
diny. V  jedné z  hodin jsme kupříkladu 
využívali ke hře kaštany – krmili jsme 

jimi papírového ježka, skládali je podle 
vzoru na kartičce, pouštěli ze skluzavky 
apod., v  jiné jsme si vytvořili originální 
papírovou halloweenskou dýni, zapojili 
do her a cvičení obruče a napodobovali 
zvířátka. Na dalším setkání jsme si po-
věděli pohádku o malém Svatojánkovi, 
který bydlel ve svém domečku upro-
střed veliké zahrady plné ovocných 
stromů. Každou noc vylétal ze svého 
domečku se svou lucerničkou a svítil na 
cestu hodným dětem. Když ale přišel 
podzim, uložil se ke spánku, aby v zimě 
nezmrznul. Děti si také s rodiči vyrobily 
vlastní lucerničky, kterými si budou za 
dlouhých večerů svítit. Také o podzim-
ních prázdninách jsme nelenili a udělali 
si i s našimi staršími dětmi společný vý-
let do Slavkova do krásné dětské herny 
připomínající mořský svět s  trefným 
jménem Vlnka. Dopoledne v  herně si 
děti zpestřily mj. tvořením s  podzimní 
tématikou (lepení listů na holý strom, 
umístění ježka, sovy a  ptačího hnízda 
na obrázku), halloweenskými pracov-
ními listy i malováním na obličej (za to 
velké díky Verči Jahodové). Maminky si 
zase mohly vychutnat nabízenou kávu 

• 
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ZÁJEZD DO CHLUMCE NAD CIDLINOU

LAMPIONOVÝ PRŮVOD – OSLAVA SVÁTKU SV. MARTINA

V  sobotu 28. srpna 2021 jsme opět 
vyjeli za krásami našich hradů a  zám-
ků, tentokrát jsme navštívili Chlumec 
nad Cidlinou. Tento zámek vznikl na 
místě hradu, který byl za 30leté války 
zcela poničen a  po ohni v  roce 1745 
již nebyl obnoven a zanikl při výstavbě 
zámku. V roce 1775 zde byli rozprášeni 
selští povstalci, táhnoucí z  Náchodska 
na Prahu. Však známe rčení: „Dopadneš 
jak sedláci u Chlumce“. Vzpomíná na to 

plastika Jakuba Obrovského s  názvem 
Selský rebel, která je umístěna na hrázi 
dřívějšího Velkochlumeckého rybníka 
při hlavní silnici do Hradce Králové.

Zámek Karlova Koruna pochází z  let 
1721–23. Jedná se o vynikající dílo české-
ho barokního architekta italského půvo-
du Jana Blažeje Santiniho provedené ar-
chitektem Františkem Maxmiliánem Kaň-
kou. V roce 1943 však zámek vyhořel a po 
nákladné obnově v něm Národní galerie 

Praha nainstalovala stálou expozici čes-
kého barokního umění. V zámeckém par-
ku o rozloze 20 ha jsme nalezli chráněné 
dřeviny a  empírové oranžerie. Majitelé 
zámku Kinští zde chovali koně, známé 
chlumecké plaváky a izabely. Na tuto tra-
dici navázala dnešní chovatelská stanice 
na Ostrově. V  budově při zámku  se na-
chází muzeum selských bouří a pamětní 
síň zdejšího rodáka – spisovatele a  dra-
matika Václava Klimenta Klicpery.

V pátek 12. listopadu 2021 se Telnice 
rozzářila díky stovce lampionů a  dět-
ských úsměvů. Vše se dělo na počest 
svatého Martina, oblíbeného světce, 
jehož svátek v  listopadu slavíme. Po 
roční pauze se děti mohly setkat se 

svatým Martinem coby chlapcem, kte-
rý byl svým otcem, římským důstoj-
níkem, veden k  vojenské službě. Po 
rozhovoru s Martinem a jeho družinou 
jsme se dozvěděli, jak to v jeho životě 
bylo dál. Z vojny odešel a nakonec se 
stal biskupem. Děti si zazpívaly a také 
popovídaly  o zvycích a  tradicích, kte-
ré jsou se svátkem sv. Martina spoje-
ny. Všichni přítomní nositelé jména 
Martin dostali k  svátku podkovu pro 
štěstí. Průvod v čele s Martinem a jeho 
družinou vyrazil se setměním do ulic. 
Na kostelním nádvoří nám starší ško-
láci zahráli scénku podle legendy, ve 
které se sv. Martin rozdělil s  chudá-
kem o svůj plášť. Domů si děti odnes-
ly obrázek světce s  tímto poselstvím:   
„Komu se v  životě dobře daří, neměl 
by zapomínat na ty, kteří žijí  v  nouzi“  
(Antologia, s. 637). Děkujeme všem 
školákům i dospělákům, kteří se zapo-
jili do příprav a programu. Hasičům za 
obětavou službu na přechodu a všem 
účastníkům za milou atmosféru.

Pavla Chovancová, Telnické sluníčko

a dezerty nebo cokoliv jiného z nabídky 
místní restaurace.

Pro všechny zájemce, kteří by se k nám 
chtěli přidat, připomínám, že se schází-
me každou středu v malém sále orlovny 

v novém čase 9.30–11.00 hodin. Na kaž-
dou hodinu je třeba se přihlásit přes sou-
kromou facebookovou skupinu „Telnické 
Sluníčko“. Už nyní se moc těšíme na další 
společné hodiny, témata, akce a  výlety. 

Nápadů máme v  hlavě hned několik! 
Snad nám budou vládní nařízení a sou-
časná epidemiologická situace hrát do 
karet a budeme se moci i nadále scházet.

Petra Skop a Kateřina Umlášková
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Po prohlídce zámku jsme si dali výbor-

ný oběd, vzhledem k porcím i laciný. Mělo 
to však jeden nedostatek. Obsluha se-
hnaná někde na poslední chvíli nevěděla, 
co si kdo objednal, chodila stále od stolu 
ke stolu. Nakonec to dopadlo tak, že prav-
děpodobně část útraty dvou stolů, u kte-
rých seděli úplně cizí lidé, byla naúčtová-
na nám! I  když to činilo na každého jen 
5 korun, museli jsme to doplatit. Myslím 
si, že zmatek byl na straně obsluhy restau-
race, v žádném případně nešlo o nečest-
nost mezi námi, protože se nikdy nestalo, 
že by naši lidé něco někde nezaplatili.

Děkuji za tradičně bezpečnou a poho-
dlnou jízdu panu Aloisi Hrdličkovi a  za 
milé společenství všem účastníkům.

Anna Nečasová

KÁCENÍ MÁJE PŘIPOMNĚLO HODOVOU ATMOSFÉRU

OBCE REGIONU CEZAVA NAVŠTÍVILY ÚPRAVNU VODY ŠVAŘEC

V sobotu 4. září 2021 se v areálu so-
kolovny konalo Kácení máje. Jelikož 
jsme v červnu nemohli uspořádat tra-
diční předhodovou zábavu z  důvodu 
protiepidemických opatření, uspořá-
dali jsme ji právě v  září jako doplněk 
telnických krojovaných hodů. K  tanci 
a poslechu nám zahrála hudební sku-
pina Modul. Děkujeme za podporu 
TJ Sokol Telnice, restauraci U  Seňora 
a  všem návštěvníkům, kteří si s  námi 
připomněli hodovou atmosféru, zazpí-
vali si a pobavili se.

Za telnické stárky 
Silvie Hrozková

Odkud se bere voda ve vodovodním 
kohoutku, asi většina z  nás ví. Mnoho 
obcí Regionu Cezava k  tomu využívá 
Vírský oblastní vodovod, k  němuž je 
připojena i Telnice. Co je ale na úplném 
počátku, co se se surovou vodou dělá, 
jak se čistí a  promíchává – to měli ně-
kteří možnost poznat až při  exkurzi do 
úpravny vody ve Švařci nedaleko Vírské 
přehrady, kterou provozují Brněnské vo-
dárny a kanalizace. Během exkurze v pá-
tek 10. září 2021 byli všichni seznáme-
ni se způsobem úpravy vody. Zaznělo 
mnoho odborných termínů, fyzikálních 
nebo chemických postupů a názvů. Nic-
méně na závěr nám zůstala jedna zásad-
ní informace, totiž že voda je v  našich 
životech velmi důležitá komodita, o kte-
rou dnes musíme pečovat. Navíc zdatní 
„plochochodci“ z jižní Moravy mohli ob-
divovat krásy kopcovité Vysočiny.
Radka Raflová, manažerka DSO Region Cezava
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TELNICKÝ KLAS

Jablka v županu
60 dkg hladké mouky
40 dkg tuku
5 vajec
Zpracujeme na vále těsto, které po 

částech rozválíme asi na sílu špejle 
a  rádélkem nakrájíme čtverce podle 
velikosti jablek. Do každého čtverce 
vložíme polovinu oloupaného jablka 
a do dolíčku dáme ostřejší marmeládu. 
Rožky pak spojíme do středu a  polo-
žíme na pečicí papír nebo vymaštěný 
plech. Pečeme na 180° C asi 15–20 min. 
Pokud se nám v  troubě rozevřou, pro-
tože jsme je málo přitiskli, nezoufejme, 

V úterý 14. září 2021 se KLAS sešel 
v  počtu čtrnácti seniorek. Po vzájem-
ném přivítání zazněla naše znělka. Poté 
jsme krátce zhodnotily účast některých 
z nás na stanovišti v rámci „Dne pro ce-
lou  rodinu“. Slova se ujala naše nová 
kronikářka paní Boženka. Upozornila 
nás na pěkné verše, hodící se k  dneš-
nímu tématu. Napsala je paní Darka 
a  sklidila za ně potlesk. Byly jsme tak 
uvedeny do tématu o  bylinkách. Ně-
které z  donesených jsme mohly hned 
popsat. Přiřazovaly jsme k nim další, na 
které si každá z nás vzpomněla. Zamě-
řila jsem se na kalendář sběru léčivých 
rostlin, konkrétně pak na ty, které je ješ-
tě v měsíci září možno sbírat, dokonce 
některé z nich až do listopadu. Rozlišuje 
se sběr různých částí rostlin. Zajímavostí 
je, že Číňané se již před třemi tisíci lety 
sběrem rostlin zabývali a dodnes je po-
užívají v různých podobách.  I my starší 
jsme prošly během školní docházky po-
vinností přinášet sušené byliny – rády 
nyní na tu dobu vzpomínáme. Konečně 
na řadu přišly i rostliny, které náhodným 
požitím mohou poškodit naše zdraví, 
v krajních případech i přivodit smrt. Pro-
to je třeba mít vnoučata, která by s námi 
šla do přírody, vždy na očích a předem 
je poučit o  možném nebezpečí. Dále 
seniorky procvičily svoji pohotovost při 
hledání slov ukrytých ve větách. Poté 
jsme se odebraly do zasedací místnosti, 
kde nám pan starosta promítnul průřez 
dopolednem s  nedávnou návštěvou 
z Pozořic, které jsme se zúčastnily. Také 
záběry ze „Dne pro celou rodinu“ byly 
moc zajímavé. Ani nevlídné počasí toho 

odpoledne nezbavilo nálady ty, kteří se 
zúčastnili. Děkujeme! 

V úterý 9. listopadu 2021 jsme se sešly 
v  klubovně KLASu, abychom si v  hlav-
ním tématu řekly o novodobých památ-
kách v naší vlasti, se zaměřením na kraj, 
ve kterém žijeme. Nejprve jsme mezi 
sebe přivítaly novou členku. Přejeme 
jí, aby se s  námi cítila co nejlépe. Spo-
lečně jsme si zazpívaly jednu z  našich 
písní.  Jedna ze členek nás informova-
la o  všem, co se plánovaného zájezdu 
do Národního divadla v  Praze týče. Na 
řadu pak přišel výčet některých důle-
žitých muzeí, hradů a  zámků, kostelů 
a synagog v našem kraji. Prý opomíjené 
v tomto hodnocení bývají různé objek-
ty továren, z nichž některé úplně zanik-
ly nebo se dočkaly přestavby. Důkazem 
toho je nákupní Galerie Vaňkovka. Mezi 
další pozoruhodné památky se řadí 
hotely, soukromé vily, areál výstaviš-
tě, městské lázně, nemocnice… Nesmí 
zde chybět divadla, kina, knihovny, bu-
dovy bank, palác Baťa aj. Zmínka byla 
o  televizních vysílačích, o  zbudování 
tunelů, sportovišť, např. za Lužánkami. 
Je otázka, zda se poměrně nově zbudo-
vaný „Brněnský orloj“ také zařadí mezi 
památky (má  dost odpůrců), podobně 
jako socha Jošta na koni na Moravském 
náměstí, vzhledem k jeho snad nevhod-
nému umístění. To ukáže čas. Následo-
valo procvičení jemné motoriky a malé 
občerstvení. Poté na nás čekalo procvi-
čení paměti a pozornosti v podobě pra-
covního listu. Tentokrát to bylo nároč-
nější na soustředění. Pak se dostavil pan 
starosta a s ním jsme se vrátily k různým 

událostem posledních dvou týdnů. Roz-
vinula se živá debata. Vyslechly jsme si 
pak také krátkou úvahu s názvem „Uži-
tečná hádka“. Na příští setkání se těší

Marie Fialová, 
animátorka KLASu Telnice

RECEPTY Z KLASU

Mateřídouška
Kvítek naší vlasti milé,
ohnivá a statná, plná síly,
také kašel vyhojí ti.
I když roste po celém světě,
přece je to naše květinka,
všude dýchne domovem
a pohladí duši jako maminka.

NÁŠ HERBÁŘ

        Radostné prožití  
vánočních svátků a správný  
vstup do nového roku  
přejí  holky z KLASu

stačí mezi rozevřené rožky stříknout šle-
hačku a ozdobit. Budou mezi podařenými 
vypadat na tácku jako královny. Jsou vyni-
kající, je jich asi 50 kusů a pozor: protože 

tam není cukr, zůstanou světlé. Na tác-
ku cukrujeme. Obvykle nestačí ani vy-
chladnout, ale jsou vynikající i další dny.

Dobrou chuť přejí babičky z KLASu



 TELNICKÝ KLAS BYL V SOUTĚŽI SENIOR ROKU  
MIMOŘÁDNĚ OCENĚN
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PO STOPÁCH SLAVNÝCH OBJEVITELŮ

Ve středu 29. září 2021 se několik ob-
čanek, převážně seniorek z  KLASu, zú-
častnilo besedy s paní Danou Šimkovou 
na populárně historické téma „Po sto-
pách objevitelů“.

Tentokrát se přednášející nepřevlékla 
do kostýmu jako při předešlých bese-

dách, ale použila promítání a  uchvátila 
nás svým umem vypravěčky. Její boha-
té znalosti z dob dávno minulých svědčí 
o mnoha nastudovaných knihách a hlav-
ně zájmu o  dění před mnoha staletími. 
Nemalou roli při poslechu hraje i  šarm 
paní Dany a snaha zapojit otázkami 

nás, posluchače. Šlo o  velmi náročné 
téma a o dobu, kdy se ony daleké plav-
by a  objevy nových území konaly. Těch 
informací bylo opravdu hodně, na tom 
jsme se shodly. Musely jsme „listovat“ 
v paměti, ale mnoho letopočtů a údajů 
nám mnohdy tak nějak splývalo. Samo-
zřejmě jména jako Kryštof Kolumbus, 
James Cook a některá další se nám vyba-
vovala, ale podrobnosti už nikoliv. To, že 
Čína byla už tehdy vyspělou zemí, obe-
hnanou kolosální zdí, se nám vybavilo, 
stejně jako čínské hedvábí a čaj. Dozvě-
děly jsme se, v čem která země vynikala. 
Zjistily jsme, že osazenstvo lodí mnohdy 
tvořili trestanci. Vyslechly jsme si líčení, 
jak touha objevit pevninu hnala obje-
vitele po celé měsíce vpřed a  jaká byla 
touha Portugalců, Španělů a jiných náro-
dů vlastnit nová a nová území. Amerigo 
Vespucci, Bartolomeo Dias, Kryštof Ko-
lumbus, to jsou jména jen některých od-
vážných mořeplavců. O  tom všem paní 
Šimková zajímavě vyprávěla. Děkujeme 
za to a těšíme se na další setkání s ní.

Zapsala jedna ze zúčastněných

V neděli 3. října 2021 získaly telnické 
dámy z  Klubu aktivních seniorů čestné 
uznání poroty projektu SenSen Nadace 
Charty 77. Vše se odehrálo v historických 
prostorech Pražské křižovatky, kam si pro 
toto mimořádné ocenění vyrazilo sedm 
členek KLASu, přičemž cenu na podiu 
přebírala animátorka paní Marie Fialová.  
Srdečně blahopřejeme a  děkujeme za 
 

skvělou reprezentaci nejen telnických se-
niorů, ale i celé naší vesnice. Vždyť právě 
telnický KLAS byl jedinou vesnickou or-
ganizací, která byla v  slavnostním pro-
gramu oceněna! Svou pouť do Prahy za 
mimořádným oceněním popsaly samy 
seniorky v krásné reportáži (FK):

V neděli 3. října 2021 se pozvané 
členky našeho KLASu odebraly v  do-
poledních hodinách na cestu do Prahy, 
kde mělo proběhnout slavnostní vy-
hlášení cen pro seniory. Akce se kona-
la v  rámci projektu SenSen, vzniklého 
v Nadaci Charty 77, která byla založena 
Olgou a Václavem Havlovými. Její ředi-
telkou je v současné době paní Božena 

Jirků. Jeli jsme telnickým hasičským 
dopravním vozidlem a po cestě jsme se 
zastavili spolu s naším řidičem na chut-
ný oběd. 

Setkání se uskutečnilo v odsvěceném 
kostele sv. Anny – v Pražské křižovatce. 
Všichni zúčastnění se prokazovali po-
zvánkou a dokladem o bezinfekčnosti. 
Moderátorka Markéta Fialová všechny 
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přivítala v  tomto kulturním zařízení, 
které je historickým skvostem naší vlas-
ti. Ve stěnách je „vepsána“ celá historie 
tohoto někdejšího kláštera, později 
kostela ze 14. století. Původní stavba je 
snad ještě mnohem starší. Na stěnách 
jsou odkryty původní malby a  také 
fresky. Při pohledu na pódium nás zau-
jala květinová výzdoba a nápis „Pravda 
a láska vítězí nad lží a nenávistí“.

Na pódiu  jsme přivítali  taneční pár 
– mladíka a  seniorku. Byl to skvělý zá-
žitek. Poté se ujaly slova předsedkyně 
poroty a  předsedkyně Rady projektu 
SenSen a  jedna ze senátorek. Zlatým 
hřebem bylo přivítání pana Jiřího Su-
chého v  doprovodu paní Jitky Molav-
cové. U  příležitosti jeho 90. narozenin 
ho čekalo uvedení  do Zlaté síně slávy 
seniorů.

Nastala chvíle vyhlašování oceněných 
seniorů. Seniorkou roku se stala paní 
Vilemína Svobodová. Další ocenění se 
pak týkala nejlepších seniorských  klu-
bů, mezi nimiž zaujal místo i ten náš – 
KLAS Telnice! Jeho animátorka převzala 
z rukou senátorky čestné uznání a věc-
ný dar. Byly jsme pyšné na toto ocenění 
při tak slavnostní atmosféře. Třešničkou 
na dortu bylo vystoupení oblíbeného 
dua Suchý–Molavcová:  byli tak skvělí, 
že strhli ke zpěvu snad všechny přítom-
né v  sále. Doprovázeli je hudebníci ze 
Semaforu, vzpomínáme na to jako na 
opravdu jedinečný zážitek. Pořadatelé 
zakončili slavnost nabídkou rautu pro 
všechny zúčastněné.

Poděkování patří panu starostovi za 
zprostředkování celé akce včetně do-
pravy a za mnohaletou podporu naše-
ho klubu, bez níž bychom nebyly tam, 
kde jsme. Řidič/hasič Petr Blažek se za-
sloužil za bezpečnou cestu hasičským 
speciálem do Prahy a  zpět a  patří mu 
srdečný dík.

Vracely jsme se plny dojmů z  proži-
tého slavnostního odpoledne. Sladkou 
tečku za výletem jsme udělaly pose-
zením v  místní orlovně při výborných 
pohárech. Stojí za zmínku, že náhodou 
jsme se potkaly s panem starostou, kte-
rý se zrovna vracel z  jiné akce. Aspoň 
jsme tak měly chvíli společně posedět 
a  podělit se o  čerstvé dojmy.  Při této 
příležitosti vzniklo pamětní foto s obdr-
ženým čestným uznáním. Poté jsme se 
všechny vracely do svých domovů plny 
krásných dojmů a vzpomínek.

Seniorky  
Klubu aktivních seniorů Telnice
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ŽIVOT ŠLECHTIČEN V 18. STOLETÍ

PODZIMNÍ TELNICKÝ BAZÁREK 

Ve středu 17. listopadu 2021 jsme 
se sešli v zasedací místnosti obecního 
úřadu na besedě o životě šlechty v 18. 
století. Přišla mezi nás námi oblíbená 
paní Dana Šimková oblečena do dobo-
vého kostýmu a zaujala nás velmi pou-
tavým a vtipným vyprávěním. Proved-
la nás životem a  zejména oblékáním 
panstva na hradech a zámcích. Nikoho 
z  nás nenapadlo, že takové honosné 
šaty šlechtičen mohly vážit i 30–50 kg. 
Také nás překvapilo, k čemu sloužila 
„nebesa“ nad postelí – prý hlavně k to- 
mu, aby na spícího nespadl pavouk! 
Další zajímavostí byl vývoj spodního 
prádla a – což nás hodně zaujalo – 
používání toalety a  hygiena tehdejší 
doby. Došlo i  na témata domlouvání 
sňatků v raném dětství, spojování pan-
ství a na složité rodinné vztahy šlechty. 
Paní Dana nás vtáhla do výkladu svými 
otázkami ohledně používání různých 
věcí. Například otázkami na hygienic-
ké potřeby, na to, jak často a v čem se 
šlechtičny koupaly, a  na jiné, zvláště 
pro ženy zajímavé věci. V dnešní době 

si tehdejší život vůbec neumíme před-
stavit. Paní Šimková je skvělá vypra-
věčka a  dokáže svým vtipem tak zau-
jmout, že ani nestačíme sledovat čas. 
Beseda se nám moc líbila a budeme se 
těšit na její příští návštěvu. Jako odmě-
nu převzala z  rukou pana starosty ky-

tičku a  upomínkové předměty. Děku-
jeme za příjemné a poučné dopoledne 
– sice s rouškou na nose, ale s dobrým 
pocitem, že nemusíme jen poslouchat 
negativní zprávy z médií a na chvíli se 
můžeme věnovat příjemnějším věcem.

Nadšené účastnice besedy

V sobotu 11. září 2021 se uskutečnila 
první a  také jediná letošní burza. Jarní 
burzu jsme museli zrušit kvůli nařízení 
vlády, a  tak jsme byli rádi, že se nám 
podařilo zorganizovat alespoň tu pod-
zimní. Prodávajících maminek bylo na-

hlášeno 50, což je maximální kapacita. 
I přes „covidovou dobu“ a z ní vyplývají-
cí omezení – jako např. roušky nebo po-
vinná dezinfekce rukou – přišlo nakou-
pit zhruba tolik maminek jako obvykle, 
což nás velmi potěšilo.

Celá akce by se nemohla uskuteč-
nit bez podpory Sokola Telnice. Velmi 
děkuji za bezplatný pronájem sálu so-
kolovny. Moc a  moc děkuji restauraci 
U  Seňora, která jako sponzorský dar 
přichystala pro organizující maminky 
výtečný oběd. Moc děkujeme nejen 
za tento oběd, ale i  za pomoc s  pří-
pravou a úklidem sálu. Výtěžek z akce 
činil 2 878 Kč a byl předán jako dar TJ 
Sokol Telnice. Tentokrát nebudu děko-
vat jmenovitě, nerada bych na něko-
ho zapomněla, protože těch, co se na 
podzimní burze podíleli, bylo opravdu 
hodně – členové Sokola, členky sociál-
ní komise obce Telnice a telnické a so-
kolnické maminky. Moc si vážím toho, 
že mi nikdo pomoc i  přes nelehkou 
dobu neodmítl. Naopak, dobrovolníků 
bylo tenkrát hodně, a hlavně jsem byla 
velmi potěšena, že se maminky samy 
ozývaly, s  čím mohou pomoci. Všem 
vám ještě jednou děkuji.

Další burza se (snad) uskuteční v so-
botu 26. února 2022. Prodávající ma-
minky se mohou registrovat od začát-
ku ledna na e-mailu 

ivadonovalova@seznam.cz. 
Na všechny se moc těšíme.

Za organizátory Iva Donovalová



 HISTORICKÉMU JARMARKU A VINOBRANÍ  
NECHYBĚL SKVĚLÝ BURČÁK
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PŘÁTELÉ LIDOVÝCH PÍSNÍ SI OPĚT POŘÁDNĚ ZAZPÍVALI

Po loňské odmlce v  konání Historic-
kého jarmarku a  vinobraní letos v  září 
opět v Telnici ožila orlovna a  její blízké 
okolí jarmarečním veselím. V sobotu 18. 
září 2021 mohli přijít na orlovnu děti, 
dospělí, rodiny i  jednotlivci, a  taky že 
přišli. Jako pořadatelé jsme za to byli 
rádi – přece jen ve stejný den v obcích 
blízkého i vzdálenějšího okolí probíhaly 
rozličné akce a  počasí zprvu (ještě do-
poledne) vyzývalo k pobytu doma v su-
chu a teple.

Stěžejní pro vinobraní byl skvělý bur-
čák (vlastně dva – bílý i červený) od ro-
dinného vinařství Pavla Husáka z Nesva-
čilky. Pro jarmark zase stánky, kde letos 

mohli návštěvníci pořídit koření, mýdla, 
čokoládu i  kávu, polštářky, koberečky, 
svíčky, dřevěné meče, keramické mis-
tičky i pohárky, med, perníčky, ozdůbky, 
dekorace, košíky, píšťalky, oříšky, oble-
čení pro děti, sirupy a omáčky a spous-
tu dalších věcí pro radost. Nechyběla 
ani možnost občerstvit se specialitami 
z Krčmy pana Krále (rozumějte z restau-
race Orlovna).

Hlavně pro děti byla před orlovnou 
ustájena zvířátka k okukování a zájem-
ci se také mohli projet Telnicí na  koň-
ském povoze. Na dvoře na soutěživce 
čekala stanoviště, na kterých se mohly 
nechat děti vtáhnout do  světa pověs-

tí a  bájí českých i  moravských a  věštit 
jako Libuše, zvonit ,,v Brně“ poledne 
dřív (jako lest na Brno obléhající Švédy), 
projít pole za Ječmínkem, přinést kance 
jako Bivoj nebo třeba skočit s Šemíkem. 
Jak je zvykem, děti splněním rozličných 
úkolů získaly jarmareční tolary, za kte-
ré mohly zkusit projít Pavoučí komna-
tu ve sklepení orlovny, přemoci silnou 
stráž u kláštera s Jitkou či si pořídit tzv. 
štěstíčko. A  nesmíme zapomenout, 
že  po  celou dobu konání Historického 
jarmarku a vinobraní tu s námi byli rytí-
ři z družiny Smila z Kunštátu a Lestnice. 
Představili svoje zbraně a techniky a je-
jich ženy, což bylo lákavé hlavně pro ně-
které dospělé, nás pohostily výtečnými 
středověkými pokrmy nezvyklých chutí.

Nesmíme zapomenout na působivou 
výstavu v sále orlovny. Šlo o obrazy aka-
demického malíře Bedřicha Sani, které 
do prostoru instalovala RNDr. Jana Sa-
ňová (a doplnila je květinovými vazba-
mi). Návštěvníci mohli obdivovat díla 
i  v  neděli po jarmarku a  žasnout nad 
rozličnými technikami, zpracováním 
i zdánlivě všedních témat.

Historický jarmark a vinobraní se po-
dle mínění nás pořadatelů vydařil – dě-
kujeme návštěvníkům, dobrovolníkům 
(v kostýmech i  v  těm civilu, co nebyli 
tolik vidět), chovatelům za zapůjčená 
zvířátka a vůbec všem, co nějak přispěli 
k příjemné atmosféře akce.

Za pořadatele a jednotu Orla Telnice 
Anna Životská

V pátek 17. září 2021 jsme se koneč-
ně mohli opět sejít po dlouhé covido-
vé pauze. Původně jsme se měli sejít 
venku, ale počasí nás zahnalo do pro-
storu klubovny v Šatlavě. Náladu nám 
to ale nevzalo a večer se vydařil. Tento-
krát moji harmoniku opět doplnil pan 
Loukotka svými houslemi a ještě jsem 
si pozval dalšího muzikanta, kterým 
byl mladý a nadějný telnický bubeník 
Filip Křen. Oběma chci tímto moc po-
děkovat. Myslím si, že jsme se všichni 
příjemně bavili a odcházeli s pocitem 
výborně stráveného večera. Hlavně 
jsme se mohli konečně znovu setkat 
a zazpívat si. Všem děkuji za příjemnou 
a milou atmosféru.

 Jindřich Čech
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TELNIČTÍ KROJOVANÍ NAVŠTÍVILI CÍFERSKÉ HODY

V  sobotu 25. září 2021 se vydali tel-
ničtí stárci a  několik ženáčů s  dalším 
doprovodem do Cífera na hodové slav-
nosti. Tam je čekalo tradičně přátelské 
přivítání, bohaté občerstvení a  mno-
ho známých tváří, které nás po delším 

čase srdečně zdravily. Dva roky jsme se 
nemohli setkat a  tato příležitost byla 
obzvláště příhodná: kromě hodů si Cí-
ferští připomínali i 730. výročí od prv-
ní písemné zmínky a  pro nás to bylo 
vlastně 10. výročí, kdy je malá telnická 

výprava (tehdy starosta se dvěma mís-
tostarosty) poprvé navštívila. Cítili jsme 
se tu stejně skvěle jako tehdy před de-
seti lety.

Zásluhu na tom má jistě neúnavný 
pan starosta Maroš Sagan, ale i  všich-
ni místní obyvatelé a  krojovaní, kteří 
se s  námi dávali do řeči. Spolu s  nimi 
jsme se prošli ve slavnostním průvodu 
Cíferem, okoštovali místní dobré víno 
a  další speciality, shlédli bohatý kul-
turní program a  pozvali Cíferské zase 
k nám.

Děkujeme všem, kteří se (narych-
lo svolaného) zájezdu na Slovensko 
zúčastnili, i  za to, že splnili všechna 
administrativně hygienická opatře-
ní, která byla nutná, abychom mohli 
k našim milým sousedům vyrazit. Díky 
také panu Aloisi Hrdličkovi za tradičně 
bezpečnou a  pohodlnou jízdu a  jeho 
trpělivost s  naším nadšeným zpěvem 
lidových písní. A  největší díky našim 
hostitelům! Těšíme se zase někdy na 
shledanou s vámi! FK

FARNÍCI PUTOVALI ZA SVATÝM VÁCLAVEM DO OLOMOUCE
Svátek svatého Václava, patrona naší 

země, oslavili farníci z Telnice, Sokolnic 
a  Prace v  úterý 28. září 2021 krásnou 
poutí do Olomouce. Poutní program 
začal v katedrále sv. Václava, kde slav-
nou mši svatou celebroval olomoucký 
arcibiskup Jan Graubner, koncelebran-
ty mj. byli také dva tamní pomocní 
biskupové: Josef Nuzík a  emeritní 

Josef Hrdlička. Mezi kněžími byl také 
náš pan farář Oldřich Chocholáč. Mše 
svatá byla obětována za současné po-
litiky, a  tak byl z  úst arcibiskupových 
slyšet důraz především na moudrost 
při rozhodování o  věcech veřejných. 
Neboť, jak řekl, „pokud vládne vládce 
dobře, mají se i lidé dobře“. Slavnostní 
atmosféru doplnil nádherný hudební 

doprovod dvou varhaníků a  procítě-
ný zpěv chrámového sboru – bylo to 
skutečně úžasné. Po mši svaté si moh-
li zájemci prohlédnout tento krásný 
chrám, případně navštívit jeho kryptu.

Cestou k  Arcibiskupskému paláci 
jsme se zastavili na chutný oběd do 
restaurace U Kristýna. Děkujeme. Naše 
další kroky pak vedly do nedalekého 
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PO STOPÁCH FRANTIŠKA PERNY 
Dne 4. října jsme si letos připomně-

li 130. výročí narození Františka Perny, 
významné telnické osobnosti první po-
loviny 20. století: učitele, kronikáře, cvi-
čitele, muzikanta, sbormistra a  hudeb-
ního skladatele, režiséra divadelních 
her. A tak jsme takřka v předvečer jeho 

výročí (2. října 2021) vyrazili navštívit 
významná místa jeho bohatého, avšak 
poměrně krátkého života.

První zastávkou našeho jednoden-
ního výletu po Moravě se staly Střelice 
– Pernova rodná vesnice. Po milém při-
vítání střelickým místostarostou Jiřím 

Vašulínem jsme si mohli prohlédnout 
místní kostel sv. Jiljí a Nejsvětější Trojice, 
kam náš oslavenec pravidelně chodíval 
a  kde se učíval hrát na varhany. Našli 
jsme křtitelnici, ve které byl pokřtěn. 
A především jsme si zde vyslechli krásný 
hudební úryvek z Pernovy Vánoční mše 
č. II, kterou kdysi složil, a k tomu krásnou 
píseň ke sv. Václavu. To vše zaznělo z úst 
zdejšího chrámového sboru pod taktov-
kou Jiřího Švestky. Na závěr jsme se za 
Františka Pernu v  jeho rodném chrámě 
pomodlili. Aby toho nebylo málo, zjistili 
jsme, že nás v kostele doprovázel zdej-
ší kostelník stejného příjmení: Václav 
Perna. Ten náš Perna to sem měl jen pár 
kroků od svého rodného domu, který 
již dnes nestojí, ale zašli jsme se na jeho 
místo podívat. Doprovod nám dělal také 
pan Václav Dlapka, emeritní starosta 
a pamětník, který se dlouhá léta věnuje 
historii Střelic a který nám krásně popsal 
historii Pernova rodného domu a předal 
nám i  písemně zpracovaný materiál na 
toto téma. Naše další kroky pokračova-
ly na faru, kde se nám dostalo milého 
přivítání a domácího občerstvení – moc 
všem Střelickým děkujeme!

sídla olomouckých arcibiskupů. Už 
první pohledy na fresku Dobrého pas-
týře či sousoší moravských věrozvěstů 
Cyrila a Metoděje, a především pouta-
vý komentář našeho průvodce Davida 
Hudečka, věstily, že nás čeká zajímavý 

historický zážitek. A  tak se také stalo: 
navštívili jsme místa, která dýchala 
historií naší země v  dobách rakouské 
monarchie, ale i nově vzniklé českoslo-
venské republiky. Vyslechli si živou kla-
vírní ukázku z  díla Franze Schuberta, 

seznámili se s dílem a životem známé-
ho brněnského biskupa a  olomouc-
kého arcibiskupa Františka Saleského 
Bauera, který mj. žehnal i oltář v našem 
telnickém kostele.

Po příjemné prohlídce historického 
paláce jsme autobusem zamířili na 
známé poutní místo Svatý Kopeček, 
jehož bazilika Navštívení Panny Marie 
doslova zářila. Stihli jsme ji navštívit 
ještě ve chvíli, kdy byla krásně nasví-
cená po právě skončené mši svaté, 
takže krásně opravený barokní interiér 
byl skutečně ohromným uměleckým 
zážitkem. Po modlitbě jsme si moh-
li prohlédnout i  přilehlé okolí tohoto 
významného moravského poutního 
místa.

Cesta zpátky pak uběhla jako voda. 
Za zpěvu lidových písní pod vedením 
pana starosty Františka Kroutila jsme 
v pohodě dojeli domů a plni dojmů se 
rozcházeli každý svou cestou. Za bez-
pečnou a  příjemnou cestu děkujeme 
panu Hrdličkovi, za tradičně skvělou 
organizaci paní delegátce Anně Neča-
sové a za duchovní podporu a dopro-
vázení otci Oldřichovi. Těšíme se zase 
na některé z dalších farních poutí.

Telnická farnost
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Pro nás asi nejvýznamnější Pernovou 

životní zastávkou by bývala byla Telni-
ce. Zde působil od roku 1911 a zanechal 
tu velké stopy ve školském, kulturním 
a  společenském životě. U  nás se také 
oženil a  spolu s  manželkou Miloslavou 
zde přivítali na svět čtyři dcery. Z Telni-
ce Perna odešel v  roce 1936 na Hanou 
do Tištína a  odtud pak v  roce 1940 do 
sousedních Nezamyslic. Původně jsme 
chtěli přirozeně nejdříve zajet do Tiš-
tína, ale po dohodě se zmíněnými ob-
cemi jsme to z  organizačních důvodů 
přehodili.

V Nezamyslicích nás přivítali také 
báječní lidé. Nezamyslický program za-
jišťovala paní místostarostka Dagmar 
Pavlíková ve spolupráci se sympatic-
kým ředitelem velké nezamyslické ško-
ly Petrem Jordánem, který si pro tuto 
příležitost obléknul slušivý historický 
smoking i  s kloboukem. Ve škole nás 
čekalo nejen další občerstvení, ale také 
vyprávění pamětnice a  Pernovy žačky 
paní Bělkové, která se zde setkala s paní 
Olgou Venclíkovou – s  jednou ze dvou 
dosud žijících Pernových dcer. Tu do 
Nezamyslic doprovodily také obě její 
dcery i s vnučkou a pokračovaly s námi 
dále v  našem programu. Z  vyprávění 
jsme se dozvěděli, jak složitý život měla 
rodina za II. světové války v Nezamysli-
cích, zvláště pak sám ředitel školy Perna, 
který musel učit v  klášterních prosto-
rách, když byla škola díky fašistické or-
ganizaci Hitlerjugend vystěhována. Per-
nova rodina naštěstí směla bydlet dále 
ve školním bytě, avšak hned po válce 
se musela přestěhovat do nádražního 
příbytku. František Perna se sice dočkal 
konce války, avšak již 7. listopadu 1945 
zemřel na uskřinutí kýly. Díky jeho ro-
dině a  dalším muzikantům jsme si ve 
škole mohli vyslechnout některé z jeho 
písní, které složil mj. pro své děti. Hry na 
klavír se ujala jedna z jeho dcer Miluše 
Venclíková, která doprovázela zpěv Věry 
Trávníčkové a  housle Zdeňky Vaculovi-
čové. Milý hudební zážitek doprovodilo 
i  to, že si všichni účastníci posedali do 
školních lavic, dojemný pohled byl na 
žákyně-osmdesátnice paní Venclíkovou 
a  Bělkovou. Aspoň krátce jsme si stihli 
prohlédnout krásně opravenou, mo-
dernizovanou a rozšířenou Masarykovu 
školu, do které Perna nastoupil nedlou-
ho po vystavění původních budov. Na-
konec, neměl to v Nezamyslicích daleko 
ani do sokolovny, kde s dětmi cvičil, ale 
kterou také navštěvoval i po vyučování. 
V Nezamyslicích vzpomínají na to, jak se 

odpoledne po vyučování z  oken školy 
rozléhal zvuk Pernova klavíru, když zde 
sám nebo se svými přáteli rád muzicíro-
val. Zajímavostí bylo to, že právě před 
týdnem oslavila zdejší škola 90. výročí 
od svého založení, takže jsme na pa-
mátku obdrželi informační materiál i  k 
tomuto pěknému výročí. Sluší se do-
dat, že v Nezamyslicích vedl Perna také 
obecní kroniku, avšak ta se bohužel vi-
nou válečných událostí nezachovala. Na 
závěr našeho setkání jsme poděkovali 
všem našim hostitelům za krásný pro-
gram a  srdečné přivítání a  pokračovali 
dál do Tištína.

V Tištíně jsme se dobře naobědvali 
v  místím historickém lihovaru a  v ná-
vštěvě pokračovali do Obecní besedy 
– odsvěcené barokní kapličky, jejíž cír-
kevní využití zrušil známým patentem 
již císař Josef II. Městys Tištín pod ve-
dením paní starostky Aleny Wagnerové 
však tuto krásnou budovu citlivě zre-
konstruoval a dnes jsme v ní mohli na-
lézt prostory místní knihovny, ale i např. 
výstavu místních krojů. Paní starostka 
nám připravila možnost nahlédnout do 
kopií obecních, sokolských a  školních 
kronik, i zde jsme nalezli stopu řídícího 
Františka Perny, který ji v  letech 1936–
1940 ve svém pěkně uspořádaném sty-
lu vedl. Okoštovat jsme mohli i  místní 
produkty: slivovici, vdolečky a  kozí sýr. 
Poděkovali jsme paní starostce i  paní 
knihovnici za milé přivítání a  pokra-
čovali s  ředitelkou školy paní Marce-
lou Blumensteinovou do školy. Tu Perna 
po čtyři roky řídil a vyučoval v ní. Byd-
lela zde i Pernova rodina, na což si paní 
Olga hned vzpomněla a vyprávěla nám, 

kde se v té době nacházela která obytná 
místnost. I vstřícná paní ředitelka se jis-
tě o svěřené budově dozvěděla spoustu 
nových a zajímavých informací. A my si 
mohli prohlédnout, jak se učí v  malo-
třídkách, což bylo pro mnohé účastníky 
zajímavým zpestřením. Veselé prostory 
školy i přistavěné školky hrály krásnými 
barvami a  oslovily nás svou rodinnou 
atmosférou. Zvony tištínského koste-
la nám hlásily, že právě skončil pohřeb 
zdejší nejstarší občanky, a tak jsme ješ-
tě využili příležitosti a  navštívili i  tuto 
nádhernou dominantu. Chrám sv. Petra 
a Pavla je považován za jeden z morav-
ských barokních klenotů. Krátkou, ale 
intenzivní prohlídku nám doplnilo milé 
setkání s  paní kostelnicí i  panem fará-
řem. Všem Tištínským také děkujeme!

Jelikož se přes kopec nacházejí Ko-
válovice, rodná vesnička starostovy ro-
diny, následovala krátká zastávka u po-
mníku gen. Josefa Kroutila, starostova 
prastrýce. Z Tištínska jsme se pak vydali 
do Kojetína. Na tamní hřbitov byly totiž 
v roce 1993 převezeny ostatky Františka 
Perny, to když v  tomto roce v  Kojetíně 
zesnula také jeho manželka Miloslava, 
a  tak dnes oba odpočívají ve společ-
ném hrobě. Spolu s  Pernovou rodinou 
jsme se poklonili jeho památce, položili 
věnec za naši vesnici, kytičku za telnic-
ký Sokol a  pronesli společnou modlit-
bu. Návštěva Kojetína pak pokračovala 
krátkou prohlídkou místního muzea, 
kde jsme shlédli výstavu uměleckých 
prací tvůrčí skupiny Signal 64 a také vý-
stavu zdejších tradic. 

Sladkou tečkou byla návštěva cuk-
rárny a kavárny, po níž jsme se všichni 
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DRAKIÁDĚ PŘÁL LETOS VÍTR 

PŘEDVOLEBNÍ BESEDA NA TÉMA MÉDIA A VOLBY

Podzim je čas pouštění draků, a tak ne-
vadí, když na polích vyfukuje. A přesně tak 
to bylo v sobotu 9. října 2021, která jinak 
byla také sobotou volební – foukalo tak, 
že létal každý papírový i  igelitový drak, 
vyrobený i  koupený, který byl přinesen 
na Drakiádu na pole poblíž Božích muk 
Na Lopatě. Spolu s  draky přišla spousta 

dětí – více než čtyřicet – a mnohdy i jejich 
rodiče, prarodiče, aby si užili podzimní 
zábavu. Myslíme, že k  tak vysoké účasti 
přispělo i příjemné slunečné počasí.

Od druhé hodiny odpoledne až do   
čtvrté bylo nebe nad poli plné barev-
ných dráčků a  draků (i motýlů, drav-
ců nebo chobotniček), dokonce ještě 

po  čtvrté hodině jich několik brázdilo 
oblohu. Po celou dobu létal také orel-
ský dračí maskot a byl vidět až z centra 
Telnice. Tu a tam některý drak upadl na 
hlínu, přistál na větvi nebo se zatou-
lal v  kukuřici, ale i  to k  Drakiádě patří.  
Ač by se mohlo zdát někomu za oknem, 
že sluneční paprsky všechny venku za-

Šéfredaktor Pavel Šafr a  hlavní edi-
torka Johana Hovorková z  deníku  
FORUM 24 byli našimi hosty ve středu 
6. října 2021 ve velkém salonku restau-
race U Laštůvků. Právě tam se odehrála 
velmi zajímavá beseda na téma „Média 
a  volby“. Propojení těchto dvou témat 
přesně vystihuje to, o čem byla po celou 
dobu řeč. O zneužívání médií v předvo-
lební kampani, ale nejen v ní – i v prů-
běhu volebních období. O snaze o ne-
čestné ovlivňování veřejného mínění. 
O  cíleném zamlčování podstatných 
informací. O  novinářské branži a  jisté 
osobní historii, kterou si každý novinář 
s sebou nese, pokud se na své profesní 
cestě „zaprodá“ úmyslnému manipu-
lování lidských mas. O  nežádoucí ne-
utralitě či snad netečnosti některých 
novinářů, ale i  čtenářů k  podivným 
změnám v naší společnosti. O stavu na-
šeho národa a  určitých výhledech do 
budoucnosti. O  nebezpečí účelových 
vztahů mezi movitým hybateli medi-
álního, a  tedy i  politického prostoru 
v  naší zemi. O  také třeba o  postavení 
a důležité roli média s názvem FORUM 
24 a o jeho snaze o posilování skutečné 
demokracie v České republice. Asi pět-
advacet účastníků se v druhé polovině 
programu pustilo do zajímavé a  pod-
nětné diskuse, po níž si mohli vzít s se-
bou vzorky zmíněného týdeníku v  tiš-
těné podobě, ale také zakoupit např. 
knihu Pavla Šafra Češi mezi pravdou a lží 
i s podpisem autora. Děkujeme oběma 
milým hostům i všem, kteří přišli disku-
tovat, nebo si jen poslechnout zajíma-
vá fakta či postoje těchto zkušených  
novinářů.  FK

společně rozloučili s Pernovou rodinou 
a poděkovali jim za doprovázení naše-
ho programu. Velké díky zaslouží všich-
ni, kteří se s námi na tento krásný výlet 
vydali, ale i ti, kteří se o bohatý program 
v každém místě naší zastávky skvěle po-

starali. Za spolupráci děkuji také autorce 
myšlenky tohoto výletu, Evě Kořalníko-
vé. A  nakonec chci zmínit poděkování 
restauraci U  Seňora, která nám připra-
vila lahvovanou verzi piva Pernova 11, 
které jsme všem našim hostitelům ces-

tou rozdávali jako poděkování za jejich 
srdečnost a  ochotu. Nechť je památka 
Františka Perny v Telnici živá i v budou-
cích časech. Malou fotoreportáž nalez-
nete na 2. straně obálky zpravodaje.

František Kroutil, starosta obce
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hřály, bylo na větru celkem zima, a  tak 
na studené ruce a  zahřátí zevnitř při-
šel mnohým vhod teplý čaj, který  byl 
připraven. Pro  neúnavné a  odhodlané 
krotitele draků z  řad dětí pak byly při-
chystány diplomy a  svačinky na posil-
něnou a pro rodiče se taky našly nějaké 
drobnosti.

Děkujeme všem zúčastněným za 
příjemně strávené sobotní odpoled-
ne a  rodině Rožnovských za  možnost 
vytvořit si zázemí pro akci pod jejich 
přístřeškem. Více fotografií si můžete 
prohlédnout na  www.oreltelnice.cz/
drakiada-2021/.

Za pořadatele a jednotu Orla Telnice 
Anna Životská

TELNICE PŘIVÍTALA NOVÉ OBČÁNKY
V neděli 18. října 2021 se uskuteč-

nilo letošní druhé vítání nejmenších 
občánků naší obce. Pan starosta Fran-
tišek Kroutil přivítal těchto šest dětí,  
jmenovitě:

 Ema Mezníková 
Dominik Josef Linhart 
Lotta Pavlišová 
Tobias Zehnal 
Ingrid Jurečková 
Vojtěch Kratochvíl 
(Matyáš Špánek pak byl pro nemoc 
přivítán doma)
Po úvodním slovu pana starosty vy-

stoupili Adélka a  Šimon Královi z  tel-
nické základní školy, kteří  si připravili 
pásmo písniček a  básniček. Poté se 
rodiče dětí zapsali do pamětní knihy  
a z rukou pana starosty obdrželi pamět-
ní list a  poukázky v  celkové hodnotě  
1  000 Kč. Děti pak maminkám předa-

ly  kytičky a  drobné dárky.  Závěrečné 
slovo patřilo paní zastupitelce Pavle 
Chovancové, která seznámila přítom-

né s činností Telnického sluníčka. Další 
vítání občánků se uskuteční v  dubnu 
2022.  Za sociální komisi Iva Donovalová

V  úterý 26. října 2021 v  odpoledních 
hodinách jsme slavnostně otevřeli park 
v Nádražní čtvrti, který, jak věříme, bude 
ideálním místem pro  procházky rodin 
i  jednotlivců, pro odpočinek v  oáze ze-
leně, dětem pro radost z nových prvků, 
na kterých si protáhnou nejen tělíčka, 
ale i  mozkové závity. Slavnostní pře-
střižení stuhy dostaly za úkol přítomné 
ratolesti, a  že jich nebylo málo! Skoro 
všechny měly pusu od cukrové vaty, kte-
rá se k této příležitosti motala o sto šest.  
Neodolali ani někteří dospělí.

Hrála nám veselá muzika, Tetiny z Brna 
všechny bavily svým programem „O pod- 

zimu“, smálo se, soutěžilo a  tancova-
lo. Po ukončení hodinového progra-
mu se děti vydaly na průzkum celého 
areálu a  nových prvků v  něm umístě-
ných. Díky restauraci U  Seňora jsme 
měli připraveny skvělé párky v  rohlíku 
a  jiné občerstvení. I  když nám sluníčko 
chvílemi dopřávalo dost svých paprs-
ků, dospělým se pro zahřátí čepovalo 
svařené víno a dětem ovocný čaj. Holky 
a  kluci dostaly šťavnatá jablíčka a  vy-
řezávaného ptáčka jako symbol toho-
to přírodě přátelského nově vzniklého 
parku.  Děkujeme Markovi Bímovi, Bar-
toloměji Sklenářovi a  všem, kteří nám  

pomohli s přípravou celé akce a násled-
ně i s úklidem.

Realizaci projektu Místo pro setkává-
ní telnických sousedů provedla společ-
nost Hřiště 8D, finanční podporu jsme 
získali z  Ministerstva pro místní rozvoj 
v  rámci projektu Podpora budování 
a  obnovy míst aktivního a  pasivního 
odpočinku. Přípravu pozemků, výsadbu 
a  zalévání stromů prováděla pracov-
ní četa obecního úřadu ve spolupráci 
s  dětmi ZŠ Telnice, dobrovolnými hasi-
či a  širokou veřejností. Více fotografií si 
můžete prohlédnout na zadní obálce  
zpravodaje.  Ivana Mifková
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Otevření parku v Nádražní čtvrti

SENIORSKÁ OLYMPIÁDA V TELNICI
Telnice a  olympiády. Skoro by se 

chtělo říci, že jsme olympijskou vesni-
cí. Konají se zde ministrantská a dívčí 
olympiáda, nyní se chystá seniorská, 
navíc u nás působí olympijský kaplan, 
tedy přesněji kaplan Českého olym-
pijského týmu P. Oldřich Chocholáč…

Na středu 26. ledna 2022 připravu-
jeme ve spolupráci se spolkem KLAS 
– Spokojený senior společný projekt 
s názvem Olympiáda aktivních senio-
rů. Pozváni jsou do Telnice seniorské 
kluby (KLASy) z Jižní Moravy, ale také 
senioři a jejich kluby z blízkého okolí. 
Akce se má uskutečnit ve sportovní 
hale a na sokolovně. 

Při uskutečnění sportovního a  zá-
bavného programu se samozřejmě 

budeme řídit aktuálně platnými hy-
gienickými nařízeními a  doufáme, 
že nám tuto myšlenku nezhatí přís-
nější režim v  novém roce. Zájemci 
z  Telnice, kteří by se rádi zúčastnili 
(a nejsou členy KLASu), se mohou 
obrátit na obecní úřad v Telnici, tel.: 
544  224  410, vyřizuje paní úřednice 
Marcela Drápalová. 

Věříme, že toto setkání, pokud ho 
bude možné uskutečnit, přinese ra-
dost generaci lidí 60+, ale třeba i nové 
vztahy a vazby, se kterými bude mož-
né dále pracovat a rozvíjet je. Za spo-
lupráci děkujeme také místnímu Klu-
bu aktivních seniorů, ale také všem, 
kteří se jakýmkoliv způsobem zapojí 
a pomohou této dobré myšlence.  FK

V pátek 19. listopadu 2021 se v sále 
sokolovny odehrálo divadelní předsta-
vení „Dnes večer hrám ja“, které nám 
představil divadelní spolek Lunetrdlo 
ze Slovenska. I přes nižší diváckou účast, 
kterou patrně způsobila situace oko-
lo nastupující pandemie, nám spolek 
představil skvělou podívanou, do které 
byli zapojeni i někteří diváci. Ačkoli diva-
delní představení odehrál jeden herec 
(one man show), na kvalitě představení 
to neubralo, ba naopak. Všichni jsme si 
to moc užili. Děkujeme všem, kteří se 
na představení podíleli, za spolupráci 
také telnickému Sokolu a  restauraci  
U Seňora. 

 Jan Dudák

Milí přátelé, příznivci, navštěvovatelé  
našich orelských akcí,

vzhledem k  opětovně se zhoršující epi-
demiologické situaci sdělujeme, že akce, 
které jsme pro vás chystali do konce toho-
to roku, a to především hromadné akce pro 
děti jako jsou Dětské vánoční hry a Silvestr 
pro děti, v  podobě, jak je znáte, musíme 
zrušit. Rádi je pro vás připravujeme, ale 
jako organizátoři bychom ve vnitřních pro-
storách nedokázali zajistit takové podmín-
ky, aby nebylo ohroženo zdraví účastníků. 

Nezoufejte však a sledujte naše webové 
stránky, neboť pro vás a hlavně pro vaše 
děti připravujeme na 30. prosince 2021 
„Silvestrovské dobytí severního pólu“. 
Bude to akce na čerstvém vzduchu, takže 
předpokládáme, že se rádi proběhnete či 
projdete, podrobné propozice pro stateč-
né polárníky budeme aktualizovat na na-
šich stránkách a plakátech. Hlavně si neza-
pomeňte housera ;-) V případě úspěšného 
dobytí severního pólu se předpokládá oh-
ňostroj nejen pro lední medvědy.

Další zimní akce se pravděpodobně mo-
hou potkat se stejným osudem, o Tříkrá-
lovou sbírku však nemějte strach, tu jistě 
zajistíme a  samozřejmě přivítáme vaši 
pomoc, tak jako každý rok. Ku pomoci se 
můžete hlásit na orel@oreltelnice.cz pří-
padně u kteréhokoliv z organizátorů.

Přejeme vám krásné prožití svátků vá-
nočních, možnost jejich prožití s  vašimi 
nejbližšími, zdraví, nadšení a dostatek elá-
nu do všeho, co vás v novém roce čeká. 

 Bohumila Hrazdírová 
za Orla jednotu Telnice
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Nový trvalý jáhen Jan Husek (druhý zleva)

PODZIMNÍ ŽIVOT V NAŠÍ FARNOSTI

Babí léto krásně uvedlo podzimní 
měsíce letošního roku a  naše farnost 
přešla plynule ze svých letních akti-
vit na podzimní. V pátek 24. září 2021 
v katedrále svatých Petra a Pavla v Brně 
udělil diecézní biskup Vojtěch Cikr-
le jáhenské svěcení našemu novému 
jáhnovi Janovi Huskovi (společně se 
třemi dalšími kandidáty). Jelikož nyní 
žije v Sokolnicích, je kromě své původ-
ní domovské farnosti sv. Jakuba v Brně 
pozván také k výpomoci v naší farnosti. 
Těšíme se na spolupráci.

V neděli 26. září 2021 jsme poděko-
vali v Telnici i Sokolnicích za úrodu při 
dožínkách, přičemž farní kostel se do-
čkal krásné výzdoby z darů naší země 
a  průvodu v  historických kostýmech, 
děkujeme za pěkné aranžmá. 

O dva dny později jsme oslavili svá-
tek sv. Václava krásnou poutí do olo-
moucké katedrály, arcibiskupského pa-
láce a  poutního místa Svatý Kopeček 
(děkujeme za organizaci paní Anně Ne-
časové). O  tomto svátečním dnu také 
přišla milá zpráva z Indie, kde v kated-
rále Naší Paní v Belgaum přijal jáhenské 
svěcení bohoslovec Praveen J. Danda-
vati, kterého naše farnost dlouhá léta 
podporuje v  rámci projektu Adopce  
na dálku. 

Na základě podnětu svatého otce 
Františka byli věřící katolické církve na 
celém světě pozváni k účasti na tzv. sy-
nodě, která představuje příležitost pro 
všechny vyjádřit své názory a  podněty 
vedoucí k rozvoji církve. V pátek 12. lis-
topadu 2021 se na telnické faře usku-

tečnilo první setkání zájemců z řad čle-
nů naší farnosti. Děkujeme všem, kteří 
se s námi do synody zapojí.

Vzhledem k  aktuálním hygienickým 
opatřením bylo po dohodě s  modřic-

kým děkanstvím rozhodnuto, že letošní 
Ministrantská olympiáda bude přelože-
na na jiný termín, ačkoliv se přihlásilo 
23 týmů z Telnice a širokého okolí. Dě-
kujeme všem, kteří tuto akci připravo-

vali a  chystali se pomoci s  organizací, 
občerstvením apod.

Začátkem října jsme také připravo-
vali brigádu na výměnu střešní krytiny 
na faře. Materiál máme z  většiny na-
koupen, avšak z organizačních důvodů 
jsme přesunuli tuto akci až na jarní mě-
síce. Děkujeme všem, kteří nám s  tím 
jakkoliv pomohou. 

V  sobotu 13. listopadu 2021 se do 
úklidu pustili ministranti, když se posta-
rali o vyklizení kostelní oratoře (nad sa-
kristií), kde následně instaloval telnický 
stolař pan Jaroslav Kozdera nové skříně 
a šatní nábytek. Děkujeme všem za spo-
lupráci.

Výuky náboženství se v letošním roce 
u 1.–5. třídy základní školy ujala v Telnici 
Hana Kroutilová ve spolupráci s Petrem 
Gabrhelem, starší děti jsou vyučovány 
vždy ve svých školách, které navštěvují 
v  rámci školní docházky. V  Sokolnicích 
vyučuje 2. a 3. třídu Jarmila Dvořáková 
a  pan farář, výuku v  4.–5. a  6.–9. třídě 
zajišťuje Lenka Franklová. 

Děkujeme všem, kteří se v rámci růz-
ných pravidelných i  jednorázových 
aktivit zapojují do života naší farnosti. 
A  k  blížícím se svátkům Kristova naro-
zení přejeme všem farníkům i ostatním 
telnickým obyvatelům radostné prožití 
letošních vánočních svátků. Uvidíme, 
co nám doba dovolí – snad vás všech-
ny budeme moci pozvat do chrámu 
sv. Jana Křtitele k  návštěvě kostelního 
betléma 25. a  26. prosince 2021 vždy  
od 14 do 18 hodin. Telnická farnost
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COVIDOVÝ ROK 2021 V TELNICKÉM SOKOLE

Od začátku tohoto roku jsme se na-
dále potýkali s covidem, proto byla so-
kolovna uzavřena a žádné akce se až do 
června nekonaly. Areál se otevřel až na 
hody, ale jen ten venkovní. Platila ov-
šem přísná hygienická opatření, a hody 
tak byly netradiční. Nekonaly se žádné 
nácviky dětí, což pak bylo vidět na ma-
lém počtu dětí v průvodu. A děti k ho-
dům tradičně patří.

Valná hromada se uskutečnila až za-
čátkem října a  po ní se postupně roz-
bíhala cvičení. Také se začíná s  nácvi-
kem skladeb na „Sokolské Brno“, které 
by mělo proběhnout v  červnu 2022. 
Doufejme, že nebude zase odloženo. 
Sokolská obec uspořádala již potřetí od 
roku 2018 Sokolský běh republiky, kte-
rý probíhal i v zahraničních sokolských 
jednotách (Sydney, Ottawa, Dallas, San 
Francisco, Washington, D. C.). 

Dne 28. října to bylo 103 let od zalo-
žení Československa. Zúčastnili jsme se 
různých oslav. Po roce 1989 se v Česko-

slovensku obnovila Česká obec sokol-
ská. V  Telnici to bylo v  roce 1991, kdy 
přešla většina členů i s házenou. A letos 
je to právě 30 let. Ale nebylo to jedno-
duché. Dne 20. září jsme si pak připo-
mněli 90 roků od položení základního 
kamene k zahájení stavby sokolovny. 

Celých 80 roků uplynulo od 8. října 
1941, kdy byla zahájena Akce Sokol, při 
níž byli zatýkáni členové vedení sokol-
ské obce, žup a funkcionáři sokolských 
jednot. Většina byla transportována do 
koncentračního tábora Osvětim. V ten-
to den podepsal Reinhard Heydrich 
úřední výměr o rozpuštění ČOS. Násle-
dující válečné období způsobilo velké 
ztráty na majetku a  také na životech. 
To se týkalo i  telnického Sokola, jehož 
někteří členové se zapojili do druhého 
odboje. Bratr Štětka, který emigroval, 
byl členem zahraniční vojenské jednot-
ky. Bratři Svobodové byli integrováni, 
stejně jako František Kaplan mladší.  
Sestry rozené Svobodové, původně 
členky telnického sokola se svými ro-
dinami (Sloukova a  Novákova), se již 
nevrátily z koncentračního tábora. Dva 
odchovanci zdejšího Sokola byli za od-
bojovou činnost popraveni: Antonín 
Tichý, narozen 1917 – popraven 20. 6. 
1943; Oldřich Libenský, narozen 1912 –  
popraven 11. 8. 1944. Čest jejich pa-
mátce! Sluší si také vzpomenout na 
bývalé sokolské pracovníky, kteří za-
ložili organizaci „Jindra“. Jmenovala se 
po náčelníkovi Dr. Jindřichu Vaníčko-
vi, který byl náčelníkem ČOS v  letech 
1892–1930 a v tomto období vedl šest 
všesokolských sletů. Ti tedy spolupra-
covali s  parašutistickým výsadkem ze 

západu a společně se účastnili i na aten-
tátu na Heydricha. Během okupace bylo 
celkem zastřeleno 11 911 členů Sokola, 
3 388 popraveno a umučeno, 2 000 jich 
padlo na frontách 2. světové války a ješ-
tě v posledních bojích v roce 1945 padlo 
634 členů. Odboj mohl mít i jinou podo-
bu, např. finanční podpora rodin, které 
to potřebovaly. V  telnickém Sokole se 
získávaly peníze z místního sokolského 
kina. Promítači byli František Kukla a Os-
wald Životský. Načerno se přistavovaly 
židle, někdy se hrálo vícekrát za sebou 
a  takto získané peníze do potřebných 
rodin roznášel Miloš Hekele. 

Nyní ze současnosti: Našimi nejstarší-
mi členy jsou sestra Jarmila Hrdličková 
a bratr Elemír Kamenický. Popřejme ješ-
tě jednou k výročím narození našim čle-
nům (od ledna): Gregorovič Jiří, Berka 
Karel, Konečný Zdenek, Oujezdská Kvě-
toslava, Zeman Martin, Strakatý Václav, 
Fillová Alena, Nykl Jan, Střihavka Milan, 
Langer Bohumír, Hrdličková Jarmila, 
Sedlák Zdeněk, Kopeček Aleš, Kielar Jiří, 
Húževková Dana, Kalinayová Eva, Hrd-
lička Ladislav ml., Formánková Lenka, 
Jahoda František a Hanušová Jindřiška.

Ke konci roku poděkujme starostce 
a  výboru Sokola, trenérům, cvičitelům 
a všem, kteří se podílí na chodu Sokola. 
Děkujeme také všem sponzorům a rodi-
ně Hrozkové za květinové dary. (Jednotli-
vé oddíly si píší hodnocení sezóny samy.) 

Ke konci roku popřejme svým členům, 
příznivcům a spoluobčanům spokojené 
Vánoce a do nového roku 2022 hodně 
zdraví a jen vše dobré.

Eva Kořálníková, TJ Sokol Telnice
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POZDRAV STAROSTY OBCE MĚNÍN

MĚNÍN

Vážení a milí Telničtí,
byl mi přidělen příjemný, ale pro mne 

poněkud strastiplný úkol. Váš vážený 
pan starosta mne požádal o  pár úvod-
ních slov ke článku o Měníně, který vy-
chází ve vašem zpravodaji. 

Dlouho jsem přemýšlel, jak popsat 
vazby a vztahy mezi občany naších obcí. 
Při tom mi došlo, že i já mám silné vazby 
na Telnici, že mám v žilách část telnické 
krve. Proč? Můj dědeček Ferda pochází 
z telnického rodu Hrdličků a do Měnína 
se přiženil před více než 80 lety. Na svou 
rodnou obec vždy rád vzpomínal a když 
měl příležitost, vždy ji rád navštěvoval. 
Mé vazby na Telnici se též vytvářely při 
mé učitelské práci v Újezdě u Brna, kde 
jsem přes čtvrt století učil. Zde mně 
prošlo kantorskýma rukama bezpočet 
dětí z Telnice, které navštěvovaly druhý 
stupeň újezdské školy. Stávalo se mi, že 
mne oslovily: „Víte pane učiteli, že jsme 
rodina?“ To jsem potom musel přemýš-
let a zjišťovat, kam koho zařadit.  

Blízkost naších dvou obcí, obdobné 
tradice, zvyky a sport – to vše vede k úz-
kému propojení, přátelským a  kama-
rádským vztahům mezi občany naších 
obcí. Tak jako já i  mnoho mých spolu-
občanů má vřelý vztah k Telnici a jejím 
obyvatelům. Budu rád, když vás článek 
o Měnínu zaujme. A těm, kteří se budou 

chtít o  historii Měnína dozvědět více, 
mohu nabídnout publikaci Měnín v mi-
nulosti a  dnes, která byla po 20 letech 
vydána v reedici.

Dalibor Gold, starosta obce Měnín

Obec Měnín (německy Mönitz) se 
nachází na Židlochovicku. Leží zhruba 
14 km jihovýchodně od Brna, 20 km  

MùNÍN
v minulosti a dnes

Mgr. Hana Kalábová

jihozápadně od Slavkova u Brna a 10 km 
severovýchodně od Židlochovic. Roz-
kládá se v  Dyjsko-svrateckém úvalu. 

Žije zde přes 1 800 obyvatel. Jedná se 
o  vinařskou obec ve Velkopavlovické 
vinařské podoblasti (viniční tratě Vino-
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Kostel svaté Markéty

Sousoší Nejsvětější trojiceSmírčí kámen ze 17. století

hrádky, Kouty). Vinařství je však spíše 
významnou kulturní tradicí. K  Mění-
nu náležejí zemědělské dvory (osady) 
Albrechtov a  Jalovisko, které leží jižně 
od obce. Měnínem protéká Říčka (Zla-
tý potok) a slepé rameno Litavy, které 
bylo v  roce 2014 revitalizováno a  tvo-
ří klidovou zónu v  obci. Katastrálním 
územím protékají i  Litava (Cézava), 
Moutnický a  Šitbořický potok. Katas-
tr obce se rozkládá na 2 116 ha půdy, 
z  nichž téměř 80 % tvoří zemědělská 
půda. Na katastrálním území jsou důle-
žité lesní porosty ve dvou bažantnicích, 
které plní ekologickou funkci a utvářejí  
ráz krajiny.

HISTORIE 
První písemná zmínka o obci pochá-

zí z  roku 1240, kdy byla majetkem br-
něnského měšťana Oldřicha Swarze. 
Měnín ležel na důležité obchodní kři-
žovatce cest do Rakous, Uher a Polska 
a  u hřbitova byla „měnírna“ – odtud 
je odvozen i název obce. Měnín býval 
kdysi hlavním tržištěm na jižní Moravě 
a  v polovině 14. století dokonce od-
volací soudní stolicí pro jihomoravská 
města. V roce 1321 byl (již jako městeč-
ko) postoupen Janem Lucemburským 
královně Elišce Rejčce. V  roce 1350 
přenesl markrabí Jindřich odvolací pra-
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Sousoší Nejsvětější trojice

vomoc městečka na Brno. Roku 1379 
byl Měnín koupen markrabím Joštem 
a připojen k panství Špilberk. Od roku 
1454 byl zastavován (Beneš z Boskovic, 
Meziříčští z  Lomnice). V  roce 1560 byl 
Měnín prodán Meziříčským z Lomnice 
a připojen k Židlochovickému panství. 
V 17. století již není jmenován městeč-
kem a  stává se poddanskou vesnicí. 
Osudy Židlochovického panství sdílel 
až do roku 1848. V průběhu 17. až 19. 
století byl postižen celou řadou neštěs-
tí, od cholery v  letech 1645 a 1831 až 
po vyplenění Turky v  roce 1663. Znak 
obce je takovýto: na stříbrném štítu 
uprostřed vyrůstá černý strom bez listí, 
na jeho levé spodní větvi sedí dopra-
va hledící černý havran bez atributů, 
s červenou zbrojí.

VÝZNAMNÉ PAMÁTKY 
Nejvýznamnější památkou v  obci 

je kostel svaté Markéty. Jednolodní 
měnínský kostel s  polygonálně ukon-
čeným  kněžištěm  (tzn. že mělo tvar 
mnohoúhelníku) byl postaven v gotic-
kém  slohu ve třetí čtvrtině 13. století. 
K úpravám chrámu došlo zřejmě v prv-
ní čtvrtině 15. století, kdy byla u pres-
bytáře vybudována kaple nebo sakris-
tie s kostnicí, věž byla postavena kolem 
roku 1500. Po roce 1763 byl kostel ba-
rokně  rekonstruován podle projek-
tu  Františka Antonína Grimma, mimo 
jiné byla zbořena kaple/sakristie a také 
věž byla upravena dostavbou zděného 
zvonicového patra, které nahradilo pa-
tro dřevěné. Současná sakristie byla ke 
kněžišti přistavěna zřejmě v 80. letech 
19. století. Poblíž kostela se nachází 
smírčí kámen ze 17. století. V obci jsou 
také tyto významné sakrální stavby: 
socha svatého Jana Nepomuckého 
a sousoší Nejsvětější trojice, dále pak se 
v  katastru obce nacházejí různé kříže  
a Boží muka.

TURISMUS A PŘÍRODA
Na území obce se křižují trasy lo-

kálních cyklostezek a  nedaleko  obce, 
severovýchodním směrem, vede zna-
čená trasa naučné stezky Bitva u Slav-
kova. V roce 2014 byla na revitalizova-
ném slepém rameni řeky Litavy vybu-
dována železná lávka pro pěší. Slepé 
rameno Litavy je významnou odpo-
činkovou zónou v obci s návazností na 
obecní sportoviště – slepé rameno ob-
téká dětské, multifunkční i  fotbalové 
hřiště. Na katastru obce se nenalézají 
zvláště chráněná území, je zde jen ně-

kolik významných krajinných prvků –  
např. Měnínská tůň u  soutoku Litavy 
a Říčky nebo Měnínská bažantnice.

MĚNÍNSKÁ BAŽANTNICE 
Její název je jako u většiny židlocho-

vických bažantnic odvozen od nedale-
ké obce. Podoba dnešní bažantnice je 
již zcela přizpůsobena umělému chovu 
a vypouštění bažantů. Hlavním účelem 
je komerční využití – poplatkový lov, 
ale zároveň se podporují prvky úpravy 
krajiny směřující k  vytvoření druhově 
bohatých biotopů. Plocha bažantnice 
je dlouhodobě projektována tak, aby 
bažanti našli dostatek krytu a starších 
hřadovacích stromů, plochy pro sluně-
ní a  přirozený sběr potravy a  zároveň 
aby se zajistily výhodné podmínky pro 
lov bažantů. Dřevinná skladba poros-

tů v bažantnici je typická pro lužní les. 
Jde především o porosty tvrdého luhu 
(dub, jasan, jilm, ořešák) a  měkkého 
luhu (topol, lípa, vrba). Tyto porosty 
tvoří jádro všech bažantnic. Jehličnany 
(smrk, borovice) mají své místo v  če-
lech jednotlivých naháněk, kde dochá-
zí k největší koncentraci bažantí zvěře 
na daném území. Nezastupitelnou úlo-
hu z hlediska krytu a potravní nabídky 
má bohatý keřový podrost (ptačí zob, 
pámelník, netvařec, bez červený a čer-
ný, hloh, růže šípková atd.). Samozřej-
mostí je systém různě velkých zvěřních 
políček pro bažanty a biopásů pro veš-
kerou drobnou zvěř a ostatní živočichy. 
Důležitou roli hrají také vodní plochy 
s dostatkem pitné vody. 

 Připravila Ivana Mifková
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Po téměř roční přestávce se opět roz-
jíždí házenkářská sezóna a s ní i trénin-
ky a  turnaje pro minižactvo. Tento náš 
oddíl pro děti od pěti let zahrnuje přes 
50 chlapců a děvčat. Je rozdělen na dvě 
kategorie, starší a mladší minižactvo. 

V  letošním roce patří mezi starší mi-
nižáky děti narozené v  letech 2011 
a  2012. Vzhledem k  tomu, že naše zá-
kladna v tomto věku je dostatečně vel-
ká, dohodli jsme se, že část minižáků, 
házenkářsky vyspělých, přejde do od-
dílu mladších žáků společně s  trenéry 
Martinem Žákem a Lubošem Mrkvicou. 
Budou se postupně připravovat na svo-
ji roli v  mladších žácích a  současně se 
účastnit prestižních celorepublikových 
turnajů za minižáky, a  poměří tak síly 
s nejlepšími kluby v republice. Srpnový 
turnaj v  Lovosicích je toho důkazem. 
Ostatní kamarádi, kteří do této katego-

rie patří, trénují pod vedením trenérů 
Jiřího Bíma a  Pavla Floriana. Budou se 
účastnit soutěžních minižákovských 
turnajů pořádaných Jihomoravským 
svazem házené a „medailových“ turna-
jů pořádaných ostatními kluby tak jako 
v minulých letech. 

Další družstvo tvoří mladší minižáci 
– ročníky narození 2013 a 2014. V  této 
kategorii mohou být zařazeni i  mladší 
hráči, ale vzhledem k  počtu dětí, které 
máme k  dispozici, jsme postavili ještě 
jedno družstvo přípravky. Mladší mi-
nižáky v  letošním roce trénují Jiří Stra-
katý a  Adam Langer. Pro tuto skupinu 
budou stěžejní soutěžní turnaje, kde 
budou mít možnost získat potřebné 
zkušenosti pro náročnější „medailové“ 
turnaje. Přípravku povede v tomto roce 
Pavel Ondráček a  bude mít k  dispozici 
děti z ročníku 2015 a mladší podle toho, 

co už na trénincích zvládají. Budou se 
připravovat na kategorii mladších mini, 
průběžně s tímto týmem spolupracovat 
a postupně ho doplňovat.

Poslední skupinu tvoří děti narozené 
v  roce 2015 a  mladší, které s  házenou 
opravdu začínají a  potřebují získat zá-
kladní dovednosti a  návyky. Družstvo 
mini přípravky pod vedením Leony  
Bímové, Ivety Holčapkové a  Romany  
Vymazalové je otevřené všem zájemcům 
o  aktivní pohyb. Je určeno dětem od 
5 let a je zaměřeno na celkový pohybo-
vý rozvoj dětí, i když házenkářský míč je 
základní pomůckou v  každé tréninkové 
jednotce. Doufáme, že v  letošním roce 
budou moci všechny tréninky a soutěže 
probíhat bez omezení a že se bude na-
šim minižákům dařit na všech pozicích.

Leona Bímová,  
oddíl házené TJ Sokol Telnice

Jako Dream Team byl médii označo-
ván reprezentační basketbalový tým 
mužů USA na olympijských hrách v Bar-
celoně roku 1992, poskládaný z  hvězd 
jako byl Michael Jordan, Scottie Pippen, 
Charles Barkley nebo Magic Johnson. 
Tým během celého turnaje nenašel rov-
nocenného soupeře a zvítězil ve všech 
zápasech rozdílem třídy.

Jako Dream Team by mohl být přihlí-
žejícími fanoušky označen i tým starších 
minižáků Telnice na Házenkářském fes-
tivalu 3.–5. září 2021 v Lovosicích. Jmé-

na nebyla tak zvučná, ale parta to byla 
neuvěřitelná. Ti, na které se družstvo 
mohlo spolehnout, strhli svým nadše-
ním pro hru i do té doby méně výrazné 
spoluhráče. Tým působil tak kompakt-
ně, že se soupeři nestačili ani jednou 
nadechnout k nějakému zvratu. Kama-
rádství a  jednotnost se po celé tři tur-
najové dny projevovaly i  mimo hřiště. 
Sedlo si to. Jako trenéři můžeme být ne-
skutečně hrdí na to, co kluci předváděli 
a  jak nám vrátili všechny ty tréninkové 
hodiny, turnajové víkendy a roky práce.

Házenkářský festival Lovosice je za 
poslední dva roky největším mládež-
nickým turnajem v  republice. Letos 
se ho zúčastnilo 68 týmů z celé ČR, 22 
v kategorii minižáci. Kromě samotných 
utkání si účastníci mohou užít i  boha-
tý doprovodný program. Letní kino, 
Kangoo jumping, slavnostní ohňostroj 
nebo utkání Strabag Rail extraligy HK 
FCC Město Lovosice – Pepino SKP Frý-
dek-Místek na zimním stadionu. To 
všechno si měli kluci možnost odvézt 
jako vzpomínku a zážitek z města, které 

ODDÍL HÁZENÉ – MINIŽÁCI V SEZÓNĚ 2021/2022

MLADŠÍ ŽÁCI NA HÁZENKÁŘSKÉM FESTIVALU V LOVOSICÍCH
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je pro sport jako dělané. Lovosičtí spor-
tovci mají k dispozici zimní a fotbalový 
stadion, dvě další fotbalová hřiště, at-
letický ovál, dvě házenkářské haly, třetí 
nafukovací, tři základní školy s tělocvič-
nou, plavecký stadion, koupaliště a ne-
spočet workoutových hřišť. Největší 
pohár pro vítěze si však odtud odvezlo 
sedm kluků z malé vísky na Moravě.

Ještě dlouho budeme žít ze vzpo-
mínek na to, jak se nám turnaj povedl. 
Možná tomu dlouho nebudou věřit 
ani samotní kluci. Naladěni na společ-
nou vlnu propluli turnajem takovým 
způsobem, že se divili i  samotní roz-
hodčí, a  svým výkonem si získali sym-
patie a  obdiv mnoha rodičů z  jiných  
týmů.

Tobik, Deny, Vojta a  Šimon nechali 
na hřišti všechno. Maty a  Viktor bez-
konkurenčně zamknuli bránu a všichni 
soupeři si na nich vylámali zuby. Matěj 
jako správný lídr táhnul kluky svým pře-
hledem na hřišti. Byl si dobře vědom 
toho, že jeho chvíle přijde ve finálových 
utkáních. I díky tomu převzal cenu pro 
nejužitečnějšího hráče turnaje.

Výsledky jednotlivých utkání jsou ur-
čitě k zamyšlení:
Základní skupina
TELNICE – Házená Rokycany  32 : 10 
TELNICE – TJ Sokol Velké Meziříčí  32 : 23 
TELNICE – TJ Sokol Vršovice Praha 36 : 1 
TELNICE – HK FCC Město Lovosice  31 : 3 
TELNICE – TJ Sokol Kostelec n. L.  37 : 2

Čtvrtfinále
TELNICE – TJ Slavoj Děčín  28 : 14
Semifinále
TELNICE – HBC Continental Jičín  24 : 13
Finále
TELNICE – TJ Sokol Velké Meziříčí  26 : 11

Kdo neviděl, neuvěří... Ke zlatým me-
dailím, poháru pro vítěze a poháru pro 
nejužitečnějšího hráče přidali pořada-
telé i  voucher na sportovní vybavení 
značky Kempa v hodnotě 15 000 Kč. Po 
příjezdu do Telnice nás rodiče překva-

pili bouřlivým přivítáním. Poblahopřát 
klukům k jejich úspěchu přišla i starost-
ka Sokola Telnice Leona Bímová a před-
seda telnické házené Vladimír Blaženka. 
Následovalo bohaté pohoštění z kuchy-
ně restaurace U Seňora.

Vítězná sestava: Matěj Žák, Viktor Lin-
hart, Matyáš Nezval, Šimon Trojan, Voj-
těch Řezníček, Daniel Pytlíček, Tobiáš 
Mrkvica.

Martin Žák, 
trenér mladších žáků TJ Sokol Telnice

V sobotu 11. září 2021 se uskutečnil 3. 
ročník memoriálu Libora Koníčka v  há-
zené minižáků, který zahájil svou účastí 
sám předseda Českého svazu házené pan 
Ondřej Zdráhala. Z našeho oddílu se zú-
častnilo jedno družstvo mladších a jedno 
starších minižáků. Šlo o první turnaj pro 
všechny malé borce po dlouhé době, 
takže si zahráli s chutí a dostatečně. Obě 
družstva jsou v  letošním roce ve svých 
kategoriích nováčky, a  tím pádem hráli 
ve většině zápasů se staršími protihráči. 
Zpočátku je čeká hlavně trénování a  je-
jich čas přijde během roku. V konkurenci 
týmů ze Sokolnic, Újezdu u Brna, Kuřimi, 
Velkého Meziříčí a  Měnína se ale určitě 
neztratili. Pro některé to byl vůbec první 
turnaj v  kariéře. I  když tentokrát nebylo 
ani jedno družstvo na bedně musíme 
je pochválit za snahu. Všichni si odvezli 
hodnotné ceny předané krajskou trenér-
kou mládeže Irenou Kupkovou. Během 
turnaje bylo pro všechny zajištěno ob-

čerstvení v podobě ovoce a různých pa-
mlsků. Bereme tento turnaj jako rozjezd 
před následující sezónou a  doufáme, že 
se našim malým hráčům a hráčkám bude 

dařit. Děkujeme organizátorům za skvěle 
připravený turnaj.

Leona Bímová, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice

MINIŽÁCI NA MEMORIÁLU LIBORA KONÍČKA
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Se začátkem nové házenkářské se-
zóny byla zahájena také soutěž mi-
nižactva pořádaná Jihomoravským 
krajským svazem házené. Soutěž pro-
bíhá formou víkendových turnajů, 
které pořádají přihlášené kluby. Náš 
první turnaj v rámci této soutěže pro-
běhl v  sobotu 18. září 2021 v  Újezdě 
u  Brna. Zúčastnilo se ho jedno druž-
stvo starších a  jedno mladších mini-
žáků. V rámci této soutěže se nepočítá 
skóre, takže hráči mohou hrát v klidu 
a  zdokonalovat se zápas od zápasu. 
Všichni si zahráli dostatečně i  z  toho 
důvodu, že v  průběhu turnaje odjela 
část dětí na slavnostní otevření spor-
tovní haly v  Měníně, kam jsme byli 
pozváni. Společně s  měnínskými mi-
nižáky předvedli zaplněným tribunám 
své házenkářské umění za ,,přísného“ 
dohledu mezinárodních rozhodčích 
Václava Horáčka a  Jiřího Novotného. 
Oba jsou nejlepšími českými rozhod-
čími a  pravidelně se účastní mistrov-
ství světa i  olympijských her. Z  obou 
akcí si přivezli naši nejmenší spoustu 
zážitků i  odměn v  podobě sladkostí. 
Děkujeme všem hráčům za reprezen-
taci, trenérům za vedení a  rodičům 
pak za pomoc s dopravou a maximální 
podporu.

Leona Bímová, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice

Dne 2. října 2021 jsme vyrazili do 
bašty folklorního Horňácka – Velké 
nad Veličkou. Tentokrát však ne za 
cimbálem, ale na další kolo Jihomo-
ravské ligy minižáků v házené. Do au-
tobusu se k našim borcům z minižáků 
a přípravky přidalo i obecenstvo z řad 
rodičů, kteří jeli povzbuzovat naše 
vycházející hvězdy. Chlapci a děvčata 
bojovali proti vyhranějším házenká-
řům z  Velké nad Veličkou, Juliánova, 
Sokolnic a  Hodonína. V  krásné hale 
se moc snažili a předváděli kousky, za 
které by se nemuseli stydět ani jejich 
starší spoluhráči. Je vidět, že poctivá 
docházka na tréninky přináší své ovo-
ce. Fotografie z tohoto turnaje najdete 
na: https://bimoval.rajce.idnes.cz.

Leona Bímová, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice

HÁZENKÁŘŠTÍ MINIŽÁCI V ÚJEZDĚ U BRNA A V MĚNÍNĚ

TURNAJ VE VELKÉ NAD VELIČKOU 



 HÁZENKÁŘŠTÍ MINIŽÁCI NA PALUBOVCE  
EXTRALIGOVÉHO KRÁLOVA POLE  
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V  sobotu 16. října 2021 dorazila se 
svými dorosteneckými celky do tel-
nické sportovní haly Ostrava. V druho-
ligovém souboji starší kategorie, tedy 
18náctiletých, nedali telničtí zaskoče-
nému soupeři žádnou šanci a  po po-
ločase 19:10 ovládli utkání v  poměru 
43:22. Tato výhra upevnila naše aktu-
álně první místo v  moravské skupině 
druhé ligy.

V kategorii mladšího dorostu (do 16 
let) patří Ostrava mezi kandidáty na 

medaili v  nejvyšší soutěži a  je po pěti 
odehraných kolech vedoucím týmem 
východní divize, a  tedy aktuálně nej-
lepším týmem na Moravě. Telnický 
mladší dorost, po úvodním výprasku 
v  Karviné, podává zlepšující se výko-
ny a  i na hřištích soupeřů dosáhl na 
solidní výsledky. Také to bylo znát na 
zájmu fanoušků o utkání. Zaplněná na-
fukovačka sledovala v sobotu strhující 
utkání, když se naši po nepodařeném 
úvodu vzepjali k energickému výkonu 

a po poločase drželi nadějný výsledek 
19:21. V druhé půli pokračovalo rovno-
cenné utkání plné skvělých momentů 
na obou stranách hřiště. Ostrava na-
konec přeci jen potvrdila roli favorita 
a odvezla si vítězství 38:44.

Celkově tento dvojzápas hodnotíme 
jako velmi vydařený, v  součtů výsled-
ků obou kategorií jsme s  našlapanou  
Ostravou opravdu uspěli.

David Bím, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice

O víkendu 22.–24. října 2021 proběhl 
kvalitně obsazený turnaj starších žáků 
v Plzni. Zúčastnilo se ho sedm mužstev 
a  hrálo se systémem každý s  každým. 
Již v  pátek jsme narazili na domácí ta-
lent Plzeň I. Domácí nás přehráli hlavně 
v 1. poločase. Ve 2. poločase jsme se vý-
konnostně zvedli, ale porážce 25:13 už 
jsme nezabránili. V  dalším utkání jsme 
nastoupili v  sobotu dopoledne proti 
Dukle Praha 6. Po dobrém výkonu jsme 
zvítězili 27:18. V dalším sobotním utká-
ní jsme narazili na celek Lions Hostivice, 
nedali jsme tomuto soupeři šanci a zví-
tězili 32:11. V posledním sobotním utká-
ní jsme nastoupili proti Lovosicím. Toto 
utkání bylo ozdobou turnaje, oba celky 

Další kolo miniházenkářského klání 
se konalo 16. října 2021 na palubov-
ce extraligového družstva v  Králově 

Poli. Naši borci, jak mladší přípravka, 
tak minižáci, včetně nebojácných děv-
čat, hráli proti družstvům ze Sokolnic, 

Kuřimi a  domácímu družstvu z  Kéni-
ku. Během všech utkání sbírali herní 
zkušenosti a  hlavně si užili sportov-
ní odpoledne při střílení mnoha gólů 
do soupeřových sítí. Fotky najdete na   
www.hazenatelnice.wbs.cz v sekci Mini-
žáci – Fotogalerie.

Telničtí miniházenkáři se pilně připra-
vují na další turnaje pořádané házen-
kářským svazem v naší nafukovací hale 
a rovněž v tělocvičně. Na těchto turna-
jích se góly nepočítají a děti tím pádem 
nemají strach o výsledek zápasů a umís-
tění na turnajích. Nicméně je to výbor-
ná herní příprava pro další sportovní 
vývoj chlapců a děvčat, kteří se chystají 
na vysněné boje o  medaile a  poháry, 
které vozí jejich starší kamarádi z  celé  
republiky. 

Za oddíl minižáků TJ Sokol Telnice 
Jiří Bím

MLADÍ HÁZENKÁŘI OBSTÁLI V SOUBOJI S OSTRAVOU 

BRONZOVÝ ÚSPĚCH STARŠÍCH ŽÁKŮ V PLZNI 
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předvedly výborné výkony. Šťastnější 
byli Lovosičtí a  zvítězili 33:27. V  neděli 
nás čekala dvě utkání. To už jsme věděli, 
že když oba zápasy vyhrajeme, obsadí-
me v turnaji 3. místo. V prvním nedělním 
utkání jsme hráli proti talentu Plzeň II. 
Po dobrém výkonu jsme zvítězili 28:17. 
V posledním utkání jsme nastoupili pro-

ti Dukle Praha 4. V  utkání jsme soupe-
ře přehráli a zvítězili 30:19. Turnaj jsme 
brali jako přípravu na žákovskou ligu, 
kam jsme se přihlásili. Přesvědčili jsme 
se, že se nemusíme obávat i  zvučných 
soupeřů, ba naopak. Od zúčastněných 
trenérů byla za naše výkony vyslovena 
pochvala. 

V  turnaji jsme obsadili 3. místo. Vítě-
zem se stal talent Plzeň I. a druhé místo 
patří Lovosicím. Kromě pěkného umís-
tění jsme získali i  individuální ocenění, 
neboť Roman Jahoda byl nejlepším 
střelcem turnaje. 

Miloslav Hrdlička, 
trenér starších žáků TJ Sokol Telnice

Na první pohled by mohlo někoho 
překvapit, že si uprostřed pracovní-
ho týdne vyrazila parta kluků roč-
níku 2011 někam na turnaj. Středa 
17. listopadu ale byla sváteční, a  to 
znamená, že se konal tradiční Přebor 
ČOS v miniházené. Letos na dvou mís-
tech – v Praze Kobylisích a ve Velkém 
Meziříčí. Dali jsme přednost tomu  
bližšímu. 

Slibovali jsme si, že odjedeme v nej-
silnějším možném složení. Bohužel 
nám nebylo přáno. Nachlazení, zra-
nění a  karanténa nám plány na po-

slední chvíli zhatily. Pro děti z ročníku 
2011 je to poslední sezóna, kdy se 
turnaje mohou zúčastnit. Proto jsme 
si tuto příležitost i  v okleštěné sesta-
vě nemohli nechat ujít. V  kategorii 
starší mini se na hřišti potkalo osm 
týmů rozdělených na dvě základní  
skupiny. 

Naším cílem bylo hrát v co největším 
tempu a celou sestavu neustále protá-
čet. A to se nám dařilo dokonale. V zá-
kladní skupině B jsme si rozdílem třídy 
poradili s Kostelcem na Hané, Velkým 
Meziříčím (šedými) a Novým Veselím. 

Stejně tak v semifinále nedostali šanci 
kluci z  Velkého Meziříčí (modří), kte-
ří skončili druzí v  základní skupině A   
a celkově třetí na turnaji.

Na finále jsme si věřili. Nepřekvapilo 
nás ani to, že naším vyzyvatelem byly 
opět Sokolnice. V této kategorii už se 
stalo zvykem, že si první příčky rozdě-
lujeme. Nemá smysl odvolávat se na 
kvalitu rozhodčího nebo soupeřovu 
hru hraničící s  pravidly. V  dramatic-
kém utkání nám bohužel odešla střel-
ba a  nechali jsme vyniknout strážce 
soupeřovy brány. Ani za cenu případ-

Matěj Žák, Viktor Linhart, Matyáš Ne-
zval, Adam Horák, Šimon Trojan, Vojtěch 
Řezníček, Daniel Pytlíček, Jan Kubový, 
Tobiáš Mrkvica a  Matouš Kudrna – to 
jsou kluci sice věkem ještě minižáci, 
ale díky své herní vyspělosti od začát-
ku sezóny trénují společně s  mladšími 
žáky. V  této kategorii získávají i  svoje 
první zkušenosti na velkém hřišti. Pro-

tože přednost v  JM lize musí dostávat 
starší hráči, reprezentují zmiňovaní 
kluci Telnici na největších minižákov-
ských turnajích (4+1) po celé ČR a  aby 
svoje tréninkové zkušenosti dokázali 
prodat i  na velkém hřišti, jsou pro ně 
pořádané turnaje 6+1 mini. V říjnu a lis-
topadu jsme měli příležitost vyzkoušet  
si dva z nich.

Na turnaji v  Juliánově 24. října 2021 
jsme mohli poprvé poskládat samostat-
ně naše „dva tisíce jedenáctky“ do šest-
kové házené. Skóre se sice nepočítalo, 
ale všem přítomným bylo jasné, s jakou 
herní převahou si naše sestava poradila 
se stejně starými hráči Ivančic, Juliáno-
va a Hostěrádek. Kluci se na hřišti dob-
ře viděli, dokázali si vyhovět a díky naší 
preferované „tempoházené“ soupeři 
nedokázali držet krok.

Svoji formu z předešlého turnaje si klu-
ci dovezli i 13. listopadu 2021 do Ivančic. 
Skóre už se tentokrát počítalo, i když pro 
nás to nebylo nic podstatného. Účelem 
těchto turnajů je v našem případě pro-
točit kluky na všech herních postech, 
získávat zkušenosti bez kritiky za vzniklé 
chyby, zapojit co nejvíce hráče, kteří jin-
dy zůstávají tak trošku ve stínu odváž-
nějších spoluhráčů, a dát jim stejný časo-
vý prostor. Současně hrát rychlou kom-
binační házenou bez ohledu na skóre, 
které ukazuje světelná tabule. O příslibu 
do budoucna však výsledky napovídají:

 Telnice – Kuřim  14:0 
Telnice – Ivančice  20:1 
Telnice – Hodonín  18:1 
Telnice – Juliánov  16:0 
Telnice – Sokolnice   6:6

Martin Žák, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice

TURNAJE MINIŽÁKŮ V JULIÁNOVĚ A IVANČICÍCH 

STŘÍBRNÍ MINIHÁZENKÁŘI VE VELKÉM MEZIŘÍČÍ
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Vlevo stojí Jan Šenkýř (starosta Blučiny), brankář František Kroutil (starosta Telnice), Pavel 
Zapletal (telnický zastupitel), Daniel Wágner (místostarosta Měnína) a Jaroslav Nádení-
ček (těšanský zastupitel), dole dřepí Zdeněk Jochman (měnínský radní a ředitel školy).

Zastupitelé členských obcí dobrovol-
ného svazku Region Cezava společně 
v pátek 24. září 2021 uspořádali tradiční 
fotbalový turnaj Cezava Cup. Hostiteli 
byli opět srdeční otmarovštví pořada-
telé a skvěle připravený sportovní areál 
Pastvisko v  Otmarově. Telničtí zastupi-

telé vyrazili díky Františku Vlachovi do 
Otmarova „koňmo“.

Fotbálek se odehrával obvykle vel-
mi přátelským způsobem, přičemž 
zápasy byly poměrně vyrovnané. Ně-
kterým obcím chyběly nemocné či 
z  pracovních důvodů omluvené hvěz-

dy, i  tak se bylo na co dívat. I  když vý-
sledky nebyly až tak podstatné, přesto 
má z  putovního poháru společný tým  
Moutnice-Žatčany velkou radost.

Po skončení sportovní části probíhalo 
také tradiční meziobecní družení, jehož 
program zpestřila harmonikářka Tereza 
Kniežová-Škrháková. Kromě dobré ná-
lady, veselého zpěvu došlo také na ře-
šení některých meziobecních projektů 
a navazování budoucí spolupráce mezi 
členskými obcemi. Věříme, že právě 
dobrá atmosféra, v  níž se celý Cezava 
Cup odehrál, dále povzbudí jinak velmi 
dobré sousedské vztahy členských obcí 
DSO Region Cezava.

Velké díky patří všem organizátorům 
a  především otmarovským hostitelům. 
Díky také všem telnickým zastupitelům, 
kteří si našli čas a přišli své reprezentan-
ty podpořit (i když se fotbalu aktivně 
nezúčastnili). Letos jsme spolu s Těšany, 
Měnínem a  Blučinou poskládali jeden 
společný mančaft, který s jedním vítěz-
stvím skončil nakonec na penalty na 
4. místě. Konečné výsledky:

1. MouŽa (Moutnice-Žatčany)
2. Nesvačilka
3. Otnice
4.  TeTěMěBl  

(Telnice-Těšany-Měnín-Blučina)
 FK

né prohry jsme však nevsadili na jis-
totu a na hřišti kluci neustále rotovali. 
Se vztyčenou hlavou si tak při vyhla-

šování dokráčeli pro stříbrné medaile, 
pohár a rozhodně nejhlasitější potlesk 
všech přihlížejících, kteří tím jasně vy-

jádřili svůj názor, kdo na ně udělal bě-
hem turnaje největší dojem. A to nás 
samozřejmě těší. Není důležité, jakou 
placku domů přivezeme, ale jak jsme 
se svým výkonem spokojeni. Vítěz-
stvím je pro nás to, jak se všichni kluci 
snaží překonávat sami sebe. Jak se učí 
jeden od druhého. Jak zvládnou je-
den druhému poradit a povzbudit se. 
To z nich udělá vyrovnaný tým, který 
nemusí spoléhat jenom na jednotliv-
ce, kteří se nebojí vzít zodpovědnost 
na sebe. A to se nám postupně daří.

Mrzí nás, že s námi nemohli odces-
tovat všichni kluci. Na dalším turnaji 
už snad budeme komplet. Děkujeme 
všem rodičům a  rodinným přísluš-
níkům, kteří nám na místě vytvořili 
skvělou kulisu a pomohli s dopravou. 

Stříbrná sestava: Matěj Žák, Viktor 
Linhart, Matyáš Nezval, Šimon Trojan, 
Vojtěch Řezníček, Jan Kubový a  Ma-
touš Kudrna.

Martin Žák, 
      oddíl házené TJ Sokol Telnice

FOTBALOVÝ CEZAVA CUP PRO ZASTUPITELE
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V pátek 1. října 2021 se během odpo-
ledne a  večera v  moravskokrumlovském 
hotelu Rokiten setkávali účastníci letoš-
ního prvního cyklovýletu. V místní restau-
raci se postupně srdečně zdravili všichni, 
kteří ten den dorazili, a někteří se víc jak 
rok na naší cyklistické akci neviděli.

Ráno po snídani jsme se srotili na par-
kovišti před hotelem i s dalšími, kteří při-
jeli pouze na sobotu, připravili si svoje 

bicykly, vyfotili se a  vyrazili na první ki-
lometry po vinařských stezkách severní 
části znojemské oblasti. Hned na začá-
tek jsme si vyšlápli kopec k  hájence nad 
Moravským Krumlovem a  pak jsme ho 
vzápětí sjeli do Jezeřan-Maršovic, kde na 
nás čekal ve vinařství Vinné sklepy Mar-
šovice mladý muž, který nám nalil červe-
ného burčáku (ještě to byla sladká šťáva) 
a popovídal nám o místním vinařství. Sice 

nám moc nedoporučoval cestu po polní 
cestě, ale nakonec to byl příjemný úsek 
mezi kukuřicí a  podél remízku s  velkými 
plody ořešáku černého (vygoogleno). 

Pak jsme se napojili na vedlejší silni-
ci a  po ní se dostali až do Bohutic. Tady 
jsme už věděli o  Podzimních bohutic-
kých slavnostech a  podle řinčení zbraní 
při vystoupení historického šermu a  po-
dle proudu lidí jsme našli v  areálu zám-
ku vstup. Tuto zastávku všichni uvítali, 
protože byl čas oběda a  na slavnostech 
bylo mnoho možností na zahnání hladu 
a občerstvení (zabijačkové hody, zvěřino-
vé guláše, langoše, palačinky, káva, pivo, 
víno, burčák, atd.). Prohlédli jsme si i růz-
né stánky se zbožím a někteří i v zámku 
výstavu vyřezávané křížové cesty z cedro-
vého dřeva v životní velikosti od řezbáře  
Bohumila Beka. 

Po opuštění areálu zámku jsme se vyjeli 
podívat na Lurdskou jeskyni a po upozor-
nění první rychlejší skupiny, že další cesta 
vede po turistické značce a průjezd není 
moc komfortní, jsme se kousek vrátili 
a  jeli směrem na Krumlov po silnici přes 
Rakšice do města našeho pobytu. A pro-
tože i  v Moravském Krumlově byla na 
náměstí akce Food festival, tak jsme se 
zastavili i tady, aby někteří něco dobrého 
ochutnali. V  půl šesté nás čekal na pro-

ŽIVÉ POMEZÍ

V sobotu 25. září 2021 proběhl v areálu 
TJ Sokol Telnice turnaj dvojic v pétanque. 
Tato akce se konala v rámci projektu Sokol 
spolu v pohybu. Za krásného, téměř letní-
ho počasí se sešlo na dvou hřištích 12 dvo-
jic. Zastoupeni byli senioři, dospělí i  děti. 
Všichni se těšili na pohodovou hru plnou 
zajímavých hodů a situací. Na řadu přišel 
i metr, aby určil přesnou polohu koulí. Hrá-
lo se na tři kola, bodování probíhalo švý-
carským způsobem – rozdílem bodů, po-
dle kterého byli stanoveni soupeři pro dal-
ší kolo. Celé odpoledne se neslo v duchu 
pohody a dobré nálady. Pro vítěze byly při-
praveny poháry a odměny od sponzora, re-
staurace U Seňora. Pro všechny potom od-
měny v podobě balíčků určených ke kon-
zumaci a  dárkových předmětů dodaných 
ČOS v rámci projektu Sokol spolu v pohy-
bu. Sobotní odpoledne ukončilo společ-
né posezení. Doufáme, že se akce všem 
líbila, hezky si zahráli a už se těší na další 
ročník. Více fotografií na jdete na https:/ 
/bimoval.rajce.idnes.cz/Petanque_2021. 

Za pořadatele Leona Bímová

TURNAJ DVOJIC V PÉTANQUE
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hlídku místního minipivovaru KRUM pan 
sládek s příhodným jménem Nedopil, kte-
rý nám poutavě povyprávěl o vaření piva 
a o svém splněném snu vařit si pivo pro 
radost. Nechyběla samozřejmě ochutnáv-
ka a  prohlídka výrobních místností. Pak 
už jsme se přemístili do restaurace, kde 
jsme měli připravenou večeři. Při ní pro-
běhlo malé přání k dnešním narozeninám 
(Honza), zpěv několika známých písní při 
kytaře, ale hlavně družný hovor účastníků, 
kteří si měli po tak dlouhé době, co se ne-
viděli, co říct.

V neděli se někteří po snídani vydali 
na mši do kostela, kde se potkali mimo 
jiné i s majitelem hotelu, a pak se všich-
ni, kteří měli zájem, sešli v krumlovském 
zámku, kam se letos vrátila úžasná vý-
stava velikých pláten Alfonse Muchy 
Slovanská epopej. Po prohlídce už jsme 
konečně vyrazili na kolech v  mnohem 
příjemnějším terénu než předchozího 
dne. Kolem Týnského rybníku do Ryb-
níků a  pak po cyklostezce Krumlovsko-
-Jevišovicko až do Vémyslic, kde jsme 
zakotvili v  hotelové restauraci Ryšavý 

na oběd. Po dobrém obědě jsme popo-
jeli přes Dobelice do Petrovic ke krásné 
doškové chalupě č.  p. 10. Odtud jsme 
se dostali přes Lesonice na cyklotrasu 
5009, vedoucí do Moravského Krumlova. 
A  tím skončilo naše putování po míst-
ních vinařských stezkách. Naložili jsme se  
i s koly a čekalo na nás ještě malé překva-
pení pro každého účastníka v  podobě 
láhve Svatováclavského speciálu od ma-
jitele hotelu. Pak už jsme se jen rozloučili  
a vyrazili domů.

Jiří Hrazdíra, Jihomoravské bicyklení

V polovině října vždy končíme probíha-
jící ročník Jihomoravského bicyklení. Pod-
zimní výlety mám moc rád pro jejich ne-
opakovatelnou atmosféru a nádherně vy-
barvenou přírodu. A když navíc vyjde i po-
časí, je zážitek hluboko zapsaný v paměti.

Tak tomu bylo právě i  letos 17. října. 
Po 10. hodině dopoledne jsme se setkali 
na parkovišti u kempu Suchý. Bylo doce-
la čerstvo, ale to se dalo v těchto dnech 
čekat. Účastníci byli na tento stav náleži-
tě připravení, včetně dvou nejmladších 
v  zateplených kombinézách, protože 
tito drobci nešlapali, a neměli se tedy jak 
zahřát. Po skupinovém fotu jsme vyrazili 
po cyklostezce směr Protivanov. Po kilo-
metru jsme odbočili na žlutou turistic-
kou a prokousali se i po rozježděné lesní 
cestě. V Protivanově jsme se zastavili na 
krátké občerstvení v restauraci Gril Tour, 
protože další možnost hospůdky připa-

dala v úvahu až v cíli v Plumlově. Odtud 
se vydala první skupina s nejmenšími Cu-
pákovými po vedlejší silnici do Nivy. Tady 
došlo asi na největší stoupání dnešního 
výšlapu. Nad Nivou jsme se ale mohli po-
kochat výhledem z rozhledny Kopaninka 
po okolní krásné podzimní přírodě.

Mezitím se připojila i  druhá skupina 
a po vystoupání na rozhlednu a složitém 
projití vchodovým turniketem jsme sjeli 
do Repech a vjeli jsme po cyklostezce do 
vojenského prostoru. Všichni do jedno-
ho si doslova užívali 8kilometrový sjezd 
vojenským újezdem po pěkné asfalto-
vé cestě, nedotknutou přírodou vybar-
venou paletou podzimních barev, kdy 
pod koly šustí první spadané listí. Snad 
kromě Barunky, kterou tato část výletu 
uspala. Pak jsme se už napojili na silnici 
v  Hamrech a  pokračovali přes Žárovice 
a Soběsuky do Plumlova. A protože jsme 

byli krásně rozjetí, přejeli jsme odbočku 
k  Podhradskému rybníku, takže jsme se 
kousek vraceli, ale stálo to za to. Pohled 
přes rybník na plumlovský zámek byl 
úžasný. Takže když dámská část skupi-
ny našla Markétinu náušnici, musela se 
znovu celá skupina vyfotit pod zámkem. 
Pak jsme se přesunuli na náměstí, kde už 
čekalo doprovodné vozidlo (Boha), bez 
kterého by cyklovýlet nebyl tak úspěšný. 
Řidiči se tedy otočili pro vozidla do Su-
chého a ostatní zatím vyčkávali jejich pří-
jezdu v restauraci a kavárně. Po nalodění 
se jsme konečně vyrazili přes Prostějov 
po dálnici domů.

Vzhledem ke krásnému slunečné-
mu dni a  hlavně profilu trati, který vedl 
v  podstatě pořád z  kopce, si myslím, že 
se poslední společný cyklovýlet všem  
moc líbil.

Jiří Hrazdíra, Jihomoravské bicyklení

NAPŘÍČ VOJENSKÝM ÚJEZDEM BŘEZINA
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ZAHÁJENÍ STAVBY SOKOLOVNY II

Kronikář a  sokol Jindřich Svoboda se-
psal v obecní kronice základní fakta o vý-
stavbě sokolovny v naší obci. V letošním 
roce si připomínáme 90. výročí od této 
významné události. V minulém čísle jsme 
přinesli první část autentického zápisu 
z kroniky. Nyní pokračujeme:

Zima v  únoru v  roce 1932 byla velmi 
mírná. Přes noc teploměr klesl na – 4,5 °C 
pod nulu, k 9. hodině šel nahoru, přes den 
+ 5 až 8 °C. Dne 18. února 1932 dostavil se 
Antonín Konečný, že „můžeme započít s vý-
stavbou zdiva, využít příznivé počasí, nežli 
se otevřou stavební práce ve městě“. Toho 
dne položena na základy izolace a dva šáry 
cihel. Obecní slouha Tomáš Sekanina ozná-
mil „bubnem“ občanům, „že zítra začíná se 
zdít na sokolovně, což na vědomí se dává 
a vyzývají se všichni, kdo mají čas, aby přišli 
na sokolské hřiště vypomoci.“ 

Denně nastupovalo na 60 pracovníků, 
začínalo se po oteplení k 9. hodině, praco-
valo se na jednu zápřež do 15.–16. hodiny. 
Práce dobře rozdělena, výstavba rychle 
pokračovala, zdivo rostlo do výše k  rados-
ti všech. Přicházeli na pomoc i  nečlenové. 
Stavební pracovníci přes zimu nepracovali, 
až 1. dubnem nastupovali. Ostatní oby-
vatelé měli zimní pohov. Podařilo se nám  
využít této situace a  mírné zimy. Všechen 
materiál připraven nebo v  čas zaopatřen, 
a tím stavba nezdržována.

Současně tesaři připravovali na hřišti 
krov. Na hřišti to vypadalo jako velké mra-
veniště. O postupu stavby jsme informovali 
veřejnost v denních časopisech s příslušný-
mi fotografiemi. Stávalo se, že přicházeli 
zvědavci z  okolních obcí, z  města, i  naši 
rodáci usazení po vlasti, a  dostávali jsme 
peněžní dary, z  nichž jsme tvořili zvláštní 

fond pro pohoštění pracujících na ukon- 
čení „glajchy“.

Naše hospodyně se domluvily, střída-
vě přinášely dvakrát denně svačiny pro 
pracující. Jedna se podávala k  12. hodině 
a druhá k 15. hodině, a to od 19. února až 
do 30. března, celkem 68 svačin, na 4  200 
porcí, v hodnotě 10 000 Kčs, a to vše zdar-
ma. Zásluhu o  to měly všechny sokolské 
matky, žádná nechtěla zůstat pozadu. 
Svačiny byly velmi vhod. Při chladných 
dnech, při teplotě + 6,8 °C přicházelo ob-
čerstvení pracujícím k  duhu. Mohli jsme 
pracovat přes poledne a  pracovní elán se 
zvýšil. Svačiny byly hodnotné, podávalo se 
toto: čaj s  rumem, pečivo se sádlem, špe-
kem a  podobně. Ženy se velmi zasloužily 
o zdárnou výstavbu sokolovny i manuální 
prací na stavbě. Jmenuji hlavní organizá-
torky a  pomocnice: Eliška Mifková, Marie  
Mrkvicová (naše strojařka), Marie Pustino-
vá, Antonie Kořalníková, Marie Knollová, 

Jaroslava Svobodová, Marie Svobodová, 
Josefka Svobodová č. 89, Kotasová, Marie 
Rozkydalová, Alžběta Sklenářová č 59, Hří-
bová, Marie Veselá č. 14, Popelová nádr. ul., 
Maryška Kramářová, Paseková (manželka 
Josefa Paseky), Miluše Begijevová. 

Dne 29. března 1932 bylo zdivo po úro-
veň hotovo, traversy usazeny, stropy polo-
ženy. Dne 30. března táhly se krovy, 4 povo-
zy poslány do Brna pro krytinu. Krovy zata-
hovány a odpoledne přímo z vozů ze dvou 
stran položeny tašky a do stmívání budova 
pokryta. A to vše hotovo za 34 dní pracov-
ních, mimo materiálu zdarma.

Večer oslavena u  Pokorných „glajcha“ 
s  muzikou. Spotřebováno: 175 l  piva, 30 l   
vína, guláše z 20 kg masa, 7 bochníků chle-
ba, 200 housek, 600 cigaret, 30 viržínek. 
Náklady kryty z fondu darů. Chléb a housky 
daroval Jan Hřib.

Od 1. dubna 1932 započato s  vnitřními 
pracemi. Zůstali 4  zedníci, 4  stálí pomoc-
níci, kteří byli propláceni podle obvyklých 
norem za hodinovou mzdu. Ostatní zední-
ci nastoupili práci ke svým firmám v  Brně. 
Mimo to vypomáhalo 30–40 brigádníků 
zdarma – na přísunu materiálu, při úklidu 
apod. Skutečné vydání v hotovosti za omít-
ky vnitřní i  vnější, dlažby, betonové práce, 
schody a jiné činilo 20 000 Kčs.

Nastoupili další řemeslníci: instalatéři, 
natěrač. Parkety dodala firma Sedláček 
z  Rychtářova, 1  m² dubových vyschlých 
parket s  položením účtovala po 26 Kčs, 
za 250 m² celkem 6  500 Kčs. Do Janských 
hodů, 24. června, byla budova hotova a od-
bývaly se „hody pod májí“ na hřišti i večer 
při slavnostním osvětlení i  v  nových míst-
nostech, za účasti 250 návštěvníků.

Stavební rozpočet na budovu činil 
250  000 Kčs. Skutečný náklad za materiál, 
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mzdy, propočítané práce, darovaný mate-
riál a  povozy činil 224  532 Kč, z  toho bylo 
proplaceno hotově 136  577 Kčs, použito: 
hypotekární výpůjčka 50 000 Kčs, směneč-
ní půjčka 8  000 Kčs. Peněžní dary byly ve  
výši 42 000 Kč. Zbytek 36 577 Kčs byl uhra-
zen z výtěžků podniků během roku: 1) po-
klep na základní kámen, 2) župní sokolský 
zájezd v květnu v ceně 52 205 Kč. Zdarma 
bylo 1096 povozů v ceně 14 040 Kčs, daro-
vaný materiál ušetřil 6  619 Kčs, darované 
pohoštění 4  000 Kčs, nákupem ušetřeno 
11 091 Kčs. Celkem ušetřeno na práci a ma-
teriálu 87 955 Kčs.

Úspěch stavby, trvající od základů po 
dokončení 128 pracovních dní, způsoben 
za prvé mimořádnou obětavostí členstva 
Sokola, mládeže a  příznivců, zvláště pra-
covním elánem, a  za druhé levnou cenou 
materiálu.

Vybavení budovy:
1.  Doplněno cvičební nářadí: žebře, švédská 

bedna, kožená žíněnka, kladiny, lávka, 
pink-ponk aj. v hodnotě 10 000 Kčs.

2.  Jeviště od Pepy Máce: plyšová bordó 
opona (za fronty se ztratila), kruhový ho-
rizont, kulisy, stojky, reflektory a  ostatní 
osvětlení v částce 15 000 Kčs (na dvoule-
tou splátku).

3.  Hostinská zařízení: 20 stolů, 100 ohý-
baných židlí, tlakostroj pivní, v  hodnotě 
18  000 Kčs. Zařízení dodal brněnský pi-
vovar za výhodných podmínek: hotově 
složeno 5 000 Kčs, zbytek splácen 20 Kčs 
z každého 1 hl. odebraného piva, to činilo 
ročně asi 3 000–4 000 Kčs. Po zaplacení 
zůstalo zařízení TJ Sokol.

4.  S  Aloisem Hrdličkou sjednáno: propůj-
čení koncese hostinské za úhradu ročně 
12 000 Kčs. Platili jsme daně a ještě se to 
vyplatilo. Roční výtěžek z hostinství činil 
do r. 1939 asi 20 000 Kčs.

5.  V  přísálí zařízena veřejná čítárna  
(na 20 různých časopisů, i obrázkové).

6.  Koupeno nové loutkové divadélko.
7.  V roce 1934 přikoupena zvuková apara-

tura kina v  hodnotě 14  000 Kčs. Obnos 
zapůjčilo deset členů. Za rok se investice 
zaplatila.
Ve vlastní budově mohli jsme podnikat 

a výtěžky peněžní používat ke splácení dlu-
hů a údržbě budovy. Za 10 let, do 1. ledna 
1940, byly zaplaceny všechny dluhy a ještě 
zbývala hotovost 30 000 Kčs v záložně.

Tolik citace z obecní kroniky. Z popi-
su všech činností na člověka dýchnou 

jiné časy. Dokázali bychom dnes něco 
takového společně vykonat s  podob-
ným odhodláním, obětavostí a štědros-
tí? Mnozí z nás nad starými časy mávají 
rukou s tím, že jsou naštěstí už za námi. 
Ano, v  různých lidských činnostech 
jsme se posunuli o velký kus dál a buď-
me rádi, že žijeme v domě plné ohrom-
ných možností a  příležitostí. Minulé 
časy nám však nepřestávají připomínat 
mnohé lidské vlastnosti a  schopnos-
ti, kterých se nám samotným v  dnešní 
době už mnoho nedostává. Važme si 
všeho, co jsme nabyli od svých předků, 
od našich předchůdců. Jen tak se mů-
žeme dočkat toho, že se podobně k na-
šim dílům budou chovat naši potomci  
a následovníci. Nemyslíte?

Připravil František Kroutil

Podle ověřených informací se v  na-
šem hlavním městě (a nejen tam) za-
čínají projevovat jakési amerikanismy. 
Naši čeští rodáci používají ve větách 
výrazy, zkratky, skládající se počá-
tečních písmen slov jedné věty, jejíž 
význam snad zná alespoň ten, kdo ji 
používá. Zajímalo by mne, jestli za ně-
kolik desítek let bude tento „dialekt“ 
našimi potomky označen jako nářečí. 
Možná se tato mluva dostane i k nám 

NAŠE NÁŘEČÍ
na Moravu. Ať to bude, jak bude, po- 
ohlédneme se v  následujícím příspěv- 
ku naposledy po nářečí, kterým se u nás 
dříve mluvívalo. Čas utíká jako voda, ale 
vzpomínky zůstanou… Poznáte tato 
slova? Řešení je na straně 63.

skovat 
chcet 
dvóm 
dé mě 

tóžil po 
vo svátkách 
jazéček
jejichmo 

chetrosťó 
keho 
voře
zeslict se 
kosť 
vták 
duchna 
lokše 
šufan 
hrča 
švíca 

rožnout 
fěrtůšek 
turkyň 
vožungr 
došáhnót 
huzený 
tróbit 
gatě 

Připravila  
Ivana Mifková

ARCHIVNÍ SLOHOVÉ PRÁCE DĚTÍ Z TELNICKÉ ŠKOLY
NA LEDĚ

Letos je mírná zima. Ale přece sáňkuje-
me a kloužeme se na rybníce. Je-li sníh, 
bývá na rybníce zvláště veselo. Děti, kte-
ré mají sáňky, sáňkují, které nemají, klou-
zají se. V neděli tam přijde i starší mládež. 
Od rybníka ozývá se smích a křik. Někdy 

ozve se i  pláč, když se některý zkoupe. 
Na rybníce bývá hlučno až do večera. Jak 
zazvoní klekání, utíkají všichni domů. Je-
-li led slabý, na rybník nechodím. Stalo 
se, že se děti utopily, nebo těžce one-
mocněly. Proto na slabý led nechodím.

Marie Sklenářová, 6. šk. rok, 1929

NA LEDĚ
Zima přinesla nám mnoho radostí. 

Rybníky a  potoky zamrzly. Na rybní-
ce je veselo. Chlapci jezdí na bruslích 
a  stavějí sněhuláky. Děvčata se vozí 
ze stráně u  rybníka na sáňkách. Také 
odrostlá mládež vyhledává zábavu na 
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Poštovní známka z roku 1944 s razítkem 
Gollnow

VÁNOCE 1944 KRONIKÁŘE JINDŘICHA SVOBODY
O telnickém kronikáři Jindřichovi 

Svobodovi si více napíšeme v  příštím 
vydání Telnického zpravodaje. Nicmé-
ně v  tuto chvíli se můžeme začíst do 
zápisu, který si poznamenal k  Váno-
cům roku 1944, které prožil v nacistic-
kém zajetí na nucených pracích v prus-
kém městě Gollnow (později připadlo 
Polsku). Měl však veliké štěstí: přežil 
bombardování v Drážďanech a už za tři 
měsíce – 26. března 1945 – se objevil 
zpět v rodné Telnici. Více o tom příště. 
Nyní se začtěme do jeho příběhu o Vá-
nocích v roce 1944: 

Na Štědrý den, 24. prosince 1944, dlel 
jsem ještě v  Gollnowě, v  Pomořanech 
poblíž Baltického moře, kde nás bylo 
celkem na tři tisíce vězňů, dvě třetiny Če-
chů, ostatní Francouzi, Alsasané a Něm-
ci. Nálada byla již veselejší. Věděli jsme, 
že fronty válečné jsou v pohybu. Rusové 
jsou u  Varšavy, v  Rumunsku, v  Karpa-
tech, při Slovenských hranicích, na zá-

padě spojenci dobyli Paříž, Francii, Belgii 
a fronty se stahují k německým hranicím. 
Z časopisu „Das Reich“ se dovídáme, jak 
Goebbels na úvodní straně podrážděně 
píše a  vyzývá své „Genossenschaftes“ 
(společnost) k  boji. „Chopte se zbraní, 
mladí, staří i  ženy, všichni, kdo unesou 
zbraň a  postavte se proti barbarům, 
komunistům, kteří se svými hordami se 
blíží k  našim hranicím. Nedopusťte, aby 
překročili naši hranici, byl by to pád Ně-
mecka. Budujte hráz od příkopu k  pří-
kopu, od cesty k cestě, od vesnice k ves-
nici. Raději padnout, než stát se vazaly  
komunistů!“ 

Tato zprávička nás přesvědčila, že to 
jde s fašistickým Rajchem z kopce. Nera-
di přiznávali skutečnost, ústup, porážku. 
Odpočívali jsme již na barácích a medi-
tovali o situaci a o tom, co s námi prove-
dou na konci, zda nás potráví či postřílí. 
V  této veselé i  trapné náladě byl jsem 
vyzván jedenácti kamarády, abych učinil 

vánoční kázání. Nebyl jsem připraven, 
sám jsem byl tesklivé nálady, neboť jsem 
právě dnes dostal dopis z domu, plný na-
děje a  očekávání. Vyžádal jsem si čtvrt 

ledě. Někteří chlapci „kůžkují“. Ale jak 
se některý zkoupe, to je křiku. Doma 
bývá výprask. Já jsem se také zkou-
pala. Kolem 5. hodiny se rozcházíme 
a rybník ztichne.

J. Kramářová, 7. šk. rok, 1929

NA LEDĚ
Rybník jest pokryt ledovou vrstvou. 

Stráň nad rybníkem jest zapadlá sně-
hem. Po škole je tam živo. Děti se vozí 
na sáních. Chlapci bruslí. Menší děti 
si udělají klouzačku přes celý rybník 
a klouzají se. Přišla však na rybník po-
hroma. Sluníčko začalo hřát a led začal 
povolovat. Odvážní chlapci „kůžkují“. 
Někdy se jim to však nezdaří. Utíkají 
po ledě a proboří se. Zmáchají se ně-
kolikrát, to však jim nepřekáží. Kůžkují 
dále. Mají radost, když se pod nimi led 
hodně prohýbá. Děvčata se zase vo-
zila na sáňkách. Ledaři je napomínali. 
Děvčata neposlechla. Helena Heřman-
ská jela na sáňkách a  na pokraji ryb-
níka se probořila. Začala křičet. Vylezla 
a šla domů. Rybník se hned vyprázdnil. 
Nyní jen hoši po rybníku se prohánějí.

Marie Vlachová, 8. šk. rok, 1929

ZIMA
Po podzimu ujala se vlády zima. 

Pole jsou pokryta bílým rubášem. Pod 
sněhem spí osení. Nad polem krouží 
hejna vran a  havranů. Smutně kráka-
jí. V brázdě se krčí zajíčci. V sadě čnějí 

holé větve stromů k  šedé obloze. Na 
dvory přilétají hejna vrabců, chocho-
loušů a  sýkor. Hlad je vypudil z  pole. 
Na rybníce je veselo. Děti sáňkují, 
bruslí a klouzají se. Lidé nemají v poli 
práce. Připravují náčiní. V  některých 
domech derou peří. 

J. Rozkydalová, 7. šk. rok, 1929

PROJÍŽĎKA NA SANÍCH
Ve středu 18. ledna místo tělocviku 

jeli jsme na saních. Vezli nás pan sta-
rosta, pan Prax, pan Šustr, pan Svobo-
da a pan Král. Jeli jsme Mrtvou cestou. 
Když jsme se rozhlédli kolem, bylo 
všechno zasněžené. Přejeli jsme přes 
Sokolnice a  za Sokolnicemi se vozi-
ly děti. Jeli jsme do Telnice. U Telnice 
nás přivítal Svobodův pes. Na kostelní 
věži zazvonilo. Pan starosta myslel, že 
se setkáváme s  pohřbem, proto jsme 
jeli Růžovou ulicí. Když jsme ji přejeli, 
byly už druhé sáně u mostu. Na polích 
vyplašil Svobodův pes koroptve. Blíže 
Otmarova jsme se otočili. Zpátky jsme 
viděli zajíce. Pak jsme jeli ke škole, kde 
saně zastavily.

Jaroslav Říčánek, 6. šk. rok, 1933

NA VYJÍŽĎCE
Asi o 2. hodině jsme jeli na vyjížďku, 

měli jsme patery sáně. Jeli jsme Sokol-
nicemi. Tam jsem viděl, jak na rybníce 
sekají led. Potom jsem viděl, jak se vozí 
na sáňkách. V saních jsme si vykláda-

li a  zpívali. A  v  saních jsme měli psa. 
Když jsme vyjeli k vesnici, tak jsme na 
poli viděli zajíce. Pozor se hned chtěl 
za ním rozběhnout, kdyby ho nebyli 
drželi. Jeli jsme na nádraží, tam čeka-
ly autobusy na vlak. Za nádražím jsem 
slezl. Saně jely ještě do Žatčan, potom 
obloukem do Telnice. Tak skončila vy-
jížďka.

Arnošt Richter, 6. šk. rok, 1933

LEDAŘI
Když je na rybníce silný led, přijdou 

ledaři a led sekají. Mají háky a sekery. 
Kus useknutého ledu ledaři háky vy-
táhnou a dají na vůz. Vozka vůz odveze 
k  lednici. Tam led roztlukou na menší 
kusy a dávají do lednice. V  lednici le-
daři led skládají. Hostinský potřebuje 
led na chlazení piva v  létě, řezníci na 
chlazení masa a cukráři na zmrzlinu.

Jurková Anežka, 5. šk. rok, 1933

LEDAŘI
Když rybník zamrzne, bývá na něm 

veselo. Děti se klouzají, sáňkují a brus-
lí. Ráno přijdou ledaři a led sekají. Děti 
mají po radosti. Ledaři led rozsekají na 
kvádry. Kvádry háky odtahují na břeh. 
Tam je rozsekají na menší kousky. Když 
je velká hromada, naloží je na vůz a voz-
ka je odveze do lednice. Když je led od-
vezen, hospodský jim tam zaplatí.

J. Procházková, 6. šk. rok, 1933

Připravila Marta Klanicová
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Věznice Gollnow v roce 1944

hodiny času k soustředění myšlenek. Na-
stalo ticho, každý se věnoval svým vzpo-
mínkám. Na paměť uvádím zde stručně 
můj projev:

„Milí bratři! V  této chvíli připravují se 
naši doma, naše manželky, děti k štědro- 
večerní večeři. Děti se těší na rozsvíce-
ný stromeček, manželka prostřela stůl, 
připravuje pro všechny talíře, i  pro nás, 
jenže ten zůstane jen symbolický, ne-
obsazen… Vzpomínají na nás vroucně 
a věří v náš návrat, naše myšlenky se nyní 
prolínají! 

Vánoce jsou svátky pohody a  štěstí, 
rodinné svátky, kdy celá rodina usedá 
k  společnému stolu, ale šestiletým vá-
lečným běsněním jsme z  této zvyklosti 
vyřazeni a  mnozí se bohužel již nedo-
čkají setkání se svými rodinami. Váno-
ce jsou slaveny po celém křesťanském 
světě jako tradice v  očekávání příchodu 
spasitele světa. Po staletí oslavuje lid-
stvo tyto svátky a  spravedliví, pohoření, 
ponížení věří v  příchod spasitele, který 
přinese bloudícímu lidstvu lepší svět, aby 
nebylo chudáků ani boháčů, aby neby-

lo pokořených ani povýšených, aby na-
stala spravedlivost, rovnost a  svoboda  
národů.

Tradičně se uctívá zrození Ježíše Kris-
ta jako vykupitele lidstva, dítě chudých 
rodičů, zrozené ve stáji. Jest to symbol 
znovuzrození člověka k  záchově lidstva. 
Proto je radost v  každé rodině z  naro-
zeného dítěte, krve otce i  matky, po-
kračovatele a  udržovatele rodu. Uctívá 
se rodička, matka, při této příležitosti 

vzpomínám našich matek, manželek, na 
nichž dnes leží celá tíha starostí o  naše 
děti. Jsou to opravdové hrdinky doby, 
jimž nemůžeme nikdy splatiti naši vděč-
nost za jejich pevnou vůli, statečnost  
v tomto krvavém zápolení.

Bratři vzpomeňme v  duchu všech na-
šich milých doma a věřme ve svého spa-
sitele, který nás šťastně vyvede z  toho 
pekla k  našim rodinám. Amen! Dobrou 
noc!“  Připravil František Kroutil

VZPOMÍNKY NA PRÁCI 
V HOSPODÁŘSTVÍ 

Článek v  minulém čísle zpravodaje 
nazvaný Lavička vzpomínek mě „do-
nutil“ napsat svoji vzpomínku. A  na-
malovat k  ní obrázek. Troufám si říci, 
že i my o něco mladší jsme zažili chví-
le, které naši vnuci a  vnučky nemají 
ani možnost prožít! Jako kluci ve věku 
deset dvanáct let jsme doma museli 
pomáhat s  pracemi při hospodaře-
ní. Nejčastěji to byly práce s  úklidem 
chlévské mrvy ve stájích koní, krav,  

prasnic a  koz a  krmením králíků, drů-
beže a nutrií! 

U koní nás v létě, když jsme byli bosí, 
koňská moč hodně štípala do bo-
sých chodidel. Přesto jsme vše zvládli 
a krásně boxy vyčistili. Po vyčištění od 
chlévské mrvy jsme bohatě nastlali 
řezankou z  pšeničné slámy. K  hrantu 
přidali jemnou ječmennou slámu. Doj-
nicím a mladému dobytku po vyčištění 
chlévské mrvy jsme nastlali vrstvu pše-
ničné řezanky. Ke hrantům jsme přida-
li ječmennou slámu a seno. U prasnic 

jsme museli být opatrní, neboť když 
měly selata, byly nervózní a  zlé. Po 
odstranění chlévské mrvy jsme boha-
tě nastlali pšeničnou řezankou. Totéž 
i odstavu a kancům. Kancům určeným 
k domácí porážce už jsme nestlali, aby 
řezanku nežrali. U  králíků byla práce 
velmi lehká. 

Zajímavé a  v  pravdě zodpovědné 
bylo, když jsme na jaře a  v  létě jezdi-
li s jedním koněm pro krmení. Hlavně 
pro vojtěšku a jetel. Na podzim pro ku-
kuřici jalovou. Krmení nám tatínek po-
sekl kosou nebo jsme tam měli žačku 
na sečení. Krmení jsme vidlemi naložili 
na lehký gumák, shrabali posečenou 
část pole a poklidili. Cesta domů byla 
už jen pěknou projížďkou na koňském 
povozu. Z našich koní jsme brali větši-
nou jen Vranku, byla klidná a poslušná. 
Doma jsme Vranku vypřáhli a  krmení 
roznesli koním, kravám a  prasnicím. 
Práce byla dost náročná a pro nás de-
setileté nebo dvanáctileté i namáhavá.

Odměnou bylo každou sobotu plave-
ní koní v rybníce. Plavení koní bylo vel-
mi pěkným zážitkem. Ať to bylo s Bubí-
kem, Satanem, Vrankou nebo mladým 
Astorem. Vzpomínám na chvíle vzdále-
né na míle. To byly zážitky na celý život.

Jan Král, Telnice

LAVIČKA VZPOMÍNEK
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VZPOMÍNKY SCHWOISEROVY

Vzpomínka na školní rok 1951/52 –  
vlevo Leopold Hrdlička, vpravo Zdeněk 
Schwoiser

Sv. přijímání v roce 1949 – vzadu stojí zleva: Jan Hrozek, Leopold Hrdlička, Zdeněk 
Schwoiser, Josef Sýkora, Antonín Galla, Stanislav Rozkydal, Miloš Blaženka; 
prostřední řada zleva: Ludvík Daněk, Věra Hůlková, Jana Klašková, P. František 
Hrubý, Karla Konůpková, Věra Sedláková (vdaná Životská), Miloslava Křivánková, 
Arnošt Špánek; vpředu sedí zleva: Ludmila Mrkvicová, Miloslav Bím

Spolužáci narození v ročnících 1941 a 1942 – zadní řada zleva: Zdeněk Višňa, Alois Gregorovič, Ludvík Daněk, Arnošt 
Špánek, Josef Sýkora, Miloslav Bím, Stanislav Rozkydal st., Petr Blažek, Miloš Hrdlička, Leopold Hrdlička, pan ředitel Josef 
Ondryska; před nimi stojí zleva: Libor Sobotka, Květoslava Tůmová, Miloslava Křivánková, Ludmila Mrkvicová, Věra 
Sedláková (vdaná Životská), Eva Kaplanová, Jana Klašková, Milan Ondryska, Pavel Mrkvica; před nimi sedí zleva: Marie 
Oujezdská, Marie Konečná, Jaroslava Podloucká, Josefa Laštůvková, Jaroslava Vykouřilová, Františka Sedláčková, 
Miloslava Jenišová, Marie Mrkvicová, Karla Konůpková, Věra Hůlková; zcela vpředu sedí: Jan Hrozek, Jaroslav Popela, 
Zdeněk Schwoiser, Jindřich Životský, Zdeněk Životský, Antonín Galla, Miroslav Sklenář, Oldřich Konečný



Telnický zpravodaj – prosinec 2021 Historie 63

skovat – schovat, 
ukrýt

chcet – chtít
dvóm – dvěma
dé mě – dej mi
tóžil po – toužil po
vo svátkách – 

o svátcích

jazéček – jazýček
jejichmo – jejími
chetrosťó –  

chytrostí
keho – koho
voře – oře
zeslict se –  

vysvléknout 

NAŠE NÁŘEČÍ – ŘEŠENÍ
kosť – kost
vták – pták
duchna – peřina
lokše – nudle
šufan –  

naběračka
hrča – boule
švíca – sestra

rožnout –  
rozsvítit

fěrtůšek –  
zástěra

turkyň – kukuřice
vožungr – opilec
došáhnót –  

dosáhnout 

huzený – uzený
tróbit – troubit

gatě – kalhoty

Snad se vám příspěvky k  tomuto té-
matu líbily a  třeba jste si i  připomněli 
některá slovíčka, která nebyla zmíněna. 
Možná jste se při pití teplého čaje po-
bavili, dozvěděli se něco nového, tedy 
vlastně starého.   Ivana Mifková

krásně rozkvetlá předzahrádka a  taky 
nezbytná lavička. Každý večer sousedky 
sedávaly na lavičce a já jako dítě s nimi. 
U  televize se nesedělo, protože ji měl 
málokdo. Na lavičce se probíralo veš-
keré dění v  celé vesnici, občas nějaké 
drby a já to vše poslouchala s otevřenou 
pusou. Ale nebyly to jen drby. Pochytila 
jsem i  hodně dobrých rad od starších 
sousedek, které měly životní zkušenos-
ti. Teď bych chtěla usednout na pomy-
slnou lavičku já a  zavzpomínat na ty 
nejkrásnější Vánoce strávené v  Telnici.

Tak jak to před Vánocemi bývá, pekly 
jsme, já a moje sestry s maminkou, cuk-
roví. Vždycky jsme čekaly, až se nějaké 
cukroví rozlomí, abychom je mohly str-
čit do pusy. Když se nezlomilo, tak jsem 
tomu trochu pomohla. Maminka vždyc-
ky dělávala na Vánoce vaječný koňak. 
Nedávala tam moc alkoholu, protože 
moc dobře věděla, že jako zvídavé děti 
budeme tuto dobrotu tajně ochutná-
vat. Na Štědrý den jsem měla už od rána 
takovou sváteční náladu. Odpoledne 
jsem obešla naše hospodářská zvířát-
ka a  každé dostalo nějakou dobrotu, 
ať také vědí, že jsou Vánoce. K  večeři 
býval tradiční kapr a bramborový salát, 
jenom taťka měl výjimku a dostal řízek, 
neboť se mu nechtělo vybírat kosti. 
Po večeři Ježíšek (taťka) rozsvítil stro-
meček. Ale ne elektrické žárovičky, ale 
voskové svíčky a  prskavky. Z  hlediska 
bezpečnosti to nebylo zrovna moudré, 
jednou nám totiž chytla deka, ale do-
padlo to dobře. S dychtivostí jsme si se 
sestrami rozbalovaly dárky. V  porovná-
ní s dnešními dětmi těch dárků nebylo 
tolik, ale my byly šťastné. Na stole byly 
samé dobroty, chlebíčky, cukroví, po-
meranče, mandarinky a fíky. Když dnes 
o tom vyprávím vnoučatům, tak se diví, 
že jsme měli citrusové plody jen na 
Vánoce. Sestra Boženka milovala vůni 
purpury, a  tak jsme purpuru sypali na 
rozpálená kamna. To vánoční atmosféru 
ještě umocnilo. A pak nastal ten krásný 
okamžik, pro který jsem Vánoce milova-
la a kvůli kterému tuto vzpomínku píši.

Celá naše ulice se totiž na Štědrý večer 
navštěvovala. Byla to naše tradice. Jako 
první jsme šli všichni k Tichým. Paní Ti-
chá uměla udělat ten nejlepší cukrový 
sladký salám na světě. Pak se šlo v Má-
cům, to byli naši příbuzní. Tetička Lidka 
měla vždycky upečený dort. A tak jsme 
pokračovali po celé naší ulici. My jsme 
šli k sousedům, oni zase k nám, a tak to 
bývalo každý rok. Nikdo si nic nezáviděl, 
žádné dárky, protože jsme byli na tom 
všichni stejně. Vždycky po večeři chodí-
vali po vesnici muzikanti, které vedl pan 
Přerovský, a  hráli vánoční koledy. Byla 
to nádhera, když se do toho svatého 
poklidného večera po celé vesnici ozý-
valy ty sváteční melodie. Musím konsta-
tovat, že lidé z vesnice mají k sobě nějak 
blíž, než lidé z města. Teď, když s odstu-
pem času na vše vzpomínám, tak mu-
sím uznat, že jsem měla já i moje sestry 
krásné dětství. Naši k sobě chovali úctu 
a  toleranci. Brala jsem vše jako samo-
zřejmost a  nikdy jsem za to rodičům 
nepoděkovala. Bohužel naši rodiče už 
nežijí, a  tak zvedám hlavu k nebi a vo-
lám „mami, tati, děkuji“. Moje poděková-
ní patří i těm nádherným lidičkám, kteří 
žili na naší ulici.

Hana Marková (roz. Mácová) 

80 LET
Žiji na světě v lásce,
v lásce už hned od dětství.
Do života jsem spad
z plné lásky.
V lásce jsem zaujal
místo první.
Všichni říkali, že jsem láskou přeplněn.
K životu jsem se měl
jak zazněl můj křik.
Otec a děda Máca přistoupili
a řekli toť můj syn,
toť můj vnuk
s láskou stvořený.

Zdeněk Schwoiser (telnický rodák 
z domu č. p. 237, dříve Mácovi) 

VÁNOČNÍ VZPOMÍNKY 
Celé dětství jsem prožila v Telnici. By-

dlela jsem s  rodiči a  se svými dvěma 
sestrami Marcelou a  Boženkou naproti 
sokolovně, v domě č. p. 237 na Brněnské 
ulici. Před každým domem byla tehdy 

TELNICE 1941–2021 
Má rodná vesnice
Telnice se nazývá
na jižní Moravě se nachází, 
zde mně maminka povila,
už je to dlouhý čas
kde jsem své školní, klukovské 
mládí prožíval,
na své všechny spolužáky
stále vzpomínám.
Má milá vesničko krásná
rád na tebe stále vzpomínám
protože tě rád mám.
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Obec Telnice

00282677

185,918

 3 493 648
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MJ
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PŘEJE KRÁSNÉ VÁNOCE A ŠŤASTNÝ NOVÝ ROK



Telnický zpravodaj – prosinec 202168

KALENDÁŘ SVOZOVÝCH DNŮ V ROCE 2022
LEDEN ÚNOR BŘEZEN

DUBEN KVĚTEN ČERVEN

ČERVENEC SRPEN ZÁŘÍ
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Třídění odpadu do popelnic:  Č  – černá (směsný komunální odpad) M  – modrá (papír)
 H  – hnědá (bioodpad)  Ž  – žlutá (plast, nápojový karton)
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Podzimní vítání občánků



Slavnostní otevření Místa pro setkávání  
telnických sousedů v Nádražní čtvrti


